
ЧАСТ 13
ЛИЧНОСТТА

63
ВЪОБРАЖЕНИЕ

ХРИСТОС ИЗПОЛЗВАШЕ ИЛЮСТРАЦИИ ОТ САМИЯ ЖИВОТ. Христос достигаше 
до сърцето и чрез илюстрации от ежедневния живот. И макар те да бяха прости, 
съдържаха в себе си удивително дълбок смисъл. Птичките във въздуха, полските лилии,
семето, овчарят и овцете - с тези нагледни уроци Христос илюстрираше безсмъртни 
истини. И винаги след това, когато Неговите слушатели видеха тези неща в природата, 
си спомняха думите Му. Христовите илюстрации постоянно напомняха за Неговите 
уроци..
Христос никога не ласкаеше човеците. Никога не изговаряше нещо, което би възбудило 
техните фантазии и въображения, нито ги хвалеше за постиженията им. Но 
задълбочените, непредубедените и мислещите хора приемаха Неговото учение и 
намираха, че то изпитва тяхната мъдрост. Удивляваха се на величието на духовните 
истини, изразени с най-прост език. 

ЗАДЪЛЖЕНИЕТО ДА СЕ КОНТРОЛИРА ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Малцина съзнават, че е 
техен дълг да упражняват контрол над мислите и въображението си. Трудно е да се 
държи недисциплинираният ум, отправен към полезни теми. Но ако мислите не са 
употребявани правилно, религията не може да процъфтява в душата. Умът трябва да 
бъде ангажиран със святи и вечни неща, иначе ще подхранва маловажни и 
повърхностни мисли. Както умствените, така и моралните способности трябва да бъдат 
дисциплинирани, укрепени и усъвършенствани чрез упражняване.

БОЛЕСТТА ПОНЯКОГА Е ПРИЧИНЕНА ОТ ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Болестта понякога е 
причинена, а често пъти и до голяма степен е влошена, от въображението. Много хора 
остават за цял живот болници, докато биха могли да се чувстват добре, стига само да 
размислеха за това. Мнозина си въобразяват, че и най-лекото излагане на въздух или 
друго подобно нещо ще им причини заболяване. И лошият резултат настъпва, защото е 
бил очакван. Мнозина умират от болест, чиято причина е изцяло въображаема. 

ИЗВРАТЕНО ВЪОБРАЖЕНИЕ. Господ ми е показал, че тази категория жени [с 
прекалено високо мнение за себе си] са извратили въображението си чрез четенето на 
романи, чрез мечтателност и строене на въздушни кули - чрез живеене във въображаем 
свят. Те не свеждат собствените си идеи до обикновените и полезни задължения на 
живота. Не поемат товарите на деня, които лежат на пътя им, не се стремят да създадат 
щастлива и спокойна атмосфера за своите съпрузи. Поставят върху тях цялото бреме, 
без да понесат собствения си товар. Очакват други да предугаждат техните нужди и да 
извършват работата вместо тях, а те да са свободни да търсят грешки и на воля да 
изказват съмнения. Тези жени са болезнено сантиментални във връзка с 
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противоположния пол и често смятат, че не са достатъчно оценени и че съпрузите им не
им отдават цялото внимание, което заслужават. Убедени са, че са мъченици.

СЪВЕТ КЪМ ЕДИН МЪЖ С БОЛНО ВЪОБРАЖЕНИЕ. Видях, че Господ ти е дал 
светлина и опит, за да можеш да видиш греховността на прибързания си дух и да 
овладееш страстите си. Докато със сигурност не успяваш да направиш това, ще 
пропуснеш и вечния живот. Трябва да победиш тази болест на въображението. 
Ти си извънредно чувствителен и ако се каже и дума в полза на противоположния начин
на действие, се чувстваш наранен и обвинен. Смяташ, че трябва да защитаваш себе си, 
да спасяваш живота си. И в сериозното си усилие за това всъщност го губиш. Един дълг
стои пред теб - да умреш за собственото си его и да култивираш дух на търпение и 
дълготърпение. Елиминирай идеята, че с тебе злоупотребяват, че не те третират добре, 
че те притесняват и че някой иска да ти навреди. 

ГЛЕДАШ ПРЕЗ ФАЛШИВИ "ОЧИЛА". Сатана те кара да приемаш тези изкривени 
възгледи за нещата.

РАЗУМЪТ, КОНТРОЛИРАН ОТ ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Ти си в състояние да 
контролираш въображението си и да победиш тези нервни атаки. Притежаваш сила на 
волята и трябва да я извикаш на помощ. Не си правил това, а си оставил възбуденото ти 
въображение да управлява твоя разум. С това си наскърбил Светия Божи Дух. Ако не 
притежаваше власт на чувствата си, това не би било грях. Но твоята воля не желае да се 
противопостави на неприятеля. Тя трябва да бъде осветена и покорена на Божията воля 
вместо да й се противопоставя.

ДИЕТАТА ВЛИЯЕ НА ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Невъздържанието започва на нашите маси 
с употребата на нездравословна храна. След известно време чрез продължително 
угаждане храносмилателните органи отслабват и приетата храна вече не задоволява 
апетита. Установяват се нездравословни състояния и се явява желание за по-
стимулираща храна. Чаят, кафето и месните храни имат незабавен ефект. Под влиянието
на тези отрови храносмилателната система се възбужда и понякога за известно време 
интелектът изглежда оживен, а въображението - по-ярко.

ПОСЛЕДИЦИТЕ ОТ ЧАЯ, КАФЕТО И ДРУГИТЕ ПОПУЛЯРНИ НАПИТКИ. Чаят 
действа като стимулант и в известна степен причинява отравяне. Действието на кафето 
и на много други популярни напитки е подобно. Първият ефект е освежаване. Нервите 
на стомаха се възбуждат; предават раздразнението на мозъка и на свой ред той го 
предава на сърцето в увеличено действие и краткотрайна енергия по целия организъм. 
Умората е забравена; силата изглежда повишена. Умът е буден, въображението - по-
живо.

ПОПУЛЯРНИТЕ РЕЛИГИОЗНИ ПРОБУЖДАНИЯ И ВЪОБРАЖЕНИЕТО. 
Популярните религиозни съживления твърде често се причиняват чрез апели към 
въображението, чрез възбуждане на емоциите, чрез задоволяване на любовта към нещо 
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по-ново и по-стряскащо. Спечелените по този начин новообърнати към Бога хора имат 
малко желание да слушат библейската истина, проявяват нищожен интерес към 
свидетелствата на пророчествата и на апостолите. И ако една религиозна служба не 
предлага нещо сензационно, не може да ги привлече. Вест, която апелира към 
спокойния и безпристрастен разум, не събужда у тях никакъв отклик. Не се обръща 
внимание на ясните предупреждения на Божието слово, отнасящи се пряко към техните 
вечни интереси. 

ТЕАТЪРЪТ ПОКВАРЯВА ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Театърът се нарежда сред най-опасните 
източници на забавление. Вместо да бъде училище за моралност и добродетел, както 
често пъти се твърди, то е истински разсадник на неморалност. Чрез подобни 
забавления се засилват и утвърждават порочни навици и греховни склонности. Долни 
песни, развратни жестове, изрази и постъпки покваряват въображението и унижават 
морала. Всеки младеж, който посещава такива представления, ще бъде покварен по 
принцип. 
В нашата страна няма по-мощно влияние за отравяне на въображението, за 
унищожаване на религиозните впечатления и за притъпяване на вкуса към спокойните 
удоволствия и трезвите реалности на живота от театралните представления. Интересът 
към тях нараства с всяко гледане, както желанието за упойващи напитки се увеличава с 
употребата им. Единственият спасителен начин на действие е театърът, циркът и 
другите съмнителни места за забавления да се избягват.

БЕЛЕТРИСТИКАТА СЪТВОРЯВА ВЪОБРАЖАЕМ СВЯТ. Отдавал си се на четенето на
романи и истории, докато си заживял в един въображаем свят. Влиянието им е вредно 
както за ума, така и за тялото. То отслабва интелекта и представлява допълнителен 
товар за физическите сили. С течение на времето умът ти рядко изпада в състояние на 
здравомислие, защото въображението е станало прекалено възбудимо и болнаво от 
четенето на измислени истории. Умът трябва да бъде така дисциплиниран, че всички 
негови сили да бъдат хармонично развити...
Ако въображението постоянно "преяжда" и е стимулирано чрез измислени истории, 
скоро става тиранин, контролиращ всички други способности на ума и правещ вкуса 
капризен, а склонностите - извратени.

ЧЕТЕНЕТО ЗАСЯГА МОЗЪКА. Лично съм запозната с хора, загубили здравия тонус на
ума си чрез погрешни навици на четене. Те навлизат в живота с болнаво въображение, 
което увеличава до невероятни размери всяка малка скръб. Неща, които здравият и 
смислен ум не би и забелязал, за тях стават непоносимо бреме и непреодолима пречка. 
Животът им е постоянен мрак.

ГЛЕДАНЕТО ПОКВАРЯВА ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Живеем във век, в който покварата е 
навсякъде. Похотта на очите и покварените страсти биват възбуждани чрез гледане и 
четене. Сърцето се покварява чрез въображението. Умът намира удоволствие да 
размишлява върху сцени, които пробуждат низките страсти. Тези долнопробни картини,
гледани чрез осквернено въображение, покваряват морала и подготвят измамените и 
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опиянени човешки същества да отпуснат юздите за похотта и страстта. Тогава следват 
грехове и престъпления, които завличат човека, създаден по образ Божи, до нивото на 
животното, за да бъде погълнат в края от гибелта.
Избягвайте гледането и четенето на неща, които внушават нечисти мисли.Култивирайте 
моралните и интелектуалните способности. Нека тези благородни сили не бъдат 
оставени да отслабват, нито да бъдат извращавани от четенето на книги с истории. 
Познавам силни умове, които са станали неуравновесени и отчасти притъпени и в 
известен смисъл парализирани поради невъздържание в четенето. 

МАСТУРБАЦИЯТА И ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Когато личности са привикнали да 
злоупотребяват със себе си, невъзможно е да се събуди тяхната морална чувствителност,
за да схващат вечните неща и да се наслаждават на духовни преживявания. Нечистите 
мисли грабват и управляват въображението, омайват ума и по-нататък следва едно 
почти неконтролируемо желание за извършването на нечисти действия. Ако умът би 
бил възпитан да размишлява върху възвишени теми, а въображението - обучено да се 
занимава с чисти и святи неща, човекът би бил защитен от това ужасно, унижаващо и 
разрушаващо душата и тялото отдаване на злото. Чрез обучение той би свикнал да се 
занимава с възвишеното, небесното, чистото и свещеното и не би бил привличан от 
низостта и покварата.

МЕЧТАНИЯТА НА УМА ВОДЯТ ДО САМОВЪЗВЕЛИЧАВАНЕ. Ако мислите и 
мечтанията на ума визират велики намерения, в които център е собственото "аз", тогава 
чрез думи и действия ще бъде разкривано едно себевъзвеличаване на човешкото его. 
Тези мисли не са такива, че да водят до живот по-близо до Бога. Тези, които не 
обсъждат разумно нещата, живеят немъдро. Те правят несигурни усилия, замахват тук и
там, предприемат това или онова, захващат се с едно или друго, но нищо не излиза. 
Приличат на лозата; мустачките й - необучени и оставени да се простират във всяка 
посока, ще се прикрепят към всеки боклук, с който се срещнат в пътя си. Но за да може 
лозата да бъде използвана, мустачките й трябва да бъдат отскубнати от нещата, за които
са се хванали, и обучени да се увиват около онези неща, които ще ги облагородят и ще 
ги ориентират правилно.

КОНТРОЛИРАНЕ НА ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Ако беше обучил ума си да се занимава с 
възвишени неща, размишлявайки върху небесни теми, ти би могъл да извършиш много 
добро. Би имал влияние върху умовете на другите, за да коригираш себелюбивите им 
мисли и светските им предразположения, като ги насочваш към духовността. Ако 
чувствата и мислите ти бяха доведени в подчинение на Христовата воля, ти би бил в 
състояние да вършиш добро. Но въображението ти е болнаво, понеже си му позволил да
тече в забранени посоки и си станал фантазьор. Безсмисленото и романтично "градене 
на въздушни кули" те е направило негоден за полезна дейност. Живееш във въображаем
свят; станал си въображаем мъченик и въображаем християнин.

ПАЗЕТЕ СЕ НАСТРАНА ОТ ОМАГЬОСАНАТА ПОЧВА НА САТАНА (СЪВЕТ КЪМ 
ЕДНО ЦЕНТРИРАНО КЪМ СЕБЕ СИ СЕМЕЙСТВО). Трябва да се държите настрана 
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от омагьосаната сатанинска почва и да не позволявате умовете ви да бъдат отклонени от
верността към Бога. Чрез Христос можете и трябва да бъдете щастливи. Необходимо е и
да постигнете навици на самоконтрол. Всички ваши мисли трябва да бъдат доведени в 
подчинение на Божията воля, а чувствата ви - под контрола на разума и религията. 
Въображението не ти е дадено, за да му позволяваш да вдига бунт и да върви по свои 
собствени пътища, без каквото да било усилие да бъде обуздано и дисциплинирано. Ако
мислите са погрешни, чувствата също ще бъдат погрешни. А мислите и чувствата, 
съчетани, съставляват моралния характер. Когато решите като християни, че от вас не 
се изисква да обуздавате мислите и чувствата си, вие попадате под влиянието на злите 
ангели и каните тяхното присъствие и контрол. Ако се поддавате на своите впечатления 
и позволявате на навиците си да текат в канала на подозрения, съмнения и оплаквания, 
ще бъдете сред най-нещастните смъртни същества и животът ви ще се окаже неуспех.

ДА СЕ ВИЖДА ЖИВОТЪТ ТАКЪВ, КАКЪВТО Е. Ако не виждаш живота такъв, 
какъвто е, ако не отхвърляш романтичните фантазии на въображението и не слезеш 
долу при трезвите уроци на реалността, ще се събудиш, когато е вече твърде късно. 
Тогава ще разбереш ужасната грешка, която си направил.

КОРИСТОЛЮБИЕТО СЪЗДАВА ВЪОБРАЖАЕМИ НУЖДИ. Случаят с брат И. е 
ужасен. Този свят е негов бог; той се покланя на парите... Не се нуждае от ничии укори, 
но от съжалението на всички. Животът му е бил тъжна грешка. Той страда от 
въображаема парична нужда, докато всъщност е заобиколен от изобилие. Сатана е 
завладял ума му и дълго е възбуждал неговото користолюбие, като е деформирал ума му
по този въпрос. По-висшите и по-благородните способности на неговата личност са 
били твърде дълго подчинени на тази определено себелюбива склонност.
Единствената му надежда е да строши веригите на Сатана, за да победи това зло в 
характера си. Той се е опитвал да стори това, правейки поне нещо според това, което 
съвестта му е диктувала, но то не е достатъчно. Само някакво мощно усилие и 
раздялата с част от мамона, с чувството, че през цялото време човек се разделя едва ли 
не с душата си - това не е плодът на истинската религия. Умът трябва да бъде обучен на 
добри дела. Трябва да се опълчи срещу своята склонност да придобива. Трябва да 
изпълни с добри дела целия си живот, да култивира любов към вършенето на добро и да
се издигне над дребния, скъперническия дух, който е подхранвал.

ПРЕДРАЗСЪДЪК, ВЪЗНИКВАЩ ОТ ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Твоята опитност ми бе 
показана като ненадеждна, защото се противопоставя на естествените закони. В 
конфликт е с непроменимите принципи на естеството и природата. Религиозният 
предразсъдък, мила моя сестро, идещ от болно въображение, те поставя в конфликт и с 
наука, и с принцип. На какво ще се поддадеш? Твоите силни предразсъдъци и 
установени идеи за това, кое е най-добре да се следва по отношение на теб, дълго време
са те държали настрана от доброто. Разбрала съм случая ти от много години, но съм те 
чувствала некомпетентна да ти представя въпроса по такъв ясен начин, че да го видиш 
и разбереш и да въведеш в практическа употреба дадената ти светлина.
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МАЙКИТЕ И ВЪОБРАЖЕНИЕТО. Показани са ми били майки, направлявани от болно 
въображение, от чието влияние са страдали и съпругът, и децата. Прозорците е 
трябвало да се държат затворени, защото майката е смятала за нещо недобро свежия 
въздух. Ако тя е чувствала студ и се е обличала повече, е решавала, че и децата й трябва
да бъдат третирани по същия начин. Така цялото семейство е било ограбвано от 
физическа енергия. Всички са били ощетени и физически, и духовно увредени чрез 
болното въображение на една жена, която е считала себе си за критерии на цялото 
семейство... 
Много личности поболяват сами себе си чрез своите погрешни навици. И макар да имат
светлината и познанието, те се придържат към собственото си виждане. Разсъждават 
така: "Нямаме ли вече собствен опит по този въпрос? И не сме ли го разбрали сами?" 
Но опитът на личност, чието въображение е в грешка, няма никаква тежест.

ВПРЯГАНЕ НА УМА. Всички хора са свободни морални същества и като такива трябва
да държат мислите си в правилна посока - широко поле, в което умът може безопасно да
броди. Ако Сатана се стреми да отклони ума към низките и чувствените неща, 
връщайте го обратно и го отправяйте към вечните неща. Когато Господ види 
решителното ви усилие да задържате само чисти мисли, ще ги привлече като магнит и 
ще ги очисти. Ще ви даде сила да се очистите от всеки таен грях. "Отхвърляйки 
въображения и всяко високо нещо, което се възвишава срещу познанието за Бога и 
пленявайки всяка мисъл в послушание за Бога" (2Коринтяни 10:5).
Първата работа на онези, които искат да се реформират, е да очистят въображението си. 
За да бъде умът воден в правилна насока, трябва да бъде обуздаван и да се занимава 
само с чисти и възвишени неща. Когато бъдете изкушени да се поддадете на покварено 
въображение, бързайте да отидете при престола на благодатта и се молете за сила от 
Небето. С Божията мощ въображението може да бъде дисциплинирано да се занимава с 
неща, които са чисти и небесни.

64
НАВИЦИ

БИБЛИЯТА ДАВА ПРИНЦИПИ. Божието слово изобилства с общи принципи за 
формирането на правилни навици на живот, а свидетелствата - общи и лични - са 
предназначени да обърнат внимание специално на тези принципи.

КАТО ЖЕЛЕЗНИ ОКОВИ. Веднъж формиран, навикът е като железни окови. Може да 
се борите отчаяно срещу него, но няма да го пречупите. Единственият безопасен начин 
на действие е да градите както за този живот, така и за вечността.

ПРАВИЛА НА НАВИКА. Дълг на всички е да съблюдават строги правила в своите 
навици на живот. Това е за собственото ви добро, скъпи младежи - както физическо, 
така и морално. Когато се събудите сутрин, обмислете, доколкото е възможно, нещата, 
които искате да извършите през деня. Ако е необходимо, имайте си малък бележник, в 
който да ги отбелязвате, и си определяйте време за всяко от тях.

НАВИЦИТЕ ЗА РЕД ПОДОБРЯВАТ ЗДРАВЕТО. Нашият Бог е Бог на реда и Той желае
чедата Му да ИСКАТ да се подчиняват на реда и на Неговата дисциплина. Затова не е 
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ли по-добре да скъсате с навика да превръщате нощта в ден и свежите утринни часове в
нощ? Ако младежите формират навици на редовност и ред, ще подобрят здравето си, 
духа си, паметта си и предразположенията си.

ПРЕМАХВАНЕ НА ПРИЧИНАТА ЗА БОЛЕСТ. Правилните навици, интелигентно, 
постоянно и упорито практикувани, ще премахват причината за болест и нуждата от 
силни лекарства за възстановяване. Мнозина продължават да вървят стъпка по стъпка 
към угаждане на своите лоши склонности, което причинява също толкова лошо 
състояние на нещата при тях.

ПРАВИЛНИТЕ НАВИЦИ ПОДДЪРЖАТ ЗДРАВЕТО. Здравето може да се придобие 
чрез правилни навици на живот и да носи неоценими дивиденти. Но този капитал, по-
скъпоценен от който и да било банков депозит, може да бъде пожертван чрез ядене и 
пиене или чрез оставяне на органите на тялото да бездействат. Трябва да се преодолее 
поддаването на раздразнение или на лошо настроение, а също и на леността.

НАВИЦИ, КОИТО ВОДЯТ ПО-ВИСШИТЕ СПОСОБНОСТИ ДО ДЕГРАДАЦИЯ. 
Всеки навик, който не води човешкия организъм към здравословно действие, кара по-
висшите и по-благородни способности да деградират. Погрешните навици на хранене и 
пиене водят до грешки в мисленето и в действията.

ПРЕОДОЛЯВАНЕ НА ВЕЧЕ УСТАНОВЕНИ НАВИЦИ. Установени вече навици и 
идеи трябва да бъдат побеждавани в много случаи, преди да можем да напреднем в 
религиозния живот.

ПОГРЕШНИ НАВИЦИ, ТРУДНИ ЗА ПРЕОДОЛЯВАНЕ (СЪВЕТ КЪМ ЕДИН 
АДМИНИСТРАТОР). Трудно ще ти бъде да направиш онези промени в характера си, 
които Бог изисква, защото ти е било трудно да бъдеш точен и бръз в действие още от 
младостта си. След като характерът ти е формиран, навиците - затвърдени и умствените
и моралните ти способности - вече установени, крайно трудно ще ти бъде да 
преодолееш погрешните си навици и да бъдеш бърз в действията си.
Трябва да съзнаваш стойността на времето. Не си извинен, задето изоставяш най-
важната, макар и неприятна, работа, като се надяваш да се освободиш от извършването 
й напълно, или като се надяваш тя да стане по-малко неприятна, ангажирайки времето 
си с приятни въпроси, които всъщност не изискват някакво натоварване. Най-напред е 
необходимо да се справиш с работата, която е наложителна и която включва важните 
интереси на делото. А с по-малко важните въпроси се заемай само след като важните са 
извършени.
Точността и решенията ни в работата и в Божието дело са важни неща. Отлагането 
всъщност означава поражение. Минутите са златни и трябва да бъдат използвани по 
най-добрия начин. Земните връзки и личните интереси трябва винаги да бъдат на второ 
място. Никога Божието дело не бива да страда - дори в един-единствен случай - поради 
наши земни приятели или най-близки роднини.

УНАСЛЕДЕНИТЕ И ПРИДОБИТИТЕ СКЛОННОСТИ СТАВАТ НАВИЦИ. Голямата 
наследствена и придобита склонност към злото при Юда беше алчността. Чрез 
практикуване тя стана навик, който той въведе във всичките си сделки. Християнските 
принципи на правда и справедливост нямаха място в "купуването и продаването". 
Навиците му на икономисване се развиха в дух на свидливост и станаха фатална 
примка. Печалбата бе неговата мярка за праведна религиозна опитност и всяка истинска
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праведност бе подчинена на това. Докато продължаваше да бъде ученик външно, по 
форма; докато се намираше в личното присъствие на Христос, той си присвояваше 
средства от Господнята съкровищница.

НАВИЦИТЕ РЕШАВАТ БЪДЕЩЕТО. Трябва да се помни, че младежите формират 
навици, които в девет случая от десет ще решат тяхното бъдеще. Влиянието на 
компаниите, с които поддържат връзки; на познанствата, които формират; и на 
принципите, които възприемат, ще преминат заедно с тях през живота им.

ЛОШИТЕ НАВИЦИ СЕ ФОРМИРАТ МНОГО ПО-ЛЕСНО ОТ ДОБРИТЕ. Децата са 
особено податливи на впечатления. Уроците, които получават в ранните си години, те 
ще пренесат със себе си и в живота си. Всички знания, които могат да придобият, 
никога не ще им помогнат да се отучат от злото, резултат от слабата дисциплина в 
детската възраст. Една небрежност, често повтаряна, създава навик. Едно погрешно 
действие подготвя пътя за друго. Повтаряно, то формира навик.
Лошите навици се формират много по-лесно от добрите и от тях човек се освобождава 
много по-трудно. Изисква се далеч по-малко време и усилия да се дадена склонност на 
едно дете, отколкото да се заперчат принципи и навици на праведност върху плочите на 
душата. Само чрез постоянно бдение и противопоставяне срещу греха можем да се 
надяваме да поправим склонността към злото.
Господ ще бъде с вас, когато се стараете да формирате правилни навици у своите деца. 
Но е необходимо да започнете процеса на обучение още отрано, иначе бъдещата ви 
работа ще бъде много трудна. Учете ги "правило след правило, тук малко, там малко". 
Имайте предвид, че вашите деца принадлежат на Бога и трябва да бъдат Негови синове 
и дъщери. Намерението Му е семействата на земята да бъдат образци на небесното 
семейство.

НАВИЦИТЕ РЯДКО СЕ ПРОМЕНЯТ. Повтарящите се действия в живота стават 
навици. Те могат да бъдат смекчени от строго обучение по-късно, но рядко се променят. 
Веднъж формирани, навиците се отпечатват все по-твърдо и по-твърдо в характера.

АТАКУВАНЕТО НА ПОГРЕШНИТЕ НАВИЦИ ПРИНАСЯ МАЛКО ДОБРО. От малка 
полза е да се опитвате да реформирате хората, като атакувате това, което може би 
считате за погрешни навици. Такива усилия често пъти носят повече вреда, отколкото 
добро.
Вместо да омаловажи Якововия кладенец, в Своя разговор със самарянката Христос 
представи нещо по-добро: "Ако знаеш Божия дар и Кой е, Който ти казва: "Дай ми да 
пия", ти ще поискаш от Него и Той ще ти даде жива вода" (Йоан 4:10). Спасителят 
насочи разговора към съкровището, което трябваше да дари. Предложи й нещо по-
добро от онова, което тя притежаваше - живата вода, радост и надеждата на 
евангелието.

УСИЛИЕТО ЗА РЕФОРМИРАНЕ ИДВА ОТ ЖЕЛАНИЕТО ДА СЕ ВЪРШИ ПРАВОТО.
Вярно е, че хората понякога се засрамват от своите греховни начини на действие и се 
отказват от злите си навици още преди да осъзнаят, че са привлечени от Христос. Но 
винаги когато предприемат усилия за реформиране - от греховното желание до 
вършенето на правото - Христовата сила е, която ги привлича. Едно влияние, което те 
не съзнават, действа върху душата и съвестта бива пробудена, а вътрешният живот - 
обновен. И когато Христос привлича погледа им към Голготския кръст, да видят Този, 
Когото греховете им са приковали, заповедта стига до съвестта им. Нечестието на 
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техния живот и дълбоко заседналият в душата им грях им биват представени. Те 
започват да схващат нещо от праведността на Христос и възкликват: "Какво е грехът, та 
изисква толкова голяма жертва за изкупването на тези, които са му се поддали? За това 
ли бе дадена цялата Божия любов, цялото страдание на Христос, цялото Му унижение - 
за да не загинем, но да имаме вечен живот?"

ЗЛИТЕ НАВИЦИ ТРЯБВА ДА БЪДАТ ПОБЕДЕНИ. Чрез гледане на славата Господня 
като в огледало ние всъщност се променяме в същия образ, от слава в слава, като от 
Духа Господен. Ние очакваме твърде малко и получаваме според вярата си. Не бива да 
се придържаме към нашите собствени начини на действие, към собствените си планове 
и идеи. Необходимо е да бъдем преобразени чрез обновяването на ума си, за да можем 
да изявим "каква е добрата, съвършената и мъдра воля на Бога". Главните грехове 
трябва да бъдат победени и злите навици - преодолени. Погрешните склонности и 
чувства трябва да бъдат изкоренени и свят нрав и емоции трябва да бъдат зачнати в нас 
чрез Светия Дух.
Когато човек им се противопостави, лошите навици ще окажат най-яростна съпротива. 
Но ако битката продължи енергично и с постоянство, те могат да бъдат победени.

ХРИСТОВАТА БЛАГОДАТ СЛОМЯВА РОБСТВОТО НА ЗЛИТЕ НАВИЦИ. Хората 
имат нужда да научат, че благословенията на послушанието могат да бъдат техни в 
своята цялост само когато те получат благодатта на Христос. Божията благодат е, която 
дава на човека сила да бъде послушен на Божиите закони и да сломи и робуването на 
злия навик. Това е единствената сила, която може да го направи да върви по правия път 
и да го поддържа твърдо в него.
Чрез Христовата сила мъже и жени са строшили силата на греховни навици. 
Отхвърлили са себелюбието. Скверният е станал почтен, пияницата - трезвеник, 
безпътният - чист. Души, родени по подобие на Сатана, са се преобразявали по образ 
Божи.

ПРАВИЛНИТЕ МИСЛИ И ДЕЙСТВИЯ МОГАТ ДА СТАНАТ НАВИК. Единствената 
сигурност за всяка душа е в правилното мислене. Каквото човек "мисли в сърцето си, 
това е той" (Притчи 23:7). Силата за обуздаване на собственото "аз" укрепва чрез 
упражняване. Това, което отначало изглежда трудно, чрез постоянно повторение става 
лесно и правилните мисли и действия стават обичайни.

65
ЛЕНОСТ

ЗАДЪЛЖЕНИЕ Е ДА РАЗВИВАМЕ ИНТЕЛЕКТА ДО НЕГОВИЯ МАКСИМУМ. Бог 
изисква да обучаваме умствените си способности. Неговото намерение е служителите 
Му да притежават повече интелигентност и по-ясна проницателност от светските хора. 
Той не благоволи в онези, които са лекомислени или твърде лениви, за да станат 
ползотворни, знаещи и можещи работници. Господ ни заръчва да Го обичаме с цялото 
си сърце, с цялата си душа, с всичката си сила и с целия си ум. Това ни налага 
задължението да развиваме интелекта до най-пълния му капацитет, та с целия си ум да 
познаваме и обичаме нашия Създател.

ЧОВЕК НАМИРА ЩАСТИЕ В ТРУДА. Адам е имал теми за размишление върху 
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Божиите дела в рая, който е представлявал небето в миниатюр. Бог не е създал човека 
само за да размишлява върху Неговите славни дела. За това Той му е дал ръце да се 
труди, както и ум, и сърце за размишление. Ако щастието на човека се състоеше само в 
невършене на нищо, Творецът не би дал определена за Адам работа. Човекът е трябвало
да намира щастие и в труда, и в размишлението.

ЛЕНОСТТА - НАЙ-ГОЛЯМОТО ПРОКЛЯТИЕ. Библията не одобрява леността и 
вижда в нея едно от най-големите проклятия, сполетяващи нашия свят.

ИЗВЪРШВАЙТЕ С РАДОСТ ЕЖЕДНЕВНАТА СИ РАБОТА. Някои хора мислят, че 
богатствата и леността са наистина благословения; но онези, които са винаги заети и 
които радостно извършват ежедневните си задачи, са най-щастливи и се радват на най-
добро здраве. Здравословната умора - резултат от добре регулиран труд, осигурява за 
тях предимствата на освежителния сън. Сентенцията, че човек трябва да се труди, за да 
си изкарва хляба, и обещанието за бъдещо щастие и слава произлизат от един и същи 
Престол - и двете са благословения.

ЩАСТИЕТО Е В ИЗПЪЛНЕНИЕТО НА ОПРЕДЕЛЕНИТЕ ЗАДЪЛЖЕНИЯ. Истинско 
щастие може да се открие единствено в това, да бъдеш добър и да вършиш добро. Най-
чистата и най-висшата наслада идва при онези, които вярно изпълняват определените 
си задължения. 

БЕЗДЕЛИЕТО МОЖЕ ДА ДОВЕДЕ ДО УНИНИЕ. Чувствата на униние често пъти са 
резултат от неподобаващо безделие. Леността предлага време за размишляване над 
въображаеми скърби. Мнозина, които всъщност нямат никакви истински изпитания или
трудности за момента, със сигурност си ги вземат "назаем" от бъдещето. Ако тези 
личности се стремяха да облекчат бремето на други, щяха да забравят собственото си. 
Липсата на енергичен труд е като отворена врата към потъване във всеки порок. 
Ленивият човек изкушава дявола да го изкушава.

ОПУСТОШЕНИЯ ОТ НАВИКА ДА СЕ ЛЕНТЯЙСТВА (СЪВЕТ КЪМ РОДИТЕЛИ). 
Вие сте били слепи за силата, която неприятелят е упражнявал над вашите деца. 
Домакинската работа, дори и изморителна, не би им навредила и една петдесета от 
онова, което е направил навикът на леността. Те щяха да избегнат много опасности, ако 
бяха научени още от най-ранна възраст да употребяват времето си за полезен труд. 
Нямаше да бъдат осакатени и от неспокойното неразположение, подбуждащо у тях 
желание за промяна и живот в света. Щяха да избегнат изкушенията на суетата и 
безполезните забавления, на лекото четиво, на празните разговори и глупостите. 
Времето им щеше да преминава така, че да бъдат много по-удовлетворени и опазени от 
голямото изкушение да търсят компанията на другия пол и да се извиняват по един зъл 
начин. Суета и болест, безполезност и сигурен грях - това е резултатът от леността.

ДА СЕ НАПРЯГА ВСЕКИ МУСКУЛ. На човека е определен дял във великата борба за 
вечния живот. Той трябва да откликва на действието на Светия Дух. Изисква се борба, 
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за да се сломят силите на мрака и Духът да подейства в човека, за да осъществи това. 
Но човекът носи в себе си немалки сили, за да бъде спасяван в леност и безделие. Той е 
призован да напрегне всеки свой мускул и да упражнява всяка своя способност в 
борбата за безсмъртие. И все пак Бог е, Който осигурява резултата и силата.
Никое човешко същество не може да бъде спасено в леност. Господ ни заръчва: 
"Старайте се да влезете през тясната порта, защото, казвам ви, мнозина ще искат да 
влязат и не ще могат" (Лука13:24). "Широка е портата и пространен е пътят, който води 
към гибел, и мнозина са, които вървят по него, защото тясна е портата и стеснен е пътят,
който води към живот; и малцина са тия, които го намират" (Матей 7:13, 14).

66
ЕМОЦИОНАЛНИ НУЖДИ

ОСНОВАНИЕ ЗА СЪЩЕСТВУВАНЕ. Божият закон е законът на любовта. Бог ви е 
обкръжил с красота и величие. Не сте поставени на земята само за да се задълбочавате 
в собственото "аз", но за да изграждате, да се трудите и да направите живота светъл, 
радостен и красив с Христовата любов. Като цветята, да радвате и живота на други чрез
служене, мотивирано от любов.

ЛЮБОВТА ЗАДОВОЛЯВА ВЪТРЕШНИТЕ НУЖДИ. Любовта трябва да е ваш 
принцип на действие. Тя е основният принцип на Божието управление в небето и на 
земята и трябва да бъде основата на християнския характер. Единствено тя може да 
направи един човек християнин и да го поддържа твърдо. Единствено това може да му 
даде възможност да устои на изпитанието и на изкушението.

КУЛТИВИРАЙТЕ ЛЮБОВ. Любовта към Бога и към човека трябва да бъде 
култивирана, защото е по-скъпоценна от злато. Необходимо е сега да представим по 
най-добрия начин характера на чистата и неопетнена религия, която, както по своето 
естество, така и по своите изисквания, е противоположна на себелюбието. Любовта, за 
която Христос даде пример, е несравнима; нейната стойност е много по-висока от злато,
сребро или скъпоценни камъни. Любовта, която християнинът трябва да притежава, е 
необходимо да бъде търсена и да се молим за нея. Човекът, който я притежава, има 
характер, стоящ над всякакви човешки несъвършенства. 

ВСИЧКИ СЕ НУЖДАЯТ ОТ ЛЮБОВ. Причината, поради която има толкова много 
коравосърдечни мъже и жени в нашия свят, е, че истинската любов се възприема като 
слабост и тя се обезсърчава и потиска. По-добрата част от естеството на тези хора е 
била извратена и закърняла още в детството им. И ако лъчите на Божията светлина не 
стопят тяхната студенина и жестокосърдечно себелюбие, щастието им ще е погребано 
завинаги. Ако бихме искали да имаме нежни сърца както Исусовото и святото 
съчувствие на ангелите към грешните смъртни същества, трябва да култивираме у себе 
си съчувствието и любовта, характерни за детството, които са самата простота. 

СЪРЦЕТО Е ИЗВОР НА ЛЮБОВ. Нито брат К., нито сестра К. имат личен опит в 
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жертването за истината; в това, какво означава да бъдеш богат с добри дела и в 
събирането на съкровища за небето. Тяхното съчувствие, грижа и търпение не са били 
извикани в съществуване чрез зависими любящи деца. Те са търсили само собственото 
си егоистично удобство. Сърцата им не са били извор, изпращащ живителни струи на 
нежност и съчувствие. Като оказват благословение на други чрез любезни думи на 
любов и действия на милост и щедрост, те сами биха осъществили благословение за 
себе си. Те са били твърде тесногръди в своята сфера на полезност.

ЛЮБОВТА КЪМ СОБСТВЕНОТО "АЗ" УНИЩОЖАВА МИРА. Любовта към 
собственото "аз" е, която унищожава нашия мир. Докато нашето его е живо, ние винаги 
продължаваме да стоим нащрек, в готовност да го браним от обиди и оскърбления. Но 
когато сме мъртви и животът ни е скрит с Христос в Бога, няма да взимаме присърце 
пренебрежението или лошото отношение. Ще бъдем глухи за укорите и слепи за 
подигравките и оскърбленията. "Любовта дълго търпи и е милостива. Любовта не 
завижда, любовта не се превъзнася, не се гордее, не безобразничи, не търси своето, не 
се дразни, не държи сметка за зло, не се радва на неправдата, а се радва заедно с 
истината. Всичко премълчава, на всичко хваща вяра, на всичко се надява, всичко търпи. 
Любовта никога не отпада." (1Коринтяни 13:4-8)

СИГУРНОСТТА, ОСНОВАНА НА ПРАВИЛНО МИСЛЕНЕ. Нуждаем се от постоянно 
чувство за облагородяващата сила на чистите мисли. Единствената сигурност за която и
да било душа е правилното мислене. "Каквото един човек мисли, такъв е и той." 
(Притчи 23:7) Силата на себеобузданието укрепва чрез упражняване. Онова, което 
първоначално изглежда трудно, чрез постоянно повтаряне става лесно, докато 
правилните мисли и действия станат обичайни. Ако успеем да отхвърлим всичко евтино
и низко и да се извисим до по-високия стандарт на Бога, можем да бъдем почетени от 
човеците и възлюбени от Бога.

ЛИПСАТА НА ОБИЧ ПОКВАРЯВА. Господ представи пред Израил резултатите от 
общуването със зли духове във връзка с мерзостите на ханаанците. Те бяха без 
естествена обич, идолопоклонници, прелюбодейци, убийци, отвратителни поради 
покварените си мисли и бунтовници по начин на действие.

ПЛОДЪТ НА ЗЛОБАТА Е СМЪРТ. Духът на омраза и отмъщение произхожда от Сатана
и го е довел дотам че да осъди на смърт Божия Син. Всеки, който позволява в душата 
му да виреят злоба или нелюбезност, подхранва същия дух; и резултатът от това ще 
бъде смърт. В мислите за отмъщение злото действие лежи неразгърнато, както 
растението - в семето. "Който мрази брата си, е човекоубиец, и знаете, че в никой убиец 
не пребъдва вечен живот" (1Йоаново 3:15).

НУЖДАТА ОТ ДРУГАРИ. Мнозина биха могли да бъдат предпазени от греховни 
влияния, ако бяха обкръжени от добри другари и бяха чували по-често думи на доброта 
и любов. 
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ЕСТЕСТВЕНО Е ДА СЕ ТЪРСИ КОМПАНИЯ. Естествено е да се търси компания. 
Всеки ще намери другари или ще си ги създаде. Пропорционално на силата на 
приятелството ще бъде и влиянието, което приятелите ще упражняват един над друг за 
добро или за зло. Всички имат приятели; и те влияят и биват повлиявани на свой ред.
Тайнствена е халката, която свързва в едно човешки сърца, така че чувствата, вкусовете 
и принципите на две отделни личности да бъдат най-тясно слети. Единият улавя духа и 
копира пътищата и действията на другия. Както восъкът задържа фигурата на печата, 
така и умът задържа впечатленията от общуването и разговора. Влиянието може да е 
несъзнателно, но в никакъв случай не е по-малко мощно.

ЧОВЕКЪТ Е СЪЗДАДЕН ЗА ОБЩУВАНЕ. Господ е направил човека за общуване Той 
е възнамерявал да бъдем пропити от благото и любящо естество на Христос и чрез 
общуване и другарство да бъдем свързани в тясна връзка като деца на Бога, работейки 
за този живот и за вечността.

ГОРДОСТТА УНИЩОЖАВА ПРИЯТЕЛСТВОТО. Те [враговете на Христос] виждаха, 
че величието, красотата и чистотата на истината, с нейното дълбоко и благородно 
влияние, обхващаше твърдо много умове... Богочовекът събаряше разделителната стена,
която толкова ласкаеше тяхната гордост и изключителност. Те се страхуваха, че, ако Му 
се разреши, Той би отклонил напълно народа от тях. Затова Го следяха с решителна 
враждебност, надявайки се да намерят подходящ случай, за да предизвикат 
неодобрението на тълпите към Него и по този начин Синедрионът да постигне 
Неговото осъждане и смърт.

КОМПАНИЯ И ХАРАКТЕР. С право е казано: "Покажи ми другарите си и ще ти кажа 
кой си". Младежите не успяват да осъзнаят колко чувствително биват засегнати техният
характер и репутация от избора на приятели. Човек търси компанията на личности със 
сродни на неговите вкус, навици и постъпки.
Този, който предпочита обществото на невежите и порочните пред това на мъдрите и 
добрите, показва, че неговият собствен характер е дефектен. Вкусовете и навиците му 
могат отначало да се различават напълно от вкусовете и навиците на онези, чиято 
компания търси. Но когато пребивава сред такива хора, неговите мисли и чувства се 
променят. Той незабелязано жертва правите принципи и неизбежно потъва до 
равнището на своите другари. Както потокът винаги възприема свойствата на почвата, 
през която тече, така и принципите, и навиците на младежите неизбежно биват 
"оцветени" от характера на компанията, в която се движат.

ВРЪЗКА, КОЯТО ВСЕКИ Е ЗАДЪЛЖЕН ДА ПОДДЪРЖА. Бог ни е свързал заедно 
като членове на едно семейство. И всеки е задължен да поддържа тази връзка. Дължим 
на другите служене, което не можем да игнорираме и в същото време да опазим 
Божиите заповеди. Да живеем, мислим и действаме само за собственото си "аз" - това 
означава да бъдем безполезни като Божии служители. Високо звучащите титли и 
големите таланти не са важни, за да бъдем добри граждани или християни.
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СВЪРЗАНИ В ЕДИНСТВО. Най-нежната земна връзка е тази между майката и детето. 
То попива много по-лесно впечатления от живота и примера на майката, отколкото от 
този на бащата; защото ги свързва по-силна и по-нежна връзка на единство. Майките 
носят голяма отговорност. Да можех да им помогна да осъзнаят значимостта на делото, 
което могат да извършат за оформяне умовете на децата си, щях да бъда щастлива!

ХРИСТОС - ВЕЛИКИЯТ ПРИЯТЕЛ. Голямо значение се отдава на връзките, които 
имаме. Ние можем да създаваме много връзки, които са ни приятни и ни помагат, но 
никоя не е така скъпоценна, както онази, с която ограниченият смъртен човек влиза във 
връзка с безпределния Бог. Когато бъдем така съединени, Христовите думи пребъдват в 
нас... Резултатът ще бъде очистено сърце, неопетнен живот и безгрешен характер. Но 
само чрез запознанството и връзката ни с Христос можем да станем подобни на Него - 
единствения безгрешен Пример.

УТЕХА ЗА УМА И МИР ЗА ДУШАТА. Лекарят, достоен да бъде главен лекар в 
санаториум, ще върши огромна работа. Но неговата дейност в религиозната област 
трябва да бъде винаги от такова естество, че Божествената противоотрова за 
облекчаване на обременените от грях души да бъде представяна пред пациентите. 
Необходимо е всички лекари да разбират, че такава работа трябва да бъде извършвана с 
нежност и мъдрост. В нашите институти, където се приемат за лечение и пациенти с 
умствени разстройства, утешителните думи на истината, изговорени на болния, често 
ще бъдат средство за облекчаване на ума и за възстановяване на мира на душата.

ДАР ОТ БОГА. Всяка добра подбуда и вдъхновение са дар от Бога. Вярата приема от 
Бога живота, който единствен може да предизвиква истински растеж и полезност.

ВЪТРЕШНОТО УДОВЛЕТВОРЕНИЕ ОТ ТОВА, ЧЕ СИ ПРАВ. Несебелюбието - 
основата на Божието царство - е принципът, който Сатана мрази. Той отрича самото му 
съществуване. Още от началото на великата борба той се е опитвал да докаже, че 
Божиите принципи на действие са себелюбиви и по същия начин постъпва с всички, 
които служат на Бога. Да обезсили това твърдение на Сатана - това е делото на Христос 
и на всички, които носят Неговото име.
Именно за да даде чрез собствения си живот илюстрация на несебелюбието, Исус дойде
в човешки образ. И всички, които приемат този принцип, трябва да бъдат Негови 
съработници в изразяването му в практическия живот. Да се избира правото просто 
защото е право; да се застава за истината с цената на страдание и жертва - "това е 
наследството на слугите Господни и тяхната правда е от Мене, казва Господ" (Исая 
54:17).

ЗА ДОВЕРИЕТО И СЪТРУДНИЧЕСТВОТО СВЕТЪТ Е ДЛЪЖНИК НА БОЖИЯ 
ЗАКОН. За всичко, което доверието и сътрудничеството правят възможно, светът е 
длъжник на Божия закон, такъв какъвто е в Неговото слово, и той все още може да се 
забележи (макар и смътно или почти изтрит) в сърцата на хората.
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ИСТИНСКИЯТ УСПЕХ СРЕЩУ ПАРИТЕ. Когато влезем в правилна връзка с Бога, ще 
имаме успех, където и да отидем. Това е успехът, който търсим, а не парите - жив, 
истински успех. И Бог ще ни го даде, защото Той знае всичко за нашето себеотрицание. 
Знае всяка жертва, която правим. Може да си мислим, че нашето себеотрицание няма 
никакво значение, че би трябвало да имаме повече признание и т. н., но в очите на 
Господа всяка наша жертва е изключително важна.
Много пъти ми е било показвано, че когато личности започнат да се стремят към все по-
високи и по-високи заплати, нещо става с тяхната опитност и ги поставя там, където не 
могат вече да имат предимство. Но когато приемат заплатата, която извежда на 
повърхността факта, че са себеотрицателни, Господ вижда и им дава успех и победа. 
Това ми е било представяно много пъти. Господ, Който вижда в тайно, ще въздаде наяве
за всяка жертва, която Неговите изпитвани служители са пожелали да направят.

СИГУРНОСТТА НЕ Е В БОГАТСТВАТА. Мнозина мислят, че ще намерят сигурност в 
земните богатства. Но Христос се опитва да премахне от очите им прашинката, която 
помрачава зрението им, за да им даде възможност да видят далеч по-превъзходната 
небесна слава. Те приемат погрешно измамните илюзии на реалността и загубват от 
погледа си славата на вечния свят. Христос ги призовава да разширят виждането си 
отвъд настоящето и да включат вечността в своето полезрение.

В УПОВАВАНЕТО НА БОГА Е ИСТИНСКАТА СИГУРНОСТ. Сатана добре съзнава, 
че и най-слабата душа, която пребъдва в Христос, е по-силна от множествата на мрака; 
и че, ако се представи открито, ще му бъде оказана съпротива - душата ще се опълчи 
срещу него. Затова се стреми да отвлича воните на кръста от тяхната силна крепост, 
докато той лежи в засада със своите сили, готов да унищожи всички, дръзнали да 
стъпят на негова почва. Само в смиреното уповаване на Бога и в послушанието на 
всичките Му заповеди можем да намерим сигурност и безопасност.

БОГ ПРЕДЛАГА СИГУРНОСТ. Бог желае да изберем небесното вместо земното. Той 
отваря пред нас възможности за небесно инвестиране. Иска да ни окуражи в най-
възвишените ни цели и да ни увери в сигурността на най-богатото съкровище. Той 
заявява: "Направих човека по-скъпоценен от чисто злато, да, по-ценен от златото на 
Офир" (Исая 13:12). Когато богатствата, които "молецът поглъща и ръждата разваля", 
бъдат пометени, Христовите последователи ще могат да се радват на своето небесно 
съкровище, на нетленните богатства.

ОСВЕЩАВАЩОТО ВЛИЯНИЕ НА ИСТИНАТА. Единствената сигурност за която и да
било душа е правилното мислене. Трябва да използваме всяка средство, което Бог е 
поставил на наше разположение, за да овладеем и култивираме нашите мисли. 
Необходимо е да привеждаме мислите си в хармония с Божия ум. Неговата истина ще 
ни освети - в тяло, душа и дух - и ние ще бъдем в състояние да се издигнем над 
изкушението. Думите, които говорим, ще бъдат мъдри.

ПРИЛОЖЕНАТА НА ПРАКТИКА ИСТИНА ПОДОБРЯВА ЗДРАВЕТО. Когато хора, 
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практикували погрешни навици и греховни дейности, се поддадат на силата на Божията
истина, прилагането на тази истина в сърцето съживява моралния усет, който е бил 
сякаш парализиран. Получателят притежава по-силно и по-ясно разбиране, отколкото от
преди да прикрепи душата си към вечната Скала. Даже физическото му здраве се 
подобрява от съзнанието за сигурността в Христос. Специалното Божие благословение 
почиващо над получателя, е само по себе си здраве и сила. 

ОБЛЕКЧЕНИЕ ОТ ВИНАТА. Паралитикът намери в Христос изцеление както за 
душата, така и за тялото си. Той се нуждаеше от здраве за душата, преди да може да 
получи и да оцени здравето на тялото. Преди физическата болест да може да бъде 
излекувана, Христос трябва да внесе облекчение в ума и да очисти душата от греха. 
Този урок не бива да се пренебрегва. Днес има хиляди страдащи от физически болести, 
които, подобно на паралитика, копнеят за вестта: "Простени са ти греховете". Товарът 
на греха с неговото безпокойство и неудовлетворени желания е в основата на техните 
болести. Те не могат да намерят облекчение, докато не дойдат при Изцелителя на 
душата. Мирът, който Той единствен може да даде, ще възстанови енергията на ума и 
здравето на тялото. 

СИЛА ЗА ВАШИЯ ДЕН. Ангели, които ще направят за вас онова, което не можете да 
направите за себе си, чакат за вашето сътрудничество. Чакат да откликнете на 
привличането от Христос. Приближете се по-тясно до Бога и един до друг. Чрез 
желание, чрез мълчалива молитва, чрез съпротива на сатанинските средства поставете 
волята си на страната на Божията воля. Докато имате едничкото желание да се 
съпротивите на дявола и искрената молитва: "Избави ме от изкушение", вие ще имате 
сила за вашия ден.
Работата на небесните ангели е да идват близо до уморените, изкушените и страдащите.
Те работят дълго и неуморимо за спасяването на душите, за които Христос се е 
пожертвал.

67
ПРЕДРАЗПОЛОЖЕНИЕ

РАЗЛИЧНИ ПРЕДРАЗПОЛОЖЕНИЯ. В нашето общуване един с друг трябва да 
помним, че не всички имаме същите таланти и същите предразположения. Различаваме 
се в планове и идеи. За успеха на делото са необходими различни дарби, съчетани една 
с друга. Нека помним, че някои хора могат да изпълняват известни дейности и да заемат
определени постове много по-успешно от други. Служителят, на когото са дадени такт и
умение и е подходящ за работата в някоя специална област на делото, не бива да 
обвинява другите, че не са в състояние да извършат онова, което на него му се удава 
лесно. Няма ли неща, които неговите съработници могат да извършват много по-
успешно от него? 

РАЗЛИЧНИ СКЛОННОСТИ - РАЗЛИЧНИ ВЪЗГЛЕДИ. Всяко партньорство в живота 
изисква самоконтрол, дълготърпение и съчувствие. Ние така много се различаваме по 
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склонности, навици, образование и възпитание, че възгледите ни за нещата се 
различават значително. Съдим и преценяваме по различен начин. Нашето разбиране на 
истината, идеите ни по отношение на конфликтите на живота във всички случаи не са 
еднакви. Няма и двама, чиято опитност да е еднаква във всяко отношение. Изпитанията 
на един не са изпитания за друг. Задълженията, които един намира за леки, за друг са 
крайно трудни и смущаващи. 

РАЗЛИЧИЯ В ЕДНО СЕМЕЙСТВО. Забележителни различия в склонностите и в 
характерите често пъти съществуват в едно и също семейство, защото Божията наредба 
е и личности с различни темпераменти да общуват. Когато случаят е такъв, всеки член 
на семейството трябва свещено да зачита чувствата и да уважава правата на другите. 
Чрез това ще бъде култивирано взаимно зачитане и дълготърпение. Предразсъдъците 
ще бъдат смекчени, а грубите места от характера - изгладени. Хармония може да се 
постигне и в общуването на хора с различни темпераменти и то да бъде от полза за 
всеки.

РОДИТЕЛИТЕ ПРЕДАВАТ ПРЕДРАЗПОЛОЖЕНИЯТА. И бащата, и майката са 
включени в тази отговорност. И двамата родители предават собствените си характерни 
черти - умствени и физически, своите предразположения и вкусове на децата си. 

УНАСЛЕДЕНИ СКЛОННОСТИ. Бог иска от нас да си помагаме един на друг, като 
проявяваме съчувствие и несебична любов. Има хора, които са унаследили особен нрав 
и предразположения. С тях може би е трудно да се общува, но ние безпогрешни ли сме?
Те не бива да бъдат обезсърчавани. Техните грешки не трябва да стават всеобщо 
достояние. Христос съжаляваше и помагаше на онези, които грешат в преценката си. 
Той претърпя смърт за всеки човек и проявява милост и дълбок интерес към всеки.

ПРОМЯНА КЪМ БЛАГОСТ. "Бдете и молете се" е заповед, често повтаряна в 
Писанията. В живота на хората, послушни на тази заповед, ще съществува скрит полъх 
на щастие, благославящ всички, с които те влизат в допир. Киселите и със сърдито 
разположение личности ще стават благи и благородни; а гордите - смирени и кротки.

РЕДОВНОСТТА И РЕДЪТ ПОДОБРЯВАТ СКЛОННОСТТА. Ако младите хора си 
създадат навици на редовност и ред, биха подобрили здравето, духа си, паметта си и 
предразположенията си.

ПРЕДРАЗПОЛОЖЕНИЯТА МОГАТ ДА БЪДАТ СМЕКЧЕНИ. В Своята милост Господ 
разкрива на хората техните скрити дефекти. Той иска те критично да изследват 
сложните емоции и подбудите на собствените си сърца и да открият онова, което е 
погрешно, да смекчат предразположенията си и да направят по-фини маниерите си. 
Господ иска Неговите служители да опознаят собствените си сърца. За да им даде вярно
познание за тяхното състояние, Той допуска огънят на нещастието да ги докосне, така 
че да могат да бъдат очистени. 
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МРАЧНОТО НАСТРОЕНИЕ ПРЕЧИ НА ЕФЕКТИВНОСТТА НА УЧИТЕЛЯ. Този, 
който обучава младежи, трябва повече от всички други да бди, за да не се поддава на 
мрачно настроение или унилост, защото това ще го лиши от уважението на неговите 
ученици, а без това той не може да се надява, че ще им бъде от полза. Не бива да 
помрачаваме собствения си живот или живота на другите със сенките на своите 
изпитания. Имаме Спасител, при Когото да отидем и пред Чието състрадателно ухо 
можем да излеем всяко оплакване. Можем да оставим всичките си грижи и проблеми на
Него. И тогава бремето няма да ни изглежда непосилно, нито изпитанията ни - 
прекалено тежки.

СЪЧЕТАВАНЕ НА СЛЪНЧЕВО НАСТРОЕНИЕ С ЧЕСТНОСТ. Религията на Исус 
Христос смекчава всичко онова, което е твърдо и грубо в темперамента, и оглажда 
всичко остро и дразнещо в маниерите. Прави думите благородни и държанието 
привлекателно. Нека се научим от Христос как да съчетаваме висше чувство за чистота 
и честност със слънчево разположение. Добросърдечният и учтив християнин е най-
мощният аргумент, който може да бъде даден в полза на християнството.

НЕПОДХОДЯЩОТО ХРАНЕНЕ РАЗВАЛЯ ДУШЕВНАТА НАСТРОЙКА. Мнозина 
развалят своята душевна настройка чрез неподходящо хранене. Трябва да изучаваме 
принципите на здравната реформа толкова старателно, колкото внимателно изследваме 
фактите на съвременната наука. Защото навиците, които възприемаме, влияят върху 
формирането на характерите ни за бъдещия живот. Възможно е някой да развали своята 
духовна опитност чрез неправилната употреба на стомаха си.

МЕСНАТА ХРАНА ПРАВИ ХОРАТА РАЗДРАЗНИТЕЛНИ. Бог не е задържал месото от 
евреите в пустинята само за да покаже Своята власт и авторитет, но за тяхно добро - за 
да запазят физическата и моралната си сила. Той знае, че употребата на животинска 
храна засилва животинските страсти и отслабва интелекта. Знаел е, че задоволяването 
на апетита за месо би отслабило силите им и би причинило такава раздразнителност 
предразположение, че онази огромна армия в пустинята би станала неуправляема. Те 
биха загубили от погледа си възвишения усет за моралния си дълг и биха отказали да 
бъдат управлявани от мъдрите закони на Йехова.

ЗАХАРТА И ПРЕДРАЗПОЛОЖЕНИЕТО. Захарта не е добра за стомаха. Тя причинява 
ферментация, а това помрачава мозъка и създава предразположение към 
раздразнителност.

СМЕКЧАВАНЕТО НА ИЗВРАТЕНИ СКЛОННОСТИ. Напредването в християнската 
опитност се съпровожда с увеличаване на смирението като резултат от увеличеното 
познание. Всеки, който е съединен с Христос, ще се освобождава от всяко нечестие.
Казвам ви в страх Божи: било ми е показано, че много от вас няма да успеят да получат 
вечния живот, защото изграждат надеждите си за небето на фалшива основа. Бог ви 
оставя на самите вас, "за да ви смири и опита, за да узнае какво...[е] в сърцето ви". 
Занемарили сте Писанията. Презирате и отхвърляте свидетелствата, защото те укоряват 
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ваши любими грехове и смущават самодоволството ви.
Когато Христос е съхраняван в сърцето, Неговото подобие се разкрива в живота. Там, 
където някога е владяла гордостта, ще царува смирение. Покорство, кротост и търпение 
ще смекчат грубите черти на една по естество извратена, буйна, лекомислена душевна 
настройка. Любовта към Исус ще се проявява в любовта към Неговия народ. Тя не ще 
бъде колеблива, нито непостоянна, но спокойна, дълбока и силна.
Животът на християнина ще бъде лишен от всякаква претенция и всякаква преструвка; 
умът му ще е свободен от всякакво афектиране, изкуственост и фалш. Той е сериозен, 
истинен, възвишен. Христос говори във всяка негова дума и се вижда във всяко 
действие. Животът му излъчва светлината на обитаващия в него Христос. Чрез 
разговори с Бога и чрез щастливо размишление върху небесни неща душата се подготвя
за небето и работи за събирането на души в Христовата кошара. Нашият Спасител е в 
състояние и желае да извърши за нас много повече, отколкото искаме или дори мислим.

БОГ МОЖЕ ДА ОФОРМЯ ДУШЕВНАТА НАСТРОЙКА. Каквато и да е вашата 
душевна настройка, Бог е в състояние така да я оформи, че тя да стане сладка и 
христоподобна. Чрез жива вяра можем да се отделим от всичко, което не е в съгласие с 
Божия ум, и по този начин да внесем в своя живот тук, долу, самото небе. Ще направим 
ли това? Ако, да, на всяка крачка ще имаме слънчева светлина.

БЛАГОСЛОВЕНИЕ ЗА БОЛНИТЕ. Бог ще използва приятното разположение и красиви
характери, за да осигури благословение за болните. Истините на Божието слово 
притежават освещаваща и преобразяваща сила. Ако бъдат приети в сърцето и внесени в 
живота, те ще се окажат ухание от живот към живот. Нека онези, които работят в 
нашите институти, да оставят светлината на истината да грее от техните думи и 
действия. Само такива хора Христос може да приеме за Свои сътрудници.

ХАРМОНИЯ ОТ РАЗЛИЧНИ ПРЕДРАЗПОЛОЖЕНИЯ. Хармонията и единството, 
съществуващи сред хора с различни предразположения, е най-силното свидетелство, че 
Бог е изпратил Сина Си на този свят, за да спаси грешниците. Наша привилегия е да 
даваме това свидетелство. Но за да успеем, трябва да се поставим под властта на 
Христос. Необходимо е характерът ни да бъде оформен в хармония с Неговия характер, 
волята ни предадена на Неговата воля. Тогава ще общуваме и ще работим заедно без 
мисъл за сблъсък.

РАЗПОЛОЖЕНИЕ, ПРОПИТО С БЛАГОДАРНОСТ И МИР. От всички търсени, 
подхранвани и култивирани неща няма друго така ценно в очите на Бога, както чистото 
сърце и душевността, пропита с благодарност и мир.

ДУШЕВНОСТТА И СКЛОННОСТИТЕ НЕ СЕ ПРОМЕНЯТ ПРИ ВЪЗКРЕСЕНИЕТО. 
Ако искаме да бъдем светии в небето, трябва първо да бъдем светии на земята. Чертите 
на характера, които подхранваме в този живот, няма да бъдат променени при смъртта 
или при възкресението. От гроба ще излезем със същата душевност и склонности, 
които сме проявявали вкъщи или в обществото.
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68
ОБЩЕСТВЕНИ ОТНОШЕНИЯ

КЛОН ОТ ВЪЗПИТАНИЕТО, КОЙТО НЕ ТРЯБВА ДА БЪДЕ ПРЕНЕБРЕГВАН. 
Християнската общителност е твърде слабо култивирана сред Божия народ. Този клон 
на възпитанието не бива да бъде пренебрегван и изгубен от поглед в нашите училища.

СОЦИАЛНИТЕ ПРЕДИМСТВА СА ТАЛАНТИ. Онези, които притежават по-големи 
качества и възможности в социално отношение, са задължени пред Бога да ги даряват 
не само на своите приятели, но и на всички, които се нуждаят от тяхната помощ. 
Социалните предимства са талант, който трябва да бъде използван за благото на всички,
намиращи се под нашето влияние.

НЕ НЕЗАВИСИМИ АТОМИ. Учениците трябва да бъдат поучавани, че не са 
независими атоми, но че всеки от тях е нишка, която трябва да се вплете с всички 
останали нишки в една тъкан. В никой аспект на работата това наставление не е по-
полезно, отколкото в училището. Тук учениците ежедневно са обкръжени от 
възможности, които, използвани разумно, до голяма степен биха подпомогнали 
развитието на социалните черти на техния характер. В тяхна власт е така да употребят 
времето и възможностите си, че да развият характер, който ще ги направи щастливи и 
полезни. 
Онези, които се затварят вътре в себе си, които не желаят чрез приятелско общуване да 
благославят и други, губят много благословения. Защото чрез близък контакт умовете 
получават шлифовка и финес. Чрез социално общуване се формират познанства и 
приятелства, чийто резултат е сърдечно единство и атмосфера на любов. Това е приятно
в очите на Небето.

ВАЖНОСТТА НА СОЦИАЛНИТЕ ВРЪЗКИ. Именно чрез социалните връзки 
християнството идва в контакт със света. От всеки мъж или жена, който е вкусил 
Христовата любов и е приел в сърцето си Божествено просветление, Бог изисква да 
пръска светлина по тъмния житейски друм на непознаващите по-добрия път... Силата 
на общуването, осветена от Духа на Христос, трябва да бъде използвана за печелене 
души за Спасителя.

СОЦИАЛНИТЕ ЕЛЕМЕНТИ ТРЯБВА ДА БЪДАТ КУЛТИВИРАНИ. Претърпяваме 
загуба, когато занемаряваме привилегията да се свързваме заедно, за да се укрепваме и 
насърчаваме един-друг в служене за Бога. Истините на Божието слово губят своята 
яснота и важност в ума. Сърцата престават да бъдат осветявани и пробуждани чрез 
тяхното освещаващо влияние и ние преживяваме духовен упадък. Губим усещането си 
за общуване с Христос, когато ни липсва съчувствие към другите. Човекът, затварящ се 
в себе си, не изпълнява мисията, която Бог е определил за него. Правилното 
култивиране на социални елементи в нашето естество ни помага да се разбираме с 
другите и е средство да се развиваме и да укрепваме в служенето си на Бога.

ИСУС БЕ МНОГО ОБЩИТЕЛЕН. Целият живот на Спасителя се характеризираше с 
безкористно благоволение и с красотата на светостта. Той е нашият образец за 
благочестие. Още от началото на Неговото служене хората започнаха да схващат по-
ясно характера на Бога. Той прилагаше ученията на Свещеното писание в собствения 
Си живот. Проявяваше постоянство без упорство, благоволение без слабост, нежност и 
съчувствие без сантименталност. Бе много общителен и в същото време притежаваше 
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резервираност, която обезкуражаваше всяко фамилиарничене. Неговата умереност 
никога не стигаше до лицемерие или суровост. Той не се съобразяваше със света, но в 
същото време бе внимателен към нуждите и .......... най-малкия човек.

ДОБРОТАТА И ЧОВЕШКОТО ДОСТОЙНСТВО. Христос сядаше на масата на 
митарите като почетен гост. В Своето съчувствие и доброта Той зачиташе човешкото им
достойнство. Хората закопняваха да станат достойни за Неговото доверие. Думите Му 
падаха с благословена, даваща живот сила върху техните жадуващи сърца. Събуждаха 
ги за нови импулси и на тези отхвърлени от обществото хора се предлагаше 
възможността за новия живот.

ПОСЛЕДОВАТЕЛИТЕ НА ИСУС, УЧЕНИ НА ИСТИНСКИТЕ СИ СОЦИАЛНИ 
ЗАДЪЛЖЕНИЯ. Христос поучаваше Своите последователи как да се държат, когато са 
в обществото на други хора. Наставляваше ги за правилата и задълженията на 
истинския социален живот, които съответстват на законите на Божието царство. Чрез 
Своя пример ги учеше да не пропускат да кажат необходимото, когато посещават 
публично събиране. Неговите разговори на празничната трапеза решително се 
различаваха от всичко, което те бяха слушали в подобни случаи в миналото. Всяко 
слово, което Спасителят изговаряше, бе ухание от живот към живот. Той говореше ясно 
и просто. Думите Му бяха като "златни ябълки в сребърни кошници".

ДА НЕ ПРЕНЕБРЕГВАМЕ СОЦИАЛНОТО ОБЩУВАНЕ. Примерът на Христос, Който
свърза Себе Си с интересите на човечеството, трябва да бъде последван от всички, 
проповядващи Словото Му и от всички, приели евангелието на Неговата благодат. Не 
бива да пренебрегваме социалното общуване. Не бива да се отделяме от хората. За да 
достигнем всички класи, трябва да ги срещнем там, където се намират. Те рядко ще ни 
потърсят по собствено желание. Сърцата на човеците биват докосвани от Божествената 
истина не само от амвоните. Има и друго поле на благовестване - пост може би много 
по-скромен, но с не по-малко влияние. Той се намира и в дома на скромните, и в 
жилищата на великите; и на гостоприемната трапеза, и в събиранията за невинни 
обществени забавления.

НУЖДАТА ОТ ОБЩУВАНЕ. Решението, което хората чувстват, когато отсъстват от 
събранията на Божия народ, не са малки. Като Божии деца ние трябва да бъдем на всяко
събиране, където е необходимо Божият народ да присъства и да дава Словото на 
живота. Всички се нуждаят от светлина и от цялата помощ, която може да бъде 
получена, та когато са чули и приели скъпоценните вести от Небето чрез определените 
от Бога човешки инструменти, да бъдат подготвени да дарят и на други получената 
светлина.

ВЪЗПИТАНИЕТО ОФОРМЯ СОЦИАЛНАТА ТЪКАН. Възпитанието, дадено на 
младите, оформя цялата обществена тъкан. По целия свят обществото е в безредие и е 
нужно цялостно реформиране. Мнозина предполагат, че по-добрите възпитателни 
способности, по-голямото педагогическо умение и по-съвременните методи ще 
поставят нещата в ред. Те изповядват, че вярват и приемат живите слова, а в същото 
време придават на Божието слово второстепенна роля в голямата структура на 
възпитанието и образованието. Онова, което трябва да стои на първо място, поставено е
в подчинение на човешки измислици

ОБЩЕСТВЕНОТО ВЛИЯНИЕ НА ДОМА. Мисията на дома се простира и отвъд 
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неговите членове. Християнският дом трябва да бъде нагледен урок, илюстриращ 
превъзходството на истинските принципи на живота. Такава илюстрация ще е мощна 
сила за добро в този свят. С много по-мощно влияние върху човешките сърца и живот 
от всякаква проповед. Когато младите излязат от такъв дом, те предават по-нататък 
уроците, които са усвоили. По-благородните принципи на живота биват въвеждани и в 
други домове и семейства и едно въздигащо влияние действа в обществото. 

ОБЩИТЕЛНОСТТА - МОЩЕН ФАКТОР. Християнската любезност и общителност са 
мощни фактори за печелене чувствата на младите. 

СТРУКТУРИТЕ НА ОБЩЕСТВЕНИЯ ЖИВОТ СЕ КЛАТУШКАТ. Твърдението, че 
хората не са задължени да се съобразяват с Божиите изисквания, вече е отслабило 
силата на моралния дълг и е отворило пътя за нечестието в света. Беззаконие, 
разсипничество и поквара ни помитат като връхлитаща вълна. Сатана е на работа и в 
семейството. Неговото знаме се развява даже и над семейства, смятащи се за 
християнски. Съществуват завист, зли подозрения, лицемерие, отчуждение, 
съперничество, борби, предателство на свещено доверие, поддаване на похотта. Цялата 
система от религиозни принципи и учения, която би трябвало да крепи структурите на 
обществения живот, се клатушка, готова да рухне.

БОЖИИТЕ ПРАВИЛА ПРЕДОТВРАТЯВАТ НЕСПРАВЕДЛИВОСТТА В 
ОБЩЕСТВОТО. Господ иска да постави юзда на необичайно разпространяващата се 
склонност към алчност и властолюбие. Големи злини биха последвали от постоянното 
натрупване на богатство от една класа, и бедността и деградацията - на друга. В такъв 
случай властта на богатството ще придобие монопол, а бедните, макар и във всяко 
отношение също толкова ценни в Божиите очи, биха били гледани и третирани като по-
низши от своите по-проспериращи братя. 
Това потисничество ще възбуди страстите на по-бедната класа. Ще се появи отчаяние и 
чувство за безизходица, което ще деморализира обществото и ще отвори вратата за 
всякакви престъпления. Правилата, които Бог е установил, са предназначени да 
съдействат за социалното равенство. Средства като съботната и юбилейната година до 
голяма степен поправяха онова, което бе извършено погрешно през промеждутъчните 
години в социалната икономика на нацията.

ПРИНАДЛЕЖНОСТТА КЪМ РАЗЛИЧНИТЕ СЛОЕВЕ НА ОБЩЕСТВОТО ДОКАЗВА 
И РАЗВИВА ХАРАКТЕРА. Не беше Божието намерение бедността завинаги да изчезне 
от света. Социалните статуси никога не трябваше да се изравнят, защото различията в 
това отношение са едно от средствата, чрез които Бог е предвидял да се докаже и развие
характера.
Мнозина с голям ентусиазъм настояват всички хора да имат еднакъв дял във 
временните Божии благословения на този свят, но това не съответства на намерението 
на Твореца. Христос е казал, че на падналата в грях земя винаги ще има бедни. И 
бедните, както и богатите, са изкупени с Неговата кръв. Но от изповядващите се за 
Негови последователи в повечето случаи бедните не служат с искреност на по-богатите,
а за богатите най-ценното нещо в света стават техните земни съкровища. И Христос 
бива забравен. Грижите на този живот и алчността за богатства засенчват славата на 
вечния свят. Но най-голямото нещастие, което би могло да сполети някога греховното 
човечество, е ако всички бяха поставени в еднакво положение спрямо земните 
притежания.
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БОГ ЛИШАВА ОТ ЗАКОННА СИЛА КАСТИТЕ В ОБЩЕСТВОТО. Религията на 
Христос въздига на по-високо равнище в мисъл и действия този, който я е приел, и в 
същото време представя цялата човешка раса като еднакво обичана от Бога, след като 
всички са изкупени чрез жертвата на Неговия Син. При нозете на Исус и богатите, и 
бедните, и учените, и невежите се срещат заедно, без никаква мисъл за каста или земно 
предимство. Всички земни разграничения са забравени, когато гледаме Този, Когото 
нашите грехове са разпънали на кръста.
Себеотрицанието, снизхождението, безкрайното съчувствие на Този, Който бе високо 
почитан в небето, потъна(???) в позор(срам) човешката гордост, самодоволство и 
обществени касти. Чистата и неопетнена религия изявява своите родени от Небето 
принципи, съединявайки в едно всички осветени чрез истината. Всички се срещат като 
изкупени с Божията кръв души, еднакво зависими от Този, Който ги е изкупил.

ЛЕКАРСТВО ЗА ОБЩЕСТВЕНИТЕ ЗЛИНИ. На тази мъдра мярка за посрещане на 
духовните нужди на поданиците си [назначаването на свещеници, които да получават], 
Йосафат дължеше в голяма степен своя просперитет. В послушанието на Божия закон 
има голяма полза. В съобразяването с Божиите изисквания лежи преобразяваща сила, 
която носи мир и благоволение пред хората. Ако ученията на Божието слово имат 
управляващо влияние в живота на всеки човек, ако умът и сърцето бъдат държани под 
тяхната обуздаваща сила, злините, които сега съществуват в националния и 
обществения живот, не биха намерили почва. От всеки дом би се излъчвало влияние, 
което прави хората духовно и морално силни и прозорливи. По този начин и народи, и 
отделни личности биха били поставени в положение на предимство.

ПРАВИЛНОТО КУЛТИВИРАНЕ НА СОЦИАЛНИТЕ ОТНОШЕНИЯ ДОНАСЯ 
ЩАСТИЕ. За хората, живеели на известно разстояние от светилището, ежегодното 
посещаване на годишните празници трябва да е отнемало повече от месец. Този пример
на посвещение на Бога трябва да подчертае важността на религиозното богослужение и 
необходимостта да подчиним нашите себелюбиви земни интереси на духовните и 
вечните интереси.
Претърпяваме загуба, когато занемаряваме привилегията да се събираме заедно, за да се
укрепваме и насърчаваме един-друг в служенето на Бога. Истините на Божието Слово 
губят своята красота и важност в нашите умове. Сърцата ни престават да бъдат 
осветлявани и пробуждани от освещаващото влияние и нашата духовност запада.
В общуването си като християни губим много от липсата на съчувствие. Този, който се 
затваря в себе си, не заема позицията, определена му от Господа. Ние всички сме деца 
на един Баща и зависим един от друг за своето щастие. Бог и човечеството имат 
изисквания към нас. Правилното култивиране на социалния аспект в нашето общуване 
е, което ни дава обичта на нашите братя и щастие в усилията ни да благославяме 
другите.

ДА НЕ БЪДЕМ РЪКОВОДЕНИ ОТ ЧОВЕШКИ СТАНДАРТИ. Постоянно представям 
нуждата на всеки човек да върши най-доброто според своя характер и като християнин, 
за да се обучи, за да постигне растеж, разширяване на ума и благородство на характера -
нещо възможно за всеки. Във всичко, което вършим, трябва да поддържаме 
христоподобно отношение един към друг. Трябва да употребяваме всяка духовна сила за
осъществяването на мъдри планове със сериозни действия. Божиите дарби трябва да 
бъдат използвани за спасяването на души. Нашите отношения един към друг не бива да 
бъдат управлявани от човешки образци, но от Божията любов - любовта, изразена в 
Божия Дар за света.
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СТРЕМЕТЕ СЕ КЪМ ОБЩЕСТВЕНО ВЛИЯНИЕ ЗА СПЕЧЕЛВАНЕТО НА ДУШИ. 
Особено вкусилите Христовата любов трябва да развиват своето обществено влияние, 
защото по този начин могат да печелят души за Спасителя. Христос не бива да остане 
скрит в сърцата им, затворен като скъпоценно съкровище, свещено и сладко, на което да
се наслаждават единствено те; нито Христовата любов трябва да се проявява само към 
хората, които са ни приятни. 
Последователите на Спасителя трябва да бъдат поучавани на Христоподобие: да 
изявяват искрен интерес към хората, които са в най-голяма нужда, макар те да не са 
избраните от тях другари. По всяко време и на всяко място Исус проявяваше любящ 
интерес към човешкото семейство и разпръскваше около себе си светлината на 
радостно благочестие. Последователите Му трябва да бъдат поучавани да следват по 
Неговите стъпки, да проявяват християнски интерес, съчувствие и любов към своите 
млади приятели и да се стремят да ги привлекат към Исус. Спасителят трябва да бъде в 
сърцата им като "извор на вода, извиращ за живот вечен", освежаващ всички, с които те 
контактуват.
Трябва да бъдем свидетели за Исус. Общественото влияние, осветено чрез Христовата 
благодат, трябва да бъде увеличавано и усъвършенствано за печелене души за 
Спасителя. Нека светът види, че не сме себелюбиво погълнати от собствените си 
интереси, но че желаем и други да споделят нашите благословения и привилегии. Нека 
видят, че нашата религия не ни прави нечувствителни, нито взискателно строги. Нека 
всички, които изповядват, че са намерили Христос, служат така, както Той служеше за 
благото на хората.

69
ОТХВЪРЛЯНЕ
ПРЕУВЕЛИЧАВАНЕ НА ВЪОБРАЖАЕМИ ТРУДНОСТИ. Мнозина до голяма степен 
преувеличават въображаеми трудности, започват да се самосъжаляват и да се поддават 
на отчаяние. Такива хора се нуждаят от цялостна промяна. Те трябва да дисциплинират 
себе си, да положат усилие и да победят всички детински чувства. Необходимо е да 
решат, че животът не бива да бъде прахосван в занимаване с дреболии... Всеки трябва 
да има цел в живота. Трябва да мобилизира силите на ума си и да привикне мислите си 
да се придържат към целта, както компасът - към полюса. Умът трябва да бъде отправян
в правилната насока според добре съставени планове. Тогава всяка стъпка ще бъде 
стъпка напред... Успехът или неуспехът в този живот зависят много от степента, в която 
са дисциплинирани мислите.

НИКАКВО ОСНОВАНИЕ ЗА ОТЧАЯНИЕ. Не е нужно да изпадате в обезсърчение и 
отчаяние. Сатана може да дойде при вас с жестокото внушение "Твоят случай е 
безнадежден! Ти не можеш да бъдеш изкупен!" Но има надежда за теб в Христос! Бог 
не ни е заръчал да побеждаваме със собствена сила. Той иска да застанем твърдо на 
Негова страна. Под каквито и трудности да работим, каквото и да тежи на душата и 
тялото, Той очаква да ни освободи..

ПАЗЕТЕ СЕ ОТ САМОСЪЖАЛЕНИЕ. Трябва да се пазим от самосъжаление. Никога 
не поддържайте чувството, че не сте оценени както трябва, че усилията ви се 
пренебрегват, че работата ви е твърде трудна. Нека споменът за онова, което Христос е 
претърпял за нас, смълчи всяка мисъл на роптание. Ние сме третирани по-добре, 
отколкото нашият Господ.
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Самосъжалението влошава характера на онези, които го подхранват, и упражнява 
влияние, което разрушава щастието на околните.

СПОСОБНОСТ ДА СЕ ПРЕТЪРПЯВА ПРЕНЕБРЕГВАНЕТО. Душата, която обича 
Бога, се издига над мъглата на съмнението. Тя печели светла, широка, дълбока и жива 
опитност и става кротка и подобна на Христос. Душата на такъв човек се поверява на 
Бога и е скрита с Христос в Него. Той е в състояние да устои на изпита на незачитането,
на обидата, оскърблението и презрението, защото и неговият Спасител е трябвало да 
понесе всичко това. Няма да се дразни и обезкуражава, когато трудностите го 
притиснат, защото и Христос не отпадна, нито се обезкуражи. Всеки истински 
християнин ще бъде силен не в силата и заслугите на своите добри дела, но в 
Христовата праведност, която му се вменява чрез вяра. Велико нещо е да бъдеш кротък 
и смирен по сърце, да бъдеш чист и неопетнен, подобно на небесния Принц, живял сред
човеците.

ПРЕНЕБРЕГВАНЕТО НЕ БИВА ДА СЕ ВЗЕМА ПРИСЪРЦЕ. Любовта към 
собственото "аз" е, която унищожава нашия мир. Докато егото ни е живо, ние сме 
готови постоянно да го пазим от посегателства и оскърбления. Но когато сме мъртви за 
съблазънта на света и животът ни е скрит с Христос в Бога, няма да вземаме 
незачитането или пренебрежението присърце. ще бъдем глухи за укорите и слепи за 
оскърбленията и подигравките.

ПЕСИМИСТИЧНОТО НАСТРОЕНИЕ - ПЛОД НА ПРЕКАЛЕНО МНОГОТО 
СВОБОДНО ВРЕМЕ. Чувствата на униние често пъти са резултат от твърде многото 
свободно време. Ръцете и умът трябва да бъдат заети с полезен труд. Тогава ще 
облекчавате бремето на другите и самите вие ще имате полза. Безделието доставя време
за размишляване върху въображаеми скърби и често пъти хора, които нямат истински 
трудности и изпитания, си ги вземат "назаем" от бъдещето. 

ДУМИ НА УТЕХА КЪМ ЕДНО ОТХВЪРЛЕНО СИРАЧЕ. О, това е студен и себелюбив 
свят! Твоите роднини, които би трябвало да те подкрепят и да се отнесат приятелски с 
теб, за да компенсират липсата на твоите родители, ако не и да поемат тяхната грижа за 
теб, са се затворили в своето себелюбие. Но Бог ще бъде все по-близо и по-близо до теб,
отколкото който да е било земен роднина. Той ще бъде твой приятел и никога не ще те 
изостави. Той е Баща на бащите. Неговото приятелство е сладък мир за теб и ще ти 
помогне да понасяш твърдо голямата загуба.
Постарай се да направиш Бога свой Баща и никога не ще ти липсва приятел. Ще бъдеш 
изложен на изпитания; но бъди твърд и се стреми да украсиш своето изповедание. Ще 
се нуждаеш от благодат, за да устоиш, но състрадателното Божие око е над теб. Моли се
много и сериозно, като вярваш, че Бог ще ти помогне. Пази се от раздразнителност, 
сприхавост и от лошо настроение, както и от дух на измъчване. Дълготърпението е 
добродетел, която трябва да насърчаваш у себе си. Стреми се към сърдечно благочестие.
Бъди последователен християнин. Обичай чистотата и скромната простота и нека те 
бъдат втъкани в целия ти живот.

НИКОГА НЕ СЕ ЧУВСТВАЙТЕ САМОТНИ. Можете никога да не сте самотни и 
никога да не се почувствате сами, ако приемете Исус като свой другар и вечен приятел. 

ПРЕНЕБРЕЖЕНИЕТО УНИЩОЖАВА ДУШАТА. Не само чрез съпротива, но и чрез 
незачитане и пренебрегване душата бива разрушавана.
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ПОНАСЯЙТЕ СЕ ЕДИН-ДРУГ. Трябва да се понасяме един-друг, помнейки 
собствените си недостатъци. Към някои проявявайте съчувствие, като правите разлика; 
други спасявайте със страх, изтръгвайки ги като от огън. Не всички могат да понасят 
една и съща твърда дисциплина. Не всички могат да вникнат в представите за дълг на 
другия. Трябва да се прави отстъпка за различните темпераменти и различните 
личности. Бог знае как да се отнася към нас. Сърцето ме боли, когато виждам как брат 
се отнася към брата, и тази склонност да бъде уловен другият в думите му и да бъде 
изкаран виновен заради думите си...
Време е всички да се заемат с делото, а не да спират, за да измерват точно какъв дял от 
грешките принадлежи на другия. Нека всеки да изследва собственото си сърце, да 
изповядва собствените си грешки и да остави брата си на Господа. Човек ще трябва да 
отговаря само за собствените си грешки. И докато щателно следи, доколко са изчистени 
плевелите от градината на брата му, отровните плевели в собствената му градина все 
по-силно и избуяват. Нека всеки се старае стриктно да пази собствената си душа и да 
притежава щастлив, ведър и дълготърпелив дух в дома си, и всичко ще бъде добре.

НЕ ВСИЧКИ МИСЛЯТ ЕДНАКВО. Изисква се служене от цялото сърце при работа с 
различни хора. Нека помним това. Често пъти сме изкушени да критикуваме човека, 
стоящ на по-висок и отговорен пост, защото не върши нещата така, както ние си 
представяме. Но този, който не носи на гърба си толкова големи отговорности, не бива 
да критикува своите колеги. Той се нуждае от тяхното насърчение, дълготърпение и 
молитви; нуждае се от пребъдващото присъствие на Христос, защото не винаги край 
него има мъдри хора без предразсъдъци, с които да се съветва. 
В объркването и смущението от толкова много грижи и призиви за помощ носещият 
отговорности може да направи грешка. Сред десетките апели, които идват отвсякъде, на
вашия случай може да не се обърне внимание. В такива случаи спомнете си за тежките 
товари, които лежат върху човека, когото смятате за виновен и неизпълнил дълга си. 
Помислете, че може би му е невъзможно да отговори на вашето искане. Или би било 
голяма грешка да го удовлетвори.

ГОСПОД СТОИ КРАЙ СВОИТЕ ВЕСТИТЕЛИ. Господ иска всяко човешко същество, 
което му служи, да се въздържа от всякакви тежки обвинения и роптания. Наставени 
сме да постъпваме с мъдрост към външните. Оставете на Бога работата по съденето и 
осъждането. Христос ни кани:"Елате при Мене, всички отрудени и обременени, и Аз ще
ви успокоя! Вземете Моето иго върху си, защото съм кротък и смирен по сърце, и ще 
намерите покой за душите си" (Матей 11:28, 29).
Всеки, който обърне внимание на тази покана, ще вземе игото на Христос. По всяко 
време и на всяко място трябва да проявяваме смирението и кротостта на Христос. 
Тогава Господ ще стои край Своите вестители и ще ги направи Своя уста. А от този, 
който е уста на Бога, никога не ще се чуят думи, които Величието на небето не изговаря 
дори когато се бори с дявола.

НЕ РАЗМИШЛЯВАЙТЕ ВЪРХУ ПОСТАВЕНИТЕ НА ИЗПИТАНИЕ ЧУВСТВА 
(СЪВЕТ КЪМ ЕДИН АДМИНИСТРАТОР). Не размишлявай върху своите поставени на 
изпитание чувства. Остави ги настрана. Ако навлезеш в пътя на критикуването и на 
острото говорене, ще ставаш все по-груб и все по-склонен към критикуване. Спри, 
преди да започнеш! Не отстъпвай на неприятеля и един сантиметър територия.
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70
КРИТИКУВАНЕ

РЕЗУЛТАТИ ОТ КРИТИКУВАНЕТО. Телата ни са изградени от това, което ядем и 
пием, а характерът на нашата духовна опитност зависи от онова, с което умовете ни се 
хранят и което асимилират. Чрез постоянно занимаване с грешките и дефектите на 
другите мнозина стават религиозни "диспептици".
Господ ни е заръчал: "Каквото е вярно, каквото е честно, каквото е справедливо, каквото
е чисто, каквото е прекрасно, каквото е добро; ако има нещо добродетелно и ако има 
някаква хвала - за тези неща, мислете" (Филипяни 4:8). Хората, твърде заети с 
критическо изследване на думите и делата на другите, за да открият всичко неприятно, 
няма да забелязват добрите и приятните неща. Те не приемат подходяща духовна храна, 
която да поддържа духовната им жизненост и здрав растеж.

ПОЧИТАЙТЕ СЕ И СЕ ОБИЧАЙТЕ ЕДИН-ДРУГ. Ако на първо място в умовете си 
съхраняваме недобрите и несправедливите действия на другите, ще открием, че е 
невъзможно да ги обичаме, както Христос обича нас. Но ако нашите мисли се занимават
с удивителната любов и състрадание на Христос към нас, същият дух ще изтича и към 
другите. Ще се почитаме и обичаме един-друг въпреки недостатъците и 
несъвършенствата, които не могат да не се забележат. Трябва да бъдат култивирани 
смирение и неупование в себе си, както и търпелива нежност към другите въпреки 
грешките им. Това ще убие всяко тесногръдо себелюбие и ще ни направи благородни 
хора с широко сърце.

СЪТВОРЯВАНЕ НА ЕДИН НЕРЕАЛЕН СВЯТ. Можете да сътворите един нереален 
свят в собствения си ум и да си рисувате една идеална църква, където изкушенията на 
Сатана повече не подтикват към зло. Но подобно съвършенство може да съществува 
само във вашето въображение. Светът е паднал в грях, а църквата е място, представено 
като нива, на която растат и плевели, и пшеница. Те трябва да растат заедно до жетвата. 
Не е наша работа да изкореняваме плевелите според човешката си мъдрост, да не би по 
внушение на Сатана да бъде изкоренена и пшеница, предполагайки, че това са плевели. 
Мъдростта, която е отгоре, ще дойде над този, който е смирен и кротък по сърце; и тази 
мъдрост няма да го кара да унищожава, но да изгражда Божия народ.

ДА ВЪЗСТАНОВЯВА И ЛЕКУВА. Трябва да гледаме на грешките на другите не за да 
осъждаме, но за да възстановяваме и лекуваме. Бдете в молитва, вървете напред и 
нагоре, улавяйте все повече и повече духа на Христос и го засявайте край всички води.

САТАНА СТИМУЛИРА КРИТИКУВАНЕТО. Собственото "аз" винаги ще поддържа 
висока оценка за себе си. Когато загубят първата си любов, хората обръщат гръб на 
Божиите заповеди, а след това започват да се критикуват един-друг. Този дух постоянно 
ще се стреми към господство до края на човешката история. Сатана се стреми да го 
стимулира, за да могат братя в своето невежество да се унищожават един-друг. Това не 
прославя, но постоянно безчести Бога и Неговият Дух се наскърбява!
Сатана ликува, защото знае, че ако може да накара брат да нагрубява брата в църквата и 
в проповедничеството, не един ще бъде обезсърчен и ще напусне поста на своя дълг. 
Това не е дело на Светия Дух. Силите отдолу работят в ума и в храма на душата, за да 
поставят сатанинските качества там, където би трябвало да бъдат Христовите.

РАЗПИЛЯВАНЕ БЕЗ ХРИСТОС. Мнозина, които изповядват, че събират с Христос, 
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всъщност разпиляват, тъй като живеят без Него. Ето защо църквата е така слаба. 
Мнозина се отдават безотговорно на критикуване и обвиняване, давайки ход на 
подозрителност, ревност и недоволство. Така сами стават инструменти на Сатана. 
Лекомислие, себелюбиво угаждане и равнодушие от страна на изповядващите се за 
християни отблъскват много души от пътя на живота.

КОГАТО ОПОРА Е ПЛЪТТА. Господ знае, че ако гледаме на човек и се доверяваме на 
човек, ние се опираме на плътска ръка. Исус ни кани да му се доверим. Няма граници 
на Неговата сила. Мислете за Господ Исус Христос, за Неговите заслуги и за любовта 
Му, но не се стремете да намирате дефекти и да се занимавате с грешките на другите. 
Извиквайте в ума си неща, достойни за вашето признание и хвала. И ако имате 
достатъчно остра проницателност, за да забелязвате грешките у другите, бъдете още по-
остри в признаване на доброто у тях! И похвалвайте добрите! Ако се вгледате в себе си, 
можете да намерите точно същите неприятни неща, каквито виждате и у другите. 
Тогава нека постоянно да работим, за да се укрепваме един-друг в най-святата вяра!

ОПИТ ДА СЕ ПРИКРИЕ СОБСТВЕНОТО "АЗ" ЧРЕЗ АГРЕСИЯ. Нека никой не се 
опитва да покрива собствените си грехове, като разкрива нечии чужди грешки. Господ 
не ни е поверявал подобна работа. Трябва да оставим другите да смирят собствените си 
сърца, за да могат да стигнат до светлината на познанието за Бога.

ИЗТОЩАВАНЕ НА НЕРВИТЕ С ИЗЛИШНИ НЕЩА. Онези, които критикуват и се 
осъждат един-друг, нарушават Божиите заповеди и са оскърбление за Бога. Те нито 
обичат Него, нито своите ближни. Братя и сестри, нека да очистим сметта на 
критикуването, подозренията и оплакването! Нека не тровим нервите си с излишни 
неща. Някои са толкова чувствителни, че с тях не може да се разговаря. Бъдете много 
внимателни по отношение на това, какво означава да се пази Божият закон, а също и 
дали го спазвате или го нарушавате! Ето, Бог иска от нас да бъдем чувствителни в това 
отношение.

СЪВЕТ КЪМ ЧОВЕК, КОЙТО ПОГРЕШНО СМЯТА ГОРДОСТТА ЗА 
ЧУВСТВИТЕЛНОСТ. Готов си да оправдаваш себе си под предлог, че си много 
чувствителен, след като преживяваш нещата твърде дълбоко и че страдаш твърде много.
Видях, че всичко това не е извинение в очите на Бога. Вземаш погрешно гордостта си за
чувствителност. Доминира собственото "аз". Когато егото ти бъде разпънато, тогава 
тази "чувствителност", т.е. гордост, ще умре. А дотогава ти не си християнин. 
Да бъдеш християнин, това значи да си подобен на Христос, да притежаваш смирение, 
кротост и спокоен дух, който понася противоречия, без да се разгневява или вбесява. 
Ако измамното покривало, което те прикрива, би могло да падне, така че да можеш да 
видиш себе си такъв, какъвто Бог те вижда, няма повече да се стараеш да оправдаваш 
собственото си "аз", но ще паднеш съкрушен пред Христос, Единствения, Който може 
да премахне дефектите на характера ти и след това да те превърже.

ЧЕСТНО И ИСКРЕНО СЕБЕИЗПИТВАНЕ. О, да искаха всички изповядващи се за 
християни да употребят своите издирващи усилия, за да открият какво трябва да бъде 
поправено в самите тях, вместо да говорят за грешките на другите! Тогава църквата 
щеше да е в много по-здраво състояние.
Някои са приемали честното отношение към себе си, когато това не им е коствало 
нищо. Но когато им е било изгодно да приложат хитрост или политика, честността е 
била забравяна. Искреността и хитростта не действат заедно в един и същи ум. Или 
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политиканството бива изхвърлено и царуват истината и честността, или се дава ход на 
лукавството и честността бива забравена. Между тях никога няма съгласие. Те нямат 
нищо общо помежду си. Едното е пророк на Ваал, другото е истинският Божи пророк. 
Днес Господ подготвя диамантите Си и гледа с удоволствие към истинните, откровените
и честните. Ангелите приготвят корони за такива. И в тези украсени със звезди корони 
ще се отразява с целия си блясък светлината, излъчвана от Божия престол.

КОРЕНИТЕ НА ГОРЧИВИНАТА. Докато си толкова готов да мислиш и да говориш зло 
за другите, докато позволяваш корените на горчивината да избуяват в сърцето ти и да 
бъдат стимулирани, твоето влияние ще пропъжда от Христос и ще закоравява сърцата 
срещу сладкия дух на единството и мира. Отстрани това от себе си, без да отлагаш нито
за миг. "Обичайте се един-друг - казва Христос, - както Аз ви възлюбих" (Йоан 15:12). 

ВЯРАТА СЕ ДОВЕРЯВА НА БОГА СПОРЕД СЛОВОТО МУ. Помни, че вярата приема 
Бога според Словото Му. Божият Син подготвя място за теб в жилищата на небето. Нека
бъде изразена благодарност за това. Не мисли, че понеже не винаги се чувстваш 
възвисен, ти не си Негово чедо. Заеми се със смирение и ревност да вършиш работата, 
която Той изисква от теб. Оценявай всяка възможност да вършиш всичко необходимо, 
което ще те направи благословение за хората около теб. Вземи решение да направиш 
всичко възможно, за да стане мястото, където си, обиталище, одобрявано и 
благословено от Бога.

УВЕРЕНИЕ ЗА ГРЕШНИЦИТЕ, ЧЕ СА ПРИЕТИ. Чрез Христовата доброта и милост 
грешникът ще бъде възстановен до онова състояние, при което ще получава Божието 
благоволение. Бог в Христос ежедневно умолява хората да се примирят с Него. С 
протегнати ръце Той е готов да приеме и приветства и грешника, и блудния син. 
Божествената Му любов, изявена на кръста, е уверението на грешника за приемането 
му, за Божия мир и любов. Проповядвайте тези неща в най-простата им форма, та и най-
помрачената от греха душа да може да види светлината, грееща от Голготския кръст.

АЗ ЩЕ ВИ УСПОКОЯ. Господ ми е дал вест за теб и не само за теб, но и за други верни
души, които са смутени от съмнения и страхове по отношение на приемането им от 
Господ Исус Христос. Неговите думи към теб са: "Не бой се, защото Аз те изкупих! 
Призовах те по име, ти си Мой" (Исая 43:1). Ти желаеш да угодиш на Бога и можеш да 
сториш това, като вярваш в Неговите обещания. Той очаква да те заведе в убежище на 
благодат и на жива опитност и те кани: "Млъкнете и познайте, че Аз съм Бог" (Исая 
46:10). Преживял си време на безпокойство, но Исус ти казва: "Елате при Мене и Аз ще 
ви успокоя" (Матей 11:28). Христовата радост в душата си заслужава всичко. "Тогава те 
ще се зарадват", защото ще имат привилегията да си починат в ръцете на Вечната 
любов.

71
ЩАСТИЕТО

ХАРМОНИЧНО ДЕЙСТВИЕ НА ВСИЧКИ СИЛИ. Хармоничното и здравословно 
действие на всички телесни и умствени сили носи в резултат щастие. И колкото по-
възвишени и по-фини са силите, толкова по-чисто и по-истинско е щастието.

ВРЪЗКАТА МЕЖДУ ЩАСТИЕТО И ЗДРАВЕТО. Здравето е така тясно свързано с 
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нашето щастие, че не можем да отделим едното от другото. Практическото познаване на
науката за човешкия организъм е необходимост, за да може да се прославя Бог в нашите
тела. Следователно от най-голяма важност е физиологията да заема първо място сред 
науките, подбирани за изучаване в детството. Колко малко хора познават структурата и 
функциите на собственото си тяло, а също и биологичните закони! Мнозина се влачат 
без знание, като кораб в открито море без компас и без котва! Нещо повече, те не 
проявяват интерес към нуждата да се научат как да пазят тялото си здраво и как да се 
предпазват от болести.

ЗАКОНЪТ НА ДЕЙСТВИЕТО И ОТВЕТНОТО ДЕЙСТВИЕ. Нашето щастие е 
пропорционално на несебелюбивата работа, подбудена от Божията любов, защото в 
плана на изкуплението действа Божия закон на действието и ответното действие.

ВЪРШЕНЕТО НА ДОБРО УКРЕПВА НЕРВИТЕ. Всеки лъч светлина, пръснат върху 
другите, ще рефлектира върху собствените ни сърца. Всяка добра и съчувствена дума, 
изговорена на скърбящите, всяко действие за облекчаване на потиснатите и всеки дар за
нуждата на ближния, извършени за Божия прослава, ще донесе благословения и за 
дарителя. Онези, които живеят по този начин, са послушни на небесния закон и ще 
получат Божието одобрение. Удоволствието от вършенето добро за другите придава 
топлина на чувствата, когато се възприема от нервната система. Съживява 
кръвообращението и съдейства за умственото и физическото здраве.

ВСЕКИ ЧОВЕК Е ИЗТОЧНИК НА СОБСТВЕНОТО СИ ЩАСТИЕ. Животът в Христос 
е живот на почивка и мир. Неспокойството, чувството за неудовлетвореност и 
нервността разкриват отсъствието на Спасителя. Ако Исус е въведен в душата, животът 
е изпълнен с добри и благородни дела за Господа. Човек забравя да служи на себе си и 
живее все по-близо до милия Спасител. Характерът му става христоподобен и всички 
околни разбират, че е бил с Исус и се е учил от Него.
Всеки притежава в самия себе си източника на собственото си щастие или окаянство. 
Ако пожелае, човек може да се издигне над низките и сантименталните чувства, 
каквито мнозина преживяват. Но докато е горд от себе си, Господ не може да направи 
нищо за него. Сатана ще представя амбициозни проекти, за да омае чувствата и 
сетивата му. Но той трябва винаги да държи пред себе си целта на високото призвание 
от Бога в Христа Исуса. Бързо вършете всички възможни дела, които можете да 
извършите в този живот. "Мъдрите ще светят като светлостта на простора и тези, които 
обръщат души към правдата, - като звездите навеки" (Даниил 12:3).

НАЙ СИЛНИЯТ ЧОВЕШКИ ИМПУЛС. Библията представя пред погледа ни 
неизследимите богатства и безсмъртните съкровища на Небето. Най-силният човешки 
импулс ни кара да търсим щастието. Библията признава това желание и ни показва, че 
цялото небе ще се съедини заедно с човека в неговите усилия да спечели истинско 
щастие. Тя разкрива условието, при което Христовият мир се дава на човеците. Описва 
мястото на вечно щастие и слънчева светлина, където сълзите и нуждата са непознати.

ХРИСТИЯНИНЪТ СЕ РАДВА НА ДЕЙСТВИТЕЛНО, ИСТИНСКО ЩАСТИЕ. Ако има
някой, който трябва да бъде постоянно благодарен, това са последователите на Христос.
Ако има някой, който може да се наслаждава на реално щастие - още в този живот, това 
е верният християнин.
Би трябвало да сме най-щастливите хора на тази земя, а не да молим за прошка този 
свят, че сме християни. 
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ЕДИН ПРИЯТЕЛ, КОЙТО НИКОГА НЕ СИ ОТИВА ОТ НАС. Това е Исус - животът на
всяка благодат, животът на всяко обещание, животът на всеки закон, животът на всяко 
благословение. Исус Христос е същността, славата и ароматът на живота - самият 
живот. "Този, който Ме последва, няма да ходи в тъмнина, но ще има светлината на 
живота" (Йоан 8:12). В такъв случай царският път, положен пред изкупените, за да 
ходят по него, не е потънал в обезсърчителен мрак. Нашето поклонническо пътуване 
тук наистина би било самотно и мъчително, ако не беше Исус. Но "няма - казва Той - да 
ви оставя безутешни" (Йоан 14:18). Тогава нека събираме като скъпоценност всяко 
отбелязано в Свещеното писание Божие обещание. Нека го повтаряме през деня и да 
размишляваме върху него през нощта.

ЩАСТИЕ, НО НЕ И СВОЕВОЛИЕ. Исус иска да бъдем щастливи, но не можем да 
бъдем такива, ако вървим по собствените си пътища и следваме импулсите на 
собственото си сърце... Нашите представи и особености са напълно човешки и не бива 
да бъдат глезени, нито да им угаждаме. "Аз"-ът трябва да бъде разпънат, и то не от 
време на време, но ежедневно. А физическото, умственото и духовното трябва да бъдат 
подчинени на волята на Бога. Божията прослава, усъвършенстването на християнския 
характер - това трябва да бъде целта и посоката на нашия живот. Христовите 
последователи трябва да подражават на своя Господ по поведение и характер...

ПОДОБНИ НА ХРИСТОС. Това трябва да е лозунгът и паролата! Не подобни на вашия 
баща или на вашата майка, но подобни на Исус Христос - скрити в Христос, облечени в 
Христовата праведност, пропити от Христовия Дух.

СЕБЕЛЮБИВОТО ЩАСТИЕ Е ЗЛЕ БАЛАНСИРАНО. Щастието, което се търси от 
себелюбиви подбуди извън пътя на дълга, е зле балансирано, несигурно и преходно; то 
преминава и душата се изпълва със самотност и скръб. Но в служенето на Бога има 
радост и удовлетворение. Християнинът не е оставен да ходи по несигурни пътища. Не 
е оставен и на празни съжаления и разочарования. Дори да нямаме удоволствията на 
този живот, ние все пак можем да бъдем радостни, като гледаме към бъдещия живот.

СЪРЦЕТО В МИР С БОГА. В основата на гибелта на много домове лежи страстта към 
показ. Мъже и жени планират как да спечелят средства, за да могат да изглеждат по-
богати от съседите си. Но дори и да успеят в своята отчаяна борба, те не са истински 
щастливи. Истинското щастие извира от сърце, което е в мир с Бога.

ЛЮБОВТА ДОНАСЯ ЩАСТИЕ. От светска гледна точка парите са сила; но от 
християнска гледна точка силата е любовта. Интелектуални и духовни сили са 
включени в този принцип. Чистата любов има особена мощ да върши добро и то нищо 
друго, освен добро. Предотвратява несъгласието и окаянството и донася най-истинско 
щастие. Богатството често пъти със своето влияние покварява и унищожава; силата 
може и да нарани; но истината и добротата са свойствени на чистата любов. 

ЗЛАТНОТО ПРАВИЛО ДАВА ЩАСТИЕ. "Всичко, каквото искате човеците да правят 
на вас, това правете..." (Матей 7:12). Спасителят проповядваше този принцип, за да 
помогне на човечеството да стане по-щастливо, а не нещастно. Защото щастието не 
може да дойде по никакъв друг начин. Господ желае мъжете и жените да живеят по-
висшия живот. Дава им благото на живота не за да им даде възможност само да 
спечелят богатство, но да усъвършенстват своите по-висши способности, като вършат 
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добро. Той е поверил на човека работата да издирва и облекчава нуждите на ближните 
си. Трябва да работим не само за своите себелюбиви интереси, но за интереса на всеки 
един до себе си, благославяйки другите със своето влияние и добри дела. Тази Божия 
цел е изцяло изявена в живота на Христос.

ЩАСТИЕТО Е ВЪРШЕНЕ. Няма значение какво е нашето положение или колко 
ограничени са способностите ни, ние имаме да извършим една работа за Господа. 
Нашите благодатни дарби се развиват, усъвършенстват и узряват, когато ги 
употребяваме. Гори ли Божията истина в душата, не можем да стоим празни. Щастието, 
което ще преживеем, като вършим необходимото, ще компенсира още в този живот 
всяко направено усилие. Само онези, които са преживели щастието - резултат от 
несебелюбиви усилия в служба на Христос, могат да говорят по въпроса с разбиране. 
Това е наистина толкова чиста, толкова дълбока радост, че езикът не може да я изрази.

НАШЕТО ЩАСТИЕ Е В ЩАСТИЕТО НА ДРУГИ. Христос направи църквата Си 
красив храм за Бога. "Където двама или трима са събрани заедно в Мое име - заяви Той,
- там съм и Аз посред тях" (Матей 18:20). Неговата църква е храмът на свят живот, 
изпълнен с различни дарби, където обитава Светият Дух. Небето е определило 
подходящи задължения за всеки член на църквата на земята и всички трябва да открият 
своето щастие в щастието на онези, на които помагат и благославят. 

ПОЛЗА ЗА ЦЕЛИЯ ОРГАНИЗЪМ. Ако умът е свободен и щастлив поради съзнанието 
за вършене на правото и от чувството на удовлетворение, че носим щастие на другите, 
това създава бодрост и добро настроение, рефлектиращи върху целия организъм. 
Кръвообращението става по-свободно и цялото тяло се тонизира. Божието 
благословение е целителна сила. И онези, които облагодетелстват в изобилие други, ще 
осъзнават и виждат това чудесно благословение както в сърцето, така и в живота си.
Хората, които следват пътя на мъдростта и светостта, няма да бъдат смущавани от 
съжаления за пропилени моменти, нито от отчаяние или душевен страх.

ЩАСТИЕТО Е НА РАЗПОЛОЖЕНИЕ. Светът е пълен с неудовлетворени по дух хора, 
които не приемат щастието и благословенията, намиращи се на тяхно разположение, и 
постоянно търсят някакво неизвестно и за тях щастие и удовлетворение. Постоянно се 
стремят към нещо, което очакват: някакво далечно добро, по-голямо от онова, което 
притежават, и винаги са в състояние на разочарование. Подхранваното от тях неверие и 
неблагодарност ги прави слепи за благословенията, които се намират точно на пътя им. 
Обикновените ежедневни благословения на живота не са добре дошли за тях, както бе 
манната за израилтяните.

ЗАБАВЛЕНИЯТА ВЪЗБУЖДАТ, НО ПОСЛЕДИЦАТА Е ДЕПРЕСИЯ. Забавленията 
възбуждат ума, но депресията ги следва със сигурност. Полезният труд и физическата 
активност ще окажат много по-здравословно влияние върху ума, ще засилят мускулите, 
ще подобрят кръвообращението и ще се окажат мощно средство за възстановяване на 
здравето. 

ТЪРСЕНЕ НА ЩАСТИЕ ПО ПОГРЕШЕН НАЧИН (СЪВЕТ КЪМ ЕДИН МЛАД 
ЧОВЕК). Преди година ние направихме всичко, за да ти помогнем. Бяха ми показани 
опасностите, в които се намираш, и ние желаехме да те спасим. Но виждаме, че не си 
имал силата да доведеш докрай решенията, взети тогава. Смутена съм от този случай... 
Докато бях в Батъл Крийк през юли, отново ми бе показано, че ти не напредваш и 
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причината за това е, че не си разчистил ясен път пред себе си. Не се наслаждаваш на 
религията. Отделил си се от Бога и от праведността. Търсиш щастие по погрешен 
начин, в забранени удоволствия. Нямаш моралния кураж да изповядаш и да изоставиш 
греховете си, за да намериш милост.

ЧИСТАТА СЪВЕСТ И БОЖИЕТО ОДОБРЕНИЕ - СРЕЩУ ЕСТЕСТВЕНИТЕ 
СТРАСТИ И ПЛЪТСКОТО СЪРЦЕ. От какво добро ни е лишил Бог? Той иска само да 
ни спести неблагоразумието да се отдаваме на естествените страсти на плътското сърце.
Не можем да се гневим точно когато намерим удоволствията на чиста съвест и 
задържаме Божието одобрение. Но не пожелаваме ли да се откажем от това? 
Поддаването на покварени страсти ще ни направи ли по-щастливи? Точно защото няма, 
затова са поставени ограничения в това отношение.
Не ще добавя към нашата склонност да се гневим и да култивираме деформиран 
темперамент(характер). Следването на импулсите на естественото сърце не съдейства 
за нашето щастие. И ще станем ли по-добри, ако им се поддаваме? Не! Те ще хвърлят 
сянка върху нашия дом, и траурна мантия върху щастието ни. Поддаването на 
естествения апетит само ще навреди на организма и ще го разруши. Затова Господ иска 
да ограничаваме апетита, да контролираме страстите и да държим в подчинение целия 
човек. Той е обещал да ни даде сила за това.

ПОДОБРЯВАТ ЗДРАВЕТО И ОСИГУРЯВАТ ДЪЛЪГ ЖИВОТ. Куражът, надеждата, 
вярата, съчувствието, любовта подобряват здравето и удължават живота. Бодрият ум, 
ведрият и радостен дух са здраве за тялото и сила за душата. "Веселото [радостното] 
сърце е благотворно като лекарство" (Притчи 17:22). 
Личност, чиито ум е спокоен и удовлетворен в Бога, стои в пътя на здравето.

РЕЗУЛТАТЪТ ОТ СЪОБРАЗЯВАНЕТО С ПРИРОДНИТЕ ЗАКОНИ. Здраве, живот и 
щастие са резултат от съобразяването с природните закони, управляващи нашето тяло. 
Ако желаем Божията воля и ако животът ни е съобразен с нея и с Божиите пътища, ако 
намираме удовлетворение при нашия Творец, всичко това ще пази организма ни в добро
здраве и ще възстановява моралната и физическата му сила, за да може Бог да действа 
чрез нас за Своя прослава. Това, че Той постоянно възстановява силата, се проявява в 
нашето тяло. Ако му сътрудничим в това, здравето и щастието, мирът и полезността ще 
са сигурните резултати.

ЛЕКУВАНЕ НА ИНВАЛИДИ. Нека инвалидите да вършат нещо, вместо да заемат ума 
си само с игри, което принизява тяхната самооценка и ги кара да мислят, че животът им 
е безполезен. Дръжте будна силата на волята, защото една будна и правилно насочена 
воля е потенциален успокоител на нервите. Болните ще са далеч по-щастливи, ако са 
заети с нещо и възстановяването им ще се постига много по-лесно.

ЖИВОТЪТ СРЕД ПРИРОДАТА И ЩАСТИЕТО (СЪВЕТ КЪМ ЕДНА МАЙКА). Вярно 
е, че няма да бъдеш съвсем свободна от безпокойство и смущаващи грижи и в 
провинцията; но там ти би избегнала много злини и би затворила вратата срещу поток 
от изкушения, които заплашват да превземат умовете на твоите деца. Те се нуждаят от 
занимания и разнообразие. Еднообразието в техния дом ги прави неспокойни. Те не се 
чувстват добре в него и са придобили навика да дружат с порочните младежи от града, 
като по този начин получават улично възпитание...
Да живеят в провинцията би било от голяма полза за тях. Един активен живот на 
открито би развил здравето и на ума, и на тялото. Трябва да имат градина за 
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обработване, където биха могли да намират както забавление, така и полезни 
занимания. Отглеждането на растения и цветя обогатява вкуса и познанията, а 
контактуването с приятните и красиви Божии създания носи пречистващо и 
облагородяващо влияние върху ума.

ТЪРСЕНЕ НА "НАШИТЕ ПРАВА". Онези, които обичаме, може да проявяват понякога 
към нас неблагодарност и това може да ни нарани дълбоко. Но тяхното намерение не е 
било да сторят това. Сатана е, който засилва техните думи и действия пред ума и по 
този начин хвърля стрела от своята паласка, за да ни прониже. Ние обаче се гневим и се 
противопоставяме на човека, за когото мислим, че ни е наранил. Но като вършим това, 
насърчаваме сатанинските изкушения.
Вместо да се помолим на Бога за сила да се съпротивим на Сатана, ние позволяваме 
щастието ни да се помрачи, опитвайки се да се борим за така наречените "наши права". 
По този начин даваме на Сатана двойно предимство. Действаме според нашите 
огорчени чувства и той ни използва като свои инструменти, за да нараняваме и 
разочароваме онези, които не са имали намерение да ни наранят. 
Изискванията на съпруга понякога може да изглеждат неразумни за неговата жена, но 
ако тя се успокои, и откровено втори път разгледа въпроса във възможната най-
благоприятна светлина, би видяла, че ако се откаже от собствения си път и се покори на 
неговата преценка, даже и това да е в конфликт за чувствата й, би спасила и двамата от 
нещастие и би осигурила по-голяма победа над изкушенията на Сатана. 

БОГ ПРЕМАХВА ПРЕЧКИТЕ КЪМ ЩАСТИЕТО. Бог желае нашето истинско щастие. 
Ако нещо лежи на пътя ни към него. Той вижда, че първо трябва да се премахне 
препятствието. Той може да осуети нашето намерение и да разочарова очакванията ни, 
та чрез разочарованията и изпитанията да разкрие на самите нас какво 
представляваме... Грехът е причината за нашето окаянство. Ако искаме да имаме 
истински мир и душевно щастие, грехът трябва да бъде премахнат.

НЯКОИ НЕ БИХА БИЛИ ЩАСТЛИВИ НА НЕБЕТО. Възможно ли е онези, чиито 
живот е бил прекаран в бунт против Бога, да бъдат внезапно пренесени на небето и да 
гледат възвишеното и свято състояние на съвършенство, което винаги е съществувало 
там - всяка душа, изпълнена с любов, всяко изражение, пламтящо от радост, 
омайващата музика, излята в красиви мелодии, издигащи се в чест на Бога и на Агнето, 
и безспирните потоци светлина, изливащи се върху изкупените от лицето на Този, 
Който седи на престола - биха ли могли тези, чиито сърца са изпълнени с омраза към 
Бога, към истината и към светостта да бъдат едно с небесното множество и да се 
присъединят към неговите хвалебни песни? Биха ли могли да понесат славата на Бога и 
на Агнето? Не, не! Дадени са им били години благодатно време, за да могат да оформят 
характерите си за вечността, но те никога не са обучили ума си да обича чистотата; 
никога не са научили небесния език на любовта, а сега вече е твърде късно.
Животът на бунт срещу Бога ги е направил негодни за небето. Неговата чистота, святост
и мир биха били мъчение за тях. Божията слава би била за тях пояждащ огън. Те биха 
копнели да избягат от това свято място. Биха приветствали унищожението, за да бъдат 
скрити от лицето на Този, Който се е пожертвал, за да ги изкупи. Участта на 
нечестивите е запечатана от собствения им избор. Тяхното изключване от небето е 
доброволно, направено от самите тях, и е акт на справедливост и милост от страна на 
Бога.

МОЖЕТЕ ДА ИМАТЕ РАДОСТЕН ЖИВОТ. Нека всички имаме доверие в Бога. 
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Продължавайте пътя си през сянката, която Сатана хвърля на вашия път, и се дръжте за 
Исусовата ръка. За ръката на Исус, Мощния. Нека случаят ви почива в Неговите ръце. 
Нека молитвата ви бъде: "Господи, представям молбата си пред Теб. Поставям 
доверието си на Теб и Те моля за благословението, което Ти виждаш, че ще бъде за 
моята настояща и бъдеща полезност и за мое вечно добро!" Когато изправите колене, 
вярвайте! Когато врагът идва със своята тъмнина, пейте с вяра и говорете за вяра и ще 
откриете, че сте пели и говорили в светлината.
"Радвайте се! Пак ще кажа: радвайте се!" (Филипяни 4:4) Онези, които вършат това, 
имат щастлив живот. Нищо неприятно не излиза от устните им и от обкръжаващата 
душата атмосфера, защото те не считат, че са по-добри от останалите. Скрийте се в 
Христос! Тогава през цялото време Божията истина ще ви подготвя за бъдещия 
безсмъртен живот. Когато имате доверие в Мощния, вашата опитност не е напразна; тя е
наистина ваша.

ЩАСТИЕТО ЩЕ СЕ УВЕЛИЧАВА ПРЕЗ ЦЯЛАТА ВЕЧНОСТ. Когато чрез Исус 
Христос навлезем в покой и мир, за нас небето започва още тук. Ние откликваме на 
Неговата покана "Елате при Мене" и с това започва вечният ни живот. Небето е 
безкрайно приближаване към Бога чрез Христос. Колкото по-дълго се намираме в 
небесното блаженство, толкова повече и по-голяма слава ще се открива пред нас. И 
колкото повече познаваме Бога, толкова по-интензивно ще бъде нашето щастие. Когато 
сме с Исус в този живот, ще бъдем изпълнени с Неговата любов и удовлетворени от 
Неговото присъствие.
Всичко, което човешкото естество може да понесе, можем да получим още тук. Но 
какво е това, сравнено с бъдещия живот? Те "са пред престола на Бога и му служат 
денем и нощем в Неговия храм. И Седящият на престола ще разпростре скинията Си 
срещу тях. Няма да огладнеят вече, нито да ожаднеят вече, нито ще ги удари слънцето, 
нито някой пек, защото Агнето, което е през средата на престола, ще им бъде пастир и 
ще ги заведе при извори с текущи води. И Бог ще обърше всяка сълза от очите им" 
(Откровение 7:15, 17).

ЧАСТ 14
МИСЛИТЕ И ТЯХНОТО ВЛИЯНИЕ

72
НАВИЦИ НА МИСЛЕНЕ

МИСЛИТЕ ФОРМИРАТ ХАРАКТЕРА. "Каквото човек мисли в сърцето си, такъв е и 
той" (Притчи 23:7). Много мисли създават неписаната история на един-единствен ден и 
тези мисли имат много общо с формирането на характера. Мислите ни трябва да бъдат 
строго пазени, защото и една нечиста мисъл оставя дълбока следа в душата. Дори и 
една зла мисъл оставя зло впечатление върху ума. Ако мислите са чисти и святи, 
човекът става по-добър, когато ги подхранва. Чрез тях духовният пулс се стабилизира и 
силата за вършене добро се увеличава. И както една капка дъжд подготвя пътя за 
следващата в навлажняването на земята, така и една добра мисъл подготвя пътя за 
друга.

СИЛАТА ДА ИЗБИРАМЕ ТЕМИ ЗА МИСЛЕНЕ. Във възможностите на всекиго е да 
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избира темите, които ще ангажират мислите и ще оформят характера му.

ИЗИСКВАТ СЕ ЛИЧНИ УСИЛИЯ. Никой освен вие самите не може да контролира 
мислите ви. В борбата за постигане на най-висшия стандарт, успехът или неуспехът 
зависят много от характера и от начина, по който мислите биват дисциплинирани. Ако 
те са добре пазени - така, както Бог ги насочва всеки ден, те ще се занимават с неща, 
водещи ви към по-голямо посвещение. Ако мислите са правилни, тогава и думите ще 
бъдат прави; действията - също и ще носят радост, утеха и мир на душата.

ЧОВЕК ТРЯБВА ДА СЕ НАУЧИ ДА МИСЛИ. "Препашете се през чреслата на вашия 
ум", за да работи той в правилна посока и да следва порядъка на добре обмислени 
планове. Тогава всяка стъпка ще е крачка напред и не ще се губи никакво усилие или 
време за следването на смътни идеи и случайни решения. Трябва да обмисляме целта на
живота си и винаги да имаме пред себе си достойни намерения. Всеки ден мислите 
трябва да бъдат обучавани и насочени в правилната посока, както компасът към полюса.
Всеки трябва да има своите намерения и цели и след това нека всяка негова мисъл и 
действие бъдат от такива, че да съдействат за постигането на това, което възнамерява. 
Мислите трябва да бъдат контролирани. Необходимо е да има твърдост на намеренията,
за да се осъществи докрай онова, което предприемате.

ОБУЧАВАНЕ НА МИСЛЕНЕТО. Действителната дисциплина на живота се състои в 
малките неща. Обучаването на мислите е нещо важно.
Обучението на сърцето, контролирането на мислите, сътрудничеството със Светия Дух 
ще осигурят контрол и на думите. Това е истинска мъдрост и тя ще ви донесе душевен 
покой, доволство и мир. Ще съществува дълбока радост в размишленията върху 
богатствата на Божията благодат.

ПРАВИЛНИТЕ МИСЛИ НЕ ИДВАТ ПО ЕСТЕСТВЕН НАЧИН. На всеки от нас 
предстои сериозна работа. Правилните мисли, чистите и святите намерения не идват в 
нас по естествен начин. Трябва да се стремим към тях.

ПЛЕНЯВАНЕ НА МИСЛИТЕ. Ако животът бъде държан под контрола на правдата, 
силата му ще е неограничена. Мислите идват в съгласие с волята на Исус Христос. От 
съкровището на сърцето се подбират подходящи, добри и правилни думи. Особено 
трябва да внимаваме в думите. В писмото си до Тимотей, ап. Павел казва: "Дръж 
образеца на здравите думи, които си чул от мене за вяра и любов, която е в Христа 
Исуса! Онова добро нещо, което ти е поверено, го пази чрез Светия Дух, Който живее в 
нас" (2Тимотей 1:13,14).

УМЪТ ТРЯБВА ДА БЪДЕ ТВЪРДО КОНТРОЛИРАН. Необходимо е младите хора още 
отрано да започнат да култивират у себе си правилни навици на мислене. Трябва да 
дисциплинираме ума си да мисли по разумен начин, а не да му се разрешава да се 
занимава със зли неща. Псалмистът възкликва: "Думите на устата ми и размишленията 
на сърцето ми нека бъдат угодни на Тебе, Господи, канаро моя и избавителю мой!" 
(Псалм 19:14). Когато Бог работи в сърцето чрез Своя Свят Дух, човекът трябва да му 
сътрудничи. Мислите трябва да бъдат контролирани и обуздавани, а не оставяни да се 
лутат тук и там в неща, които само отслабват и оскверняват душата. Необходимо е те да
бъдат чисти, за да може думите да са такива, че да бъдат приети от Небето и да са 
полезни за тези, с които общуваме.
Христос е казал на фарисеите: "Рожби ехиднини, как можете да говорите добро, като 
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сте зли. Защото от това, което препълва сърцето, говорят устата. Добрият човек от 
доброто си съкровище изважда добри неща, а злият човек от злото си съкровище 
изважда зли неща" (Матей 12:34, 35). 

ОТКРИТИЯТ ГРЯХ ИЗЯВЯВА СКРИТИТЕ МИСЛИ. Времето на изкушението, при 
което човек може би попада в някой тежък грях, не създава злото, което е изявено, но 
само го развива и позволява да се прояви онова, което е било скрито в сърцето. Каквото 
човек "мисли в сърцето си, такъв е и той". Защото от сърцето "са изворите на живота" 
(Притчи 23:7, 4:23). 

ДЪЛГ Е ДА СЕ КОНТРОЛИРАТ МИСЛИТЕ. В проповедта на Планината на 
благословението Христос представи пред учениците Си далеч простиращите се 
принципи на Божия закон. Той учеше слушателите си, че законът се престъпва още в 
мислите, преди злото желание да е осъществено в действителност. Ние сме длъжни да 
контролираме мислите си и да ги довеждаме в подчинение на Божия закон. 
Благородните мисли са ни били дадени от Господа, за да можем да ги оползотворим, 
размишлявайки върху небесни неща. Господ е създал изобилни средства, за да може 
душата постоянно да се развива в Божествения живот. Навсякъде е поставил средства, 
за да подпомага нашето напредване в познание и добродетел.

ЕСТЕСТВЕНИЯТ, НЕОБУЧЕН УМ ДЕЙСТВА БЕЗ ВИСШИ ПОДБУДИ. Ако бъде 
оставен да следва собствените си зли желания, естественият себелюбив ум ще действа 
без висши подбуди, без да взема под внимание Божията слава или благото на 
човечеството. Мислите постоянно ще бъдат зли и само зли... Духът на Бога поражда нов
живот в душата, привеждайки мислите и желанията в съгласие с волята на Христос.

САТАНА НЕ МОЖЕ ДА ЧЕТЕ МИСЛИ. На противника на душата не е позволено да 
чете мислите на хората. Но той е точен наблюдател и отбелязва думите; взема предвид 
действията и майсторски нагажда изкушенията си така, че да посрещат случаите на 
онези, които се поставят в неговата власт. Ако се стараехме да потискаме греховните 
помисли и чувства и да не им даваме ход чрез думи и действия, Сатана би бил победен. 
Защото той не би могъл да приготви своите специални изкушения, за да посрещне 
съответния случай. Но колко често изповядващите се за християни поради липсата на 
самоконтрол наистина сами отварят вратата пред противника на душите!

МНОЗИНА СА СМУЩАВАНИ ОТ ЗЛИ МИСЛИ. Има мнозина, които наистина са 
смущавани, понеже низки помисли идват в ума им и не им е лесно да ги прогонят. 
Сатана е поставил зли ангели около нас; и макар да не могат да четат мислите ни, те 
наблюдават отблизо и много внимателно думите и действията ни. Сатана се възползва 
от слабостите и дефектите на характера, разкрити по този начин, и насочва 
изкушенията си там, където силата за съпротива е най-малка. Той дава зли внушения и 
вдъхновява светски помисли, знаейки, че по този начин въвежда душата в осъждане и 
робство. Кара себелюбивите, светските, алчните, гордите, намиращите грешки или пък 
склонните към злословие - всички, които поддържат своите заблуди и дефекти на 
характера, да се поддават на собственото "аз" и води душата им по пътя, който Божието 
слово осъжда. Прави го обаче да изглежда привлекателен. 
За всяка категория изкушения си има лекарство. Не сме оставени на самите себе си, 
нито на собствените си ограничени сили в битката срещу собственото "аз" и срещу 
плътското естество. Исус е мощен Помощник, никога не преставаща помощ... 
Необходимо е умът да бъде обуздаван и да не му се позволява да се лута тук и там. 

37



Трябва да бъде обучен да се занимава с Писанията и с благородни, възвишени мисли. 
Части от Писанията, дори цели глави, могат да бъдат съхранени в паметта, за да се явят,
когато Сатана наближи със своите изкушения. Когато лукавият иска да накара ума да се 
занимава със земни и чувствени неща, най-ефективно може да се устои с "Писано е!"

ЕДИНСТВЕНАТА СИГУРНОСТ Е ПРАВИЛНОТО МИСЛЕНЕ. Нужно е постоянно да 
усещаме облагородяващата сила на чистите мисли и разрушаващото влияние на злите. 
Нека задържаме мислите си върху святи неща. Нека бъдат чисти и истинни, защото 
единствената сигурност за всяка душа е в правилното мислене. Трябва да използваме 
всяко средство, което Бог е поставил на наше разположение, за управляването и 
възпитаването на нашето мислене. Трябва да привеждаме ума си в хармония с Божия 
ум. Неговата истина ще ни освети - и в тяло, и в душа и в дух.

ЗАНИМАВАНЕ С ЛЕКОМИСЛЕНИ НЕЩА. Трябва да се стремим да поддържаме 
мислите си в такова състояние, в което ще можем да получаваме впечатленият от 
Светия Дух. Но не могат да получават увеличаваща се светлина онези, които позволяват
на мислите си постоянно да се лутат тук и там и се занимават с лекомислени неща. В 
ума трябва да се складират небесни съкровища. Той трябва да бъде обогатяван с 
информация, която ще дава възможност за духовен растеж и по този начин подготвя за 
святото небе.

ВЗЕТИ СА МЕРКИ, ЗА ДА БЪДАТ МИСЛИТЕ НИ ВЪЗВИШЕНИ. Бог е подсигурил 
всичко необходимо, чрез което мислите ни могат да станат чисти, възвишени, фини и 
благородни. Той не само е обещал да ни очисти от всяка неправда, но всъщност е взел 
мерки, за да ни снабди с благодат, която ще въздига мислите ни към него и ще ни 
направи способни да оценяваме Неговата святост. Можем да разберем, че сме Христово 
притежание и трябва да изявяваме Неговия характер пред света. Подготвени от 
небесната благодат, ние биваме облечени в Христовата праведност, в "сватбената 
дреха", и подготвени да седнем на "сватбената вечеря". Ставаме едно с Христос, 
участници в Божието естество, очистени, с финес, възвишени и признати за Божии чеда
- наследници на Бога и сънаследници с Исус Христос.

ДРЪЖТЕ СЕ НАСТРАНА ОТ ОМАГЬОСАНАТА ПОЧВА НА САТАНА (СЪВЕТ ДО 
ЕДНО ЕГОЦЕНТРИЧНО СЕМЕЙСТВО). Трябва да се държите настрана от 
омагьосаната почва на Сатана и да не позволявате на ума си да се отклонява от 
верността към Бога. Чрез Христос можете и трябва да бъдете щастливи, а също и да 
придобиете навици на самоконтрол. Необходимо е дори мислите ви да бъдат доведени в
съгласие с Божията воля, а чувствата ви - под контрола на разума и религията. На 
въображението не бива да се позволява да надига бунт и да върви по свои си пътища, 
без никакво усилие да бъде обуздавано или дисциплинирано.
Ако мислите са погрешни, и чувствата ще бъдат погрешни. А мислите и чувствата, 
съчетани, съставляват моралния характер. Когато решите, че като християни от вас не 
се изисква да обуздавате мислите и чувствата си, ще изпадате под влиянието на зли 
ангели и ще приканвате тяхното присъствие и контрол. Ако се поддавате на своите 
впечатления и позволявате на мислите си да вървят в канала на подозрението, 
съмнението и оплакването, ще бъдете сред най-нещастните от смъртните същества и 
животът ви ще се окаже неуспех.

ГРАДЕНЕТО НА "ВЪЗДУШНИ КУЛИ" Е ОПАСНО (СЪВЕТ ДО ЕДНА МЛАДА 
ЖЕНА). Трябва да контролираш мислите си! Това не е лека задача; ти не можеш да я 
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постигнеш без сериозно и дори тежко усилие. И все пак Бог изисква това от теб! Това е 
дълг на всяко отговорно същество. Ти си отговорна пред Бога за своите мисли. Ако се 
отдаваш на празни и плътски въображения, позволяваш на ума си да се занимава с 
нечисти неща. Ти до голяма степен се провиняваш пред Бога - дотолкова, доколкото, ако
мислите ти бяха реализирани в действие. Онова, което предотвратява действието, на 
практика е само липсата на възможност.
Мечтаенето ден и нощ, изграждането на въздушни кули - това са лоши и извънредно 
опасни навици. Когато веднъж бъдат установени, е почти невъзможно да се 
превъзмогнат и мислите да се отправят към чисти, святи и възвишени неща. Ще трябва 
да станеш верен страж на очите си, на ушите си и на всичките си сетива, ако искаш да 
контролираш ума си и да попречиш на празните и покварени мисли да петнят душата 
ти. Единствено силата на благодатта може да извърши тази крайно необходима работа. 
Ти си слаба в това отношение. 

ПОБЕЖДАВАЙ ЗЛОТО ЧРЕЗ ДОБРО. Родителите могат да изберат, ако желаят, дали 
умовете на техните деца да бъдат изпълнени с чисти и святи мисли и чувства, или не. 
Детският вкус трябва да бъде дисциплиниран и възпитаван с най-голяма грижа. Трябва 
да се започне още отрано, като се разкриват Писанията пред развиващия се млад ум. 
Така се формират правилни навици и вкус. Наченките на злото не могат да бъдат 
изкоренени, освен чрез въвеждането на подходяща "храна" за чисти и здрави мисли.

ИЗБЯГВАЙТЕ НЕГАТИВНОТО МИСЛЕНЕ. Тъй като не принадлежим на себе си - 
изкупени сме със скъпа цена, - дълг на всеки,който изповядва, че е християнин, е да 
държи мислите си в подчинение на разума и да бъде радостен и щастлив. Колкото и 
горчива да е причината за неговата скръб, той трябва да култивира дух на спокойствие и
мир в Бога. Спокойствието, което е в Христа Исуса, Христовият мир - колко 
скъпоценно, колко изцелително е неговото влияние, колко успокоително е то за 
потиснатата душа! Колкото и мрачни да са перспективите, нека такъв човек подхранва 
дух на надежда за добро. Чрез отчаяние нищо не се печели, но много се губи. Нашата 
радост, спокойствие и мир правят околните щастливи и им даряват здраве. Но те са от 
голяма полза и за самите нас. Тъгата и разговорите за неприятни неща насърчават 
неприятните сцени и връщат обратно върху личността неприятните последици. Бог 
иска да забравим всички тези неща - да не гледаме надолу, но нагоре, нагоре! 

ОПАСНОСТТА ОТ ЗАНИМАВАНЕ СЪС ЗЕМНИ НЕЩА. Ако мислите, плановете и 
намеренията ти са насочени към трупането на земни блага, твоето желание, стремежи и 
интереси ще бъдат съсредоточени само върху този свят. Привлекателността на небето 
ще загуби своята красота... Сърцето ти ще бъде там, където е съкровището ти... Няма да
имаш време да се посвещаваш на изучаване на Писанията и на сериозна молитва, за да 
избегнеш примките на Сатана.

ПРОМЯНА НА МИСЛОВНИЯ ОБРАЗЕЦ. Когато на ума дълго време е било 
разрешавано да се занимава само със земни неща, навиците на мислене е трудно да се 
променят. Това, което окото вижда и което ухото чува, твърде често привлича 
вниманието и поглъща интереса. Но ако искаме да влезем в Божия град и да гледаме 
Исус и Неговата слава, трябва да свикнем да Го виждаме с окото на вярата още тук. 
Думите и характерът на Христос трябва често да бъдат предмет на нашите мисли и 
разговори. Всеки ден трябва специално да се посвещава известно време на молитвено 
размишление върху тези свещени теми.
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ПО-ВИСОКА СТЕПЕН НА МИСЛЕНЕ. Човек се е разбунтувал срещу Бога и оттогава 
винаги се е опитвал да си осигури щастие чрез собствените си планове и според 
собствените си желания. Но винаги когато се е стремял да обогати ума си с някакъв 
друг обект, освен Бога, е бил разочарован. Съществува много по-висока степен на 
мислене, изцяло по-висша категория на изследване и по-висши неща и цели, които да се
стремиш да постигнеш, отколкото си имал в миналото. Хаосът и несъвършенството на 
човешкото говоренето и характер могат да бъдат преодолени само чрез Господ Исус 
Христос. Той трябва да бъде предметът на нашите размишления, темата на нашите 
разговори. Необходимо е по съвсем друг - по-висш - начин да упражняваш мисленето и 
действането, ако искаш да разбереш великия план на изкуплението.

ЗАКОН НА МИСЛИТЕ И ЧУВСТВАТА. Има един природен закон, според който 
нашите мисли и чувства биват насърчавани и укрепвани, а именно когато им даваме 
външен израз. Макар думите да изразяват мислите, също така вярно е, че мислите 
следват думите.

КЪМ СЪВЪРШЕНСТВО НА ХАРАКТЕРА. Християнският живот ще бъде разкриван 
чрез християнски мисли, християнски думи и християнско поведение. В Христос има 
Божествено съвършенство на характера.

НОВ ДАР НА СИЛА. Онези, които съсредоточават душа, тяло и дух към Бога, 
очиствайки мислите си чрез съобразяване с Божия закон, постоянно ще приемат нов дар
от физическа и умствена сила. Сърцето ще копнее за Бога и ще се отправя сериозна 
молитва за ясно схващане на службата и делото на Светия Дух. Не ние използваме 
Светия Дух, но Светият Дух употребява нас, оформяйки всяка способност.
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СИЛАТА НА МИСЪЛТА - ДАР ОТ БОГА. Умът е нещо много ценно, поверено ни от 
Бога. Способностите на ума трябва да бъдат развивани. Необходимо е да бъдат така 
мъдро използвани, че силата им да нараства. Всеки трябва да използва поверените му 
дарби и таланти по такъв начин, че с тях да бъде постигнато най-голямото възможно 
добро. Умът трябва да бъде така възпитан, че да бъдат извикани в действие най-добрите
възможности на душата и всяка способност и дарба. Не бива да бъдем обвързани от 
ниски стандарти. Трябва да се движим напред от една предна линия на действие към 
друга.

НЕОБХОДИМО Е УМЪТ ДА БЪДЕ ОБУЧЕН. Умът е най-скъпото притежание, което 
имаме. Той обаче трябва да бъде обучаван чрез изследване, чрез размишляване, чрез 
обучение в училището на Христос - най-добрия и най-истинския Възпитател, Който 
светът някога е познавал. Християнският работник трябва постоянно да израства и да 
изгражда характер, който ще му даде възможност да бъде ползотворен. Нужно е да 
възпитава себе си на издръжливост в трудности и да бъде мъдър в планирането и 
вършенето на Божието дело. Трябва да бъде човек с чист ум и говор, който ще се 
въздържа да дава дори вид зло и няма да дава случаи за укор, породени от нехаен начин 
на действие. Истинският християнски служител е искрен и честен по сърце; от устата 
му не излиза лъжа.
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ТОЙ [ХРИСТОС] УМРЯ ЗА МЕН, ЗА ДА МОГА ДА БЪДА БЛАЖЕН И НЕГОВАТА 
РАДОСТ ДА ПРЕБЪДВА В МЕН. Затова пазя ума си в правилното русло; възпитавам 
го, обучавам го, обучавам езика си; възпитавам мисленето си; обучавам всичко, което 
съществува в мен, за да мога да го закрепя върху Исус Христос.
Всяка способност на ума... показва, че Бог е предназначил тези способности да бъдат 
използвани, а не да останат неактивни.

ПРАВИЛНОТО МИСЛЕНЕ Е ЕДИНСТВЕНАТА СИГУРНОСТ. Единствената 
безопасност за всяка душа е в правилното мислене. Каквото човек "мисли в сърцето си, 
такъв е и той" (Притчи 23:7). Силата на себеобуздаването се засилва чрез упражняване. 
Това, което отначало изглежда трудно, чрез постоянно повторение става лесно, докато 
правилните мисли и действия станат нещо обичайно. Ако желаем, можем да се 
отвърнем от всичко евтино и низше и да се издигнем до висшия образец. Можем да 
бъдем почитани от човеците и възлюбени на Бога.

МИСЛЕНЕ, СЪСРЕДОТОЧЕНО ВЪРХУ ХРИСТОС. Последните ви мисли вечер и 
първата мисъл сутрин трябва да бъдат за Този, в Когото е съсредоточена надеждата за 
вечността.

ТРЯБВА ДА РАЗВИВАМЕ У СЕБЕ СИ УВЕРЕНОСТ. Увереността и енергията, 
здравината и силата на характера, изявени в Христос, трябва да бъдат развити в нас 
чрез същата дисциплина, която премина и Той. И същата благодат, която получи Той, е 
на наше разположение.

УСИЛИЯТА - ПРОПОРЦИОНАЛНИ НА ПРЕСЛЕДВАНАТА ЦЕЛ. Мислите трябва да 
бъдат съсредоточени върху Христос. Необходимо е да полагаме сериозни усилия, за да 
победим злите склонности на естественото сърце. Нашите усилия, себеотрицание и 
постоянство трябва да бъдат пропорционални на безкрайната стойност на целта, която 
преследваме. Само чрез побеждаване - така, както Христос победи - ще спечелим 
короната на живота.

МИСЛЕНЕ ЗА СЕБЕ СИ. Ако оставяте друг да мисли вместо вас, ще осакатите силата 
си и ще намалите способностите си. Има мнозина, чиито интелект е закърнял поради 
факта, че ограничават себе си, занимавайки се само с темите на ежедневието. Трябва да 
се борите с проблемите на мисълта, които изискват напрягане на най-добрите сили на 
вашия ум.

ЧИСТОТАТА НА СЪРЦЕТО СЕ УСВОЯВА В ХРИСТОВОТО УЧИЛИЩЕ. Истинското 
пречистване на мислите и поведението се усвоява в училището на Божествения Учител 
по-добре, отколкото чрез каквото и да било следване на установени правила. 
Изпълвайки сърцето, Неговата любов дава на характера онези пречистващи влияния, 
които го оформят по подобие на Бога. Това възпитание предава родено от небето 
достойнство и чувство за правота. Дава благо разположение и благородство на 
поведението, което не може да бъде сравнено с повърхностната шлифовка на модерното
общество.

ИЗИСКВА СЕ ДИСЦИПЛИНА НА МИСЪЛТА. Способността да съсредоточаваме 
мислите си върху текущата работа е голямо благословение. Богобоязливите младежи 
трябва да се стремят да изпълняват задълженията си с разумно обмисляне, насочвайки 
мислите си в правилно русло и вършейки най-доброто, на което са способни. Нужно е 
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да приемат настоящите си задължения и да ги изпълняват, без да позволяват на ума си 
да се лута. Този вид умствена дисциплина ще бъде от помощ и ще окаже много 
благоприятно влияние върху целия им живот. Онези, които се научат да влагат мисъл 
във всичко, което предприемат, колкото и нищожна да изглежда работата, с която са се 
заели, ще бъдат ползотворни за света.

ОТНОШЕНИЕТО И ВРЪЗКАТА НА ЕДНА ИДЕЯ С ДРУГА. Някои умове са като 
антикварен магазин. Много стари парченца и части от истината са били събрани и 
складирани там; но те не умеят да ги представят по ясен и логически свързан начин. 
Точно отношението и връзката, която тези идеи имат една спрямо друга, им придава 
стойност. Всяка идея и изявление трябва да бъдат тясно свързани помежду си както 
халките на една верига. Когато проповедникът нахвърля множество въпроси пред 
хората - сами да ги събират и подреждат, трудът му е хвърлен на вятъра, защото 
малцина са, които ще извършат това.

ЗАЩО УМЪТ СЕ ЗАДОВОЛЯВА С НИСКО РАВНИЩЕ? Ако човешкият ум заема 
ниско равнище, то е, защото е оставен да се занимава с обикновените, баналните факти 
на живота, а не е свикнал да борави с високите, възвишените, вечните истини. Тези 
литературни общества и лицеи упражняват всеобщо влияние, почти изцяло 
противоположно на онова, за което твърдят. Те не носят добро на младите. Не е 
необходимо обаче това да бъде така! Управляват ги несвяти хора и понеже светският 
дух изисква плътта да угажда на човешките им желания, сърцата им не са в хармония с 
Исус Христос. Те се намират в редиците на Господните неприятели и няма да са им 
приятни онези развлечения, които биха ги укрепили в духовно отношение. Там се 
разглеждат низки, евтини въпроси и четива, които не възвишават, нито възпитават, но 
само забавляват.

ЗАНИМАВАНЕ С МАЛОВАЖНИ ВЪПРОСИ. През будните часове умът постоянно се 
използва. Ако се занимава с маловажни неща, интелектът закърнява и отслабва. Може 
да има някакви временни проблясъци на мисъл; но умът не е дисциплиниран към 
постоянно, твърдо и трезво размишление. Съществуват теми, които изискват сериозно 
разглеждане и обсъждане... Чрез занимаване с неща от вечен интерес умът се засилва и 
характерът се развива.

МИСЛИТЕ НЕИЗЛИЧИМО СЕ ОТПЕЧАТВАТ В ДУШАТА. Въздържайте се от 
всякакво зло. Така наречените "обикновени" грехове, колкото и незначителни да се 
считат, ще увредят моралното ви чувство и ще намалят вътрешните ви впечатления, 
оставени от Божия Дух. Характерът на мислите оставя своя отпечатък върху душата и 
всякакъв низък разговор опетнява ума. Всички зли дела са гибелни за онези, които ги 
извършват. Бог може и ще прости на каещия се грешник, но макар и простена, душата е 
опетнена. Силата на възвишената мисъл, възможна за неувредения ум, е унищожена. 
Душата през цялото време ще носи белезите. Затова нека се стремим към онази вяра, 
която действа чрез любов и очиства сърцето, за да можем да представяме характера на 
Христос пред света.

ОБГРАЖДАНЕ НА ДУШАТА С ЧИСТА АТМОСФЕРА. Никой не бива да бъде нахален,
натрапчив или дързък (в лошия смисъл), но тихо да изживява своята религия с око, 
отправено към Божията слава. Тогава ще свети като светило на този свят, без много шум
или самоизтъкване.
Има сигурната възможност никой да не бъде изгубен за вечността, защото с нас е Този, 
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Който е мъдър в съвет, превъзходен в действие и безпогрешен в постигане на Своите 
намерения. Той действа чрез Свои инструменти - видими и невидими, човешки и 
Божествени. Това е велико дело и ще бъде завършено за Божия прослава, ако всички, 
свързани с Него, работят съответно на своето изповедание. Трябва да бъдат 
подхранвани чисти мисли, като неделима част от делото за спасение на света. Душата 
трябва да бъде обкръжена от чиста и свята атмосфера - атмосфера, способна да 
съживява духовния живот на всички, които я "вдишват".

ВСЯКА СИЛА ТРЯБВА ДА БЪДЕ УПРАЖНЯВАНА (СЪВЕТ КЪМ МЛАДА ЖЕНА). 
Животът на душата не може да бъде поддържан, ако не се постави в подчинение на 
Божията воля. Всяка енергия трябва да бъде упражнявана да върши Божествената воля. 
Ако са съсредоточени в Бога, нашите мисли ще бъдат ръководени от Божията любов и 
сила. Тогава, мое мило дете, живей въз основа на думите, излезли от устните на 
Христос. Дано Господ те укрепи, благослови и ръководи! Върви напред и вярвай, че ако
поискаш, ще получиш!

ХРИСТОС ПРОМЕНЯ МИСЛИ. Христос дойде, за да промени потока на човешките 
мисли и чувства.

КАКТО ЦВЕТЕТО СЕ ОБРЪЩА КЪМ СЛЪНЦЕТО. Нека душата бъде привдигната и 
привлечена към Бога, за да може Той да й дари дъх на небесна атмосфера. Можем да се 
приближим толкова много до Бога, че във всяко неочаквано изпитание мислите ни да се
обръщат към Него така естествено, както цветето се обръща към слънцето.

ПРЕОБРАЗЯВАНЕТО ЗАПОЧВА ОТ МИСЛИТЕ. Думите "ще ви дам ново сърце" 
(Езекиил 36:26) означават: "Ще ви дам ново мислене". Тази промяна на сърцето винаги 
е придружена от ясната концепция за християнския дълг, от разбирането на истината. 
Яснотата на нашия възглед за истината ще бъде пропорционална на нашето разбиране 
на Божието слово.
Искаме преобразяващата Божия благодат да завладее мисловните ни сили. Можем да 
мислим зло, може да съхраняваме в ума си неприятни неща, но трябва да си дадем 
сметка какво влияние ще има това върху нас? Целият ни живот се променя според 
онова, което гледаме. Чрез гледане на Исус ние се променяме по Негово подобие. 
Служителят на живия Бог гледа с определена цел. И очите, и ушите биват осветени. 
Онези, които затварят очите и ушите си за злото, ще бъдат променени.

74
СЪМНЕНИЯТА
ТАЙНИ, КОИТО НЕ МОЖЕМ ДА РАЗГАДАЕМ. Божието слово, както и характерът на 
неговия Божествен Автор, представят тайни, които никога не ще могат да бъдат 
схванати напълно от ума на човешки същества. Навлизането на греха в света, 
въплъщението на Христос, духовното обновление, възкресението и много други теми, 
представени в Библията, са тайни, твърде дълбоки, за да бъдат схванати от човешки ум, 
а толкова повече - напълно разбрани. Но нямаме основание да се съмняваме в Божието 
слово поради това, че не можем да разберем тайните на Божието Провидение.
В естествения свят постоянно сме обкръжени от тайни, които не можем да схванем. И 
най-скромната форма на живот представя проблем, който и най-мъдрите философи са 
безсилни да обяснят. Навсякъде съществуват чудеса отвъд нашите способности за 
разбиране. Тогава трябва ли да бъдем изненадани, когато откриваме, че в духовния свят 
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също има тайни, които не могат да бъдат разбрани? Трудността лежи единствено в 
слабостта и тесногръдието на човешкия ум. Бог ни е дал в Писанията достатъчно 
доказателства за Своя Божествен характер и ние не бива да се съмняваме в Неговото 
слово поради факта, че не можем да разберем всички тайни на Провидението Му.

ВЪЗМОЖНОСТТА ЗА СЪМНЕНИЕ НЕ Е ПРЕМАХНАТА. Макар да ни е дал 
достатъчно доказателства за вярата, Бог никога не е премахвал всеки повод за неверие. 
Всички, които търсят оправдания за своите съмнения, винаги ще ги намерят. И онези, 
които отказват да бъдат послушни на Божието слово, докато не бъде премахнато всяко 
възражение, за да нямат повече поводи за съмнение, никога не ще стигнат до 
светлината.
Недоверието в Бога е естествено следствие за необновеното сърце, което е във вражда с 
Него. Но вярата е вдъхновена от Светия Дух и ще процъфтява само когато се подхранва.
Никой човек не може да стане силен във вярата без решителни усилия. Неверието 
укрепва, когато се насърчава; и ако вместо да занимаваме ума си с доказателствата, 
които Бог е дал за поддържането на нашата вяра, ние си позволим да ги оспорваме и да 
правим дребнави възражения, ще открием, че съмненията ни постоянно ще се 
потвърждават все повече и повече. 

ВЛИЯНИЕТО НА ТЕЖЕСТТА НА ДОКАЗАТЕЛСТВАТА. Онези, които желаят да се 
съмняват, ще имат много поводи за това. Бог няма намерение да премахне всеки случай 
за съмнение. Той дава доказателства, които трябва да бъдат внимателно изследвани със 
смирен ум и с възприемчив дух; и всеки ще трябва да вземе решение според тежестта 
на доказателствата. Бог е дал достатъчно доказателства, за да може искреният ум да 
повярва. Но човекът, който обръща гръб на тежестта на доказателствата, защото някои 
от нещата не може да си обясни със своето ограничено разбиране, такъв ще бъде 
оставен в студената и смразяваща атмосфера на неверието и на оспорващите съмнения 
и ще претърпи крушение във вярата.

НЕ СЕ ДОВЕРЯВАЙТЕ НА ЧУВСТВА (СЪВЕТ КЪМ СЪМНЯВАЩ СЕ ЧОВЕК). 
Великият план на милостта още от началото на времето трябва да помогне на всяка 
бедстваща душа да се довери на Божията любов. Твоята безопасност понастоящем, 
когато умът ти е измъчван от съмнения, се състои в това, да не се доверяваш на чувства,
но на живия Бог. Всичко, което Той иска от теб, е да възложиш доверието си на Него, 
признавайки Го за твой верен Спасител, Който те обича и ти е простил всички грешки и
заблуди.

НИКАКВА МИСЪЛ НА СЪМНЕНИЕ ДА НЕ ВИДИ БЯЛ ДЕН. Бдете така верно, както 
е бдял Авраам, да не би гарвани или други хищни птици да връхлетят вашата жертва и 
приношение за Бога. Всяка мисъл на съмнение трябва да бъде така зорко пазена, че да 
не види бял ден чрез изговаряне. Светлината винаги бяга от думи, които почитат силите
на мрака. Животът на нашия възкръснал Господ трябва ежедневно да се проявява в нас. 

ХРОНИЧНО СЪМНЯВАЩИЯТ СЕ Е СЪСРЕДОТОЧЕН ВЪРХУ СОБСТВЕНОТО СИ 
"АЗ". Голямо нещастие е да бъдеш хронично съмняващ се, с очи и мисли отправени към
собственото "аз". Докато гледаш само към своето его, докато това е темата на мислите и
разговорите ти, не можеш да очакваш да бъдеш реформиран по образа на Христос. 
Личното "аз" не е твой спасител. В себе си нямаш никаква правда, достойна за 
вечността. "Аз"-ът е твърде безперспективна, пробита лодка за твоята вяра, за да се 
спасиш в нея. Тя ще потъне точно толкова сигурно, колкото е сигурен фактът, че й 

44



поверяваш себе си.
В спасителната лодка, в спасителната лодка! Това е единствената ти безопасност. Исус е
капитанът на спасителната лодка и ти никога няма да бъдеш изгубен пътник.
Обезкуражени и съмняващи се, как можете да очаквате сърцето ви да пламне с 
Христовата любов? Как може да очаквате Неговата радост да остане във вас и радостта 
ви да бъде пълна, докато размишлявате и храните душата си със собствените си 
несъвършени характери? 

ВЯРА СРЕЩУ НЕВЕРИЕ. Ние не осъзнаваме колко много губим чрез неверие. Без вяра 
участваме в една изгубена битка. Имаме Спасител, Който разбира всяка фаза на нашия 
живот. Той знае нашите обезкуражения, знае и точно от каква помощ се нуждаем. Но 
Той търси вяра в Него, вяра, която действа чрез любов и очиства душата.
Вярата расте чрез борби със съмненията; добродетелта набира сила чрез съпротива на 
изкушението.

ПОДХРАНВАЙТЕ ВЯРА. Не е дадено никакво насърчение за неверието. Господ 
проявява благодатта и силата Си отново и отново и това трябва да ни научи, че е от 
полза да проявяваме вяра при всякакви обстоятелства, да говорим за вяра, да действаме 
чрез вяра. Не бива да отслабваме сърцата и ръцете си, като допускаме внушенията и 
подозренията на мнителни умове да всаждат в сърцата ни семена на съмнение и 
неверие.

СЪМНЕНИЕТО ПРИЧИНЯВА НЕРВНИ ЗАБОЛЯВАНИЯ. Уверението за Божието 
одобрение ще подобри физическото здраве. То укрепва душата срещу съмнение, 
обърканост и прекомерна скръб, която твърде често изпива жизнените сили и причинява
нервни заболявания от най-тежък депресиращ и омаломощаващ характер. Господ се е 
клел в Своето непогрешимо Слово, че окото Му ще бъде над праведните и ухото Му ще 
чува техните молитви, но че ще е против онези, които вършат зло. Много трудности и 
проблеми си създаваме в този свят, когато възприемаме такова поведение, при което 
Господ е срещу нас.

НИКАКВО ПОДОЗРЕНИЕ ДА НЕ ЗАВЛАДЯВА УМА. Никакво подозрение или 
неверие не бива да завладява ума. Никакво съмнение в Божието величие не бива да 
смущава вярата ни. Дано Господ да ни помогне да смиряваме себе си в кротост и 
скромност. Христос остави царската Си мантия и корона, за да може да се свърже с 
човечеството и да докаже, че човешките същества могат да бъдат съвършени. Облечен в
одеждата на милостта, Той живя в нашия свят съвършен живот, за да ни даде 
доказателство за Своята любов. Той извърши онова, което би трябвало да направи 
неверието в него невъзможно. От най-висшия Си команден пункт в небесните дворове 
Той се принизи, за да приеме на Себе Си човешко естество. Животът Му е пример за 
онова, което може да бъде нашият живот. Не бива да идва никакво съмнение в Божието 
величие, за да заличава вярата ни в Божията любов. Христос стана "човек на скърби и 
навикнал на болка". Всяко човешко сърце, което Му се довери, ще стане свещена арфа, 
изливаща свещена музика.

НЯМА НИКАКВО ИЗВИНЕНИЕ ЗА ОБЕЗСЪРЧИТЕЛНО ГОВОРЕНЕ. "Отец... ни е 
избавил от силата на тъмнината" (Колосяни 1:13). Щом това е вярно, какво извинение 
имаме тогава, ако говорим обезкуражително или за неверие и съмнение - теглейки 
мрака към себе си като мантия? Нека да отметнем мрачната сянка на съмнението, да я 
хвърлим настрана, за да бъде носена от Сатана, източника на всяко съмнение и 
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обезкуражение. Той се стреми да хвърли пъклената си сянка точно върху нашия път. Но 
вярата ни трябва да прониква през мрачния облак на съмнението и неверието, хващайки
се Христовата ръка отвъд видимото.

КАК ЕЛЕНА ВАЙТ Е ОТХВЪРЛИЛА СЯНКАТА НА СЪМНЕНИЕТО? Когато Сатана 
хвърля пъклената си сянка точно по пътя ми, аз не гледам към нея, нито говоря за нея, 
нито прославям дявола, като говоря за него и за неговата сила или за това, какво трудно 
време преживявам. Не, аз се протягам през сянката и се хващам чрез вяра за Исус 
Христос. Чрез гледане ние "се променяме в същия образ от слава в слава". Говорете за 
вяра! Всяко съмнение, което изразявате, е като посадено семе. То ще пусне корени в 
нечие сърце. Не искаме да изговаряме и една дума на съмнение, за да хвалим по този 
начин дявола за неговата удивителна сила да ни държи в подчинение. Не, Христос ни е 
изкупил! Сатана няма власт над нас!

ФАЛШИВИ ИДЕИ ЗА БОГА. Сатана ликува, когато може да доведе Божиите чеда до 
неверие и отчаяние. Изпитва удоволствие, като ни гледа, че не се доверяваме на Бога, че
се съмняваме в Неговото желание, готовност и сила да ни спаси. Много обича да 
мислим, че Господ ще ни навреди чрез Своето Провидение.
Дело на Сатана е да представя Господа като такъв, у Когото липсва съчувствие и 
жалост. Той преиначава истината за Него. Изпълва въображението с фалшиви представи
за Бога. Вместо да се занимаваме с истината за нашия небесен Баща, ние твърде често 
съсредоточаваме мислите си върху фалшиво представените от Сатана неща и безчестим
Бога, като не Му се доверяваме, а роптаем против Него.
Сатана винаги се стреми да направи религиозния живот мрачен. Той желае този живот 
да ни изглежда изморителен и труден. Когато християните чрез собствения си живот 
представят този религиозен възглед, чрез неверието си потвърждават лъжата на Сатана.

ЗАТВОРЕТЕ СЪРЦЕТО ЗА СЪМНЕНИЯ. Когато дяволът дойде със своите съмнения и 
внушения на неверие, затвори вратата на сърцето си. Затвори очи, така че да не се 
занимаваш с неговата пъклена сянка. Погледни нагоре, където ще можеш да виждаш 
вечните неща и ще имаш сила за всеки час. Изпитът на твоята вяра е много по-
скъпоценен от злато... Той те прави способен да се бориш в битката Господня, "защото 
се борим не срещу плът и кръв, но срещу началствата, властите, срещу управниците на 
тъмнината на този свят, срещу духовното нечестие в поднебесната" (Ефесяни 6:12).
Сатана претендира за този свят. Той претендира и за нас като за своя собственост. 
Тогава да му дадем ли онова, което иска? Не! Аз съм собственост на Друг. Била съм 
изкупена със скъпа цена и моят дълг е да прославям Бога с тялото и духа си. Нямам 
време за неверие. Вярата е тази, за която трябва да говоря. Трябва да укрепвам вярата си
чрез действие. И когато тя расте, аз дръзвам да се осланям все повече и повече на 
Божиите обещания.
Блажен, блажен Исус! Обичам Го! Той е моята утеха, надежда, възможност и източник - 
лично за мен и лично за теб! Искам да считаш себе си за Негова собственост. Насочи 
лицето като кремък към планината Сион. Реши, че имаш едно съкровище, което можеш 
да получиш.

ЕДНА ДУМА НА СЪМНЕНИЕ ОТВАРЯ МЯСТО ЗА ДРУГА. Една дума на съмнение, 
една дума, породена от зла мисъл, отварят място за още подобни. Тя е посадено семе, 
подготвящо жетва, която малцина биха искали да съберат.

СЕМЕНАТА НА СЪМНЕНИЕТО ЛЕЖАТ ПОГРЕБАНИ. Вярващите, смущавани от 
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съмнения и от трудности, които не могат да разрешат, не бива да хвърлят други слаби 
умове в същото смущение. Някои намекват за своите съмнения и отминават, слабо 
съзнавайки причинените последици. В някои случаи семената на неверието дават 
непосредствен резултат, докато при други случаи лежат погребани дълго време, преди 
личността поеме погрешно поведение и да даде място на неприятеля, преди Божията 
светлина да се оттегли от нея и тя да изпадне под влияние на мощните изкушения на 
Сатана. Тогава семената на неверието, засети толкова отдавна, избуяват. Сатана ги 
подхранва и те принасят плод. 
Всичко, произлизащо от проповедници, които би трябвало да стоят в Божия път, има 
мощно влияние. И когато те не остават в ясната Божия светлина, Сатана ги използва 
като инструменти и чрез тях пренася огнените си стрели до умове, неподготвени да се 
съпротивят на онова, което е дошло от техните проповедници.

НАШИЯТ ДЪЛГ Е ДА ВЯРВАМЕ. Вярвайте, че Божието слово няма да изневери и да 
ви разочарова, но че Бог е верен на това, което е обещал. Колкото е ваш дълг да 
изповядвате греховете си, точно толкова е ваш дълг и да вярвате, че Бог ще изпълни 
Словото Си и ще ви прости. Вярата ви трябва да се упражнява да приема Бога като 
Такъв, Който ще изпълни точно онова, което е казал - ще прости всички ваши грехове.
Как можем да знаем, че Господ наистина е наш опрощаващ греха Спасител и да 
докажем дълбокото благословение, намиращо се в Него, както и великата благодат и 
любов, която е осигурил за каещото се сърце, ако не вярваме безпрекословно в Словото 
Му? О, колко много хора живеят скърбящи, грешащи и каещи се, но винаги под облака 
на осъждението! Те не вярват в Словото на Господа. Не вярват, че Той ще постъпи точно
както е казал!

ПРИЧИНАТА ЗА СЪМНЕНИЕТО - ЛЮБОВ КЪМ ГРЕХА. Колкото и хората да се 
стремят да го прикрият, истинската причина за съмнението и скептицизма в повечето 
случаи е любовта към греха. Ученията и ограниченията на Божието слово не са добре 
дошли за гордото и обичащо греха сърце. И онези, които не желаят да бъдат послушни 
на Божиите изисквания, са готови да се съмняват в Неговия авторитет. За да стигнем до 
истината, трябва да имаме искрено желание да я познаем и сърце, изпълнено с 
готовност да й се покори. Всички, които пристъпват с този дух към изучаване на 
Библията, ще намерят изобилни доказателства, че тя е Божие слово. Ще могат да 
придобият разбиране за нейните искания, което ще ги направи мъдри за спасение.

ПОДХРАНВАНИ ЧРЕЗ НЕПРЕДПАЗЛИВОСТ И НЕБЛАГОРАЗУМИЕ. Съмнението и 
неверието биват подхранвани от онези, които не действат предпазливо и благоразумно. 
Те имат мъчителното съзнание, че животът им не ще издържи пробата на Светия Дух, 
независимо дали по отношение на Божието слово, или за свидетелствата на Духа, които 
ги водят към Словото. Вместо да започнат от собственото си сърце и да дойдат в 
съгласие с чистите принципи на евангелието, те намират грешки и осъждат самите 
средства, които Бог е избрал, за да подготви народ, който да устои в деня на Господа.

КОГАТО СЪМНЕНИЯТА БИВАТ ПОДХРАНВАНИ ДЪЛГО, ЗАПОЧВАТ ДА СЕ 
СЧИТАТ ЗА СИГУРНИ ФАКТИ. Общият метод на възпитаване на младежите не 
отговаря на образеца на истинското възпитание. В застъпената в учебниците материя са 
втъкани чувства на неверие, а Божиите слова са поставени в съмнителна и дори в 
оспорвана светлина. Така умът на младежите се запознава отблизо със сатанинските 
внушения и съмненията, които веднъж възприети, стават за онези, които ги подхранват, 
сигурни факти. И тогава научните изследвания, представяни по подвеждащ начин, се 
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тълкуват превратно.

КАКВО ДА ПРАВИМ СЪС СЪМНЕНИЕТО. Нараняваш сърцето на Исус чрез 
съмняване, след като Той ти е дал такива доказателства за Своята любов, след като е 
отдал собствения Си живот, за да ни спаси, за да не загинем, но да имаме вечен живот! 
Той ни е казал точно какво да правим. "Елате при Мене, всички отрудени и обременени,
и Аз ще ви успокоя" (Матей 11:28).

СЪМНЕНИЯТА ИЗЧЕЗВАТ В СТРЕМЕЖА ДА БЛАГОСЛАВЯМЕ ДРУГИТЕ. Мнозина
са, които се оплакват от своите съмнения, които тъжат, че нямат никаква увереност за 
връзката си с Бога. Това често пъти може да се обясни с факта, че не вършат нищо в 
Божието дело. Нека започнат сериозно да се стремят да помагат и да благославят 
другите и техните съмнения и унинието им ще изчезнат.
Онези, които постоянно изговарят думи на съмнение и изискват допълнителни 
доказателства, за да изчезне техният облак на неверие, не градят върху Словото. 
Тяхната вяра почива на обстоятелства. Основава се на чувства. Но чувството, било то и 
най-приятното, не е вяра. Божието слово е основата, върху която трябва да се градят 
нашите надежди.

КОЛКОТО ПОВЕЧЕ ГОВОРИТЕ ЗА СЪМНЕНИЕ, ТОЛКОВА ПО-ТЪМНО ЩЕ 
СТАВА В ДУШАТА ВИ (СЪВЕТ КЪМ ЕДИН СЪМНЯВАЩ СЕ ПРОПОВЕДНИК). 
Видях, че Божиите ангели те гледат скръбно. Те те оставят и се отвръщат с болка, 
докато Сатана и ангелите му се радват и ликуват. Ако се бореше със съмненията си и не 
беше насърчавал дявола да те изкушава, като изразяваш гласно своето неверие и че 
обичаш да се занимаваш с него, ти нямаше да привлечеш падналите ангели към себе си 
така силно. Но ти избираш да говориш за твоя мрак; избираш да се занимаваш с него. И
колкото повече правиш това, толкова по-тъмно и по-тъмно ще става в душата ти.
Отделяш се от всеки лъч на небесната светлина и голяма пропаст се отваря между теб и 
Единствения, Който може да ти помогне. Ако продължаваш по същия път, окаянство и 
нещастие те очакват. Божията ръка ще те спре по начин, който няма да ти хареса. 
Неговият гняв няма да бъде приспан. Но сега Той те кани. Сега, точно сега, Той те 
призовава да се върнеш при Него без отлагане! И Той милостиво ще ти прости и ще 
излекува твоите отстъпления. Бог извежда един особен народ. Той ще го очисти, освети 
и направи годен за преселване. Всяко плътско нещо ще бъде отделено от 
съставляващите този народ, които са Божии особени съкровища, докато те не станат 
като злато, седем пъти пречистено.

НЕКА ЛЪЧИТЕ НА СВЕТЛИНАТА РАЗПРЪСНАТ СЕНКИТЕ НА СЪМНЕНИЕТО. 
Имаме нужда да бъдем изпълнени с цялата Божия пълнота и тогава ще имаме живот, 
сила, благодат и спасение.
Как да постигнем тези големи благословения? Христос умря, за да ги получим чрез 
вяра в Неговото име. Той безвъзмездно ни предлага светлина и живот. Тогава защо да 
упорстваме в поддържането на нашите съмнения? Защо да изпълваме храма на ума си с 
мрачните картини на неверието и скептицизма? Защо не допуснем светлите лъчи на 
Слънцето на правдата да огреят всяко кътче на сърцето и ума ни и да разпръснат 
сенките на съмнението? Обърнете се към светлината - към Исус, скъпоценния 
Спасител.
Вместо да гледате недостатъците и дефектите на някои човешки същества, отвърнете се
от тях и започнете да съзерцавате характера на Този, в Когото няма никакво 
несъвършенство. Исус Христос е "личен между десет хиляди", "прекрасен е"! Не бива 
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да правим от никой човек свой образец. Господ ни е дал съвършен стандарт в лицето на 
Своя единороден Син. Като гледаме към Него, ще се променяме по Неговия образ. 
Гледайте към Христос, "чиито трон е висок и превъзвишен и възкрилието на Неговата 
слава изпълва храма".

75
ВЪОБРАЖЕНИЕ И БОЛЕСТ

ВЪОБРАЖЕНИЕТО ДОВЕЖДА ДО ТЕЖКИ ФОРМИ НА ЗАБОЛЯВАНЕ. Умът има 
нужда да бъде контролиран, защото оказва мощно влияние върху здравето. Често пъти 
въображението подвежда и когато му се поддаваме, причинява тежки форми на 
заболяване. Мнозина умират от болести, които в по-голямата си част са въображаеми. 
Запозната съм с неколцина, които сами са си докарали действителна болест чрез 
влиянието на въображението.

УМИРАЩИ ХОРА, КОИТО БИХА МОГЛИ ДА БЪДАТ ЗДРАВИ. Хиляди около нас са 
болни и умират. А биха могли да бъдат добре и да живеят, ако пожелаеха, но 
въображението им ги задържа. Те се страхуват, че ще се влошат, ако се трудят или ако 
правят упражнения, докато всъщност точно това е промяната, от която се нуждаят, за да 
бъдат добре. Без това те никога няма да се подобрят. Трябва да упражняват силата на 
волята, да се издигнат над своите болки и немощ, да се заемат с полезно занимание и да
забравят, че имат болни гърбове, страни, дробове и глави. Занемаряването на 
активността на цялото тяло или на части от него ще доведе до болестни състояния. 
Неактивността на който и да е от органите ще бъде последвана от намаляване на 
мускулите по обем и сила и ще причини лениво кръвообращение.

ВЪОБРАЖЕНИЕТО МОЖЕ ДА ВЛИЯЕ ВЪРХУ ОРГАНИЗМА. Липсата на хармонично
действие на организма в човешкото тяло е, която причинява заболяването. 
Въображението може да влияе върху отделни части на организма до тяхното увреждане.
Това разваля финия баланс на здравото тяло, в което всички органи работят в съгласие.

СМЪРТ ПОРАДИ ЗАБОЛЯЛО ВЪОБРАЖЕНИЕ. Веднъж бях извикана при млада жена,
с която се познавах добре. Тя беше болна и състоянието й бързо се влошаваше. Майка й 
пожела да се моля за нея. Плачеше и повтаряше: "Бедното дете няма да живее дълго". 
Попипах пулса й. Помолих се с нея, след това й казах:"Сестро моя, ако станеш и се 
облечеш, и започнеш да вършиш обикновената си ежедневна работа, цялото ти 
болестно състояние ще премине".
"Мислиш ли, че е възможно?" - запита тя.
"Със сигурност! - отговорих аз. - Ти почти си задушила сама жизнените си сили чрез 
това чувство, че си болна."
Обърнах се към майката и казах, че дъщеря й може да умре от болното си въображение, 
ако не се убеди в своята грешка. Тя сама е привикнала себе си да бъде в такова 
състояние. Но това е много лошо "училище"! Казах на дъщерята: "Направи промяна! 
Стани и се облечи!" Тя послуша и е жива до днес.
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ВЪОБРАЖЕНИЕТО ЗАСЕГНАТО ЧРЕЗ БОЛЕСТ. Ти си много чувствителна и 
преживяваш нещата дълбоко. Много си съзнателна и преди да се поддадеш на мненията
на другите, самата трябва да бъдеш убедена, за да дадеш преценка. Ако физическото ти 
здраве не беше увредено, ти щеше да бъдеш изключително полезен човек. Боледуваш от
дълго време и това е повлияло на въображението ти, така че мислите ти са се 
съсредоточили върху самата тебе, а въображението ти от своя страна е засегнало тялото.

ПРЕОДОЛЯВАНЕ НА БОЛНОТО ВЪОБРАЖЕНИЕ. Дадена ми е светлина, че ако 
сестрата, за която споменаваш, се стегне и култивира у себе си вкус към пълноценна 
храна, тази смазваща замаяност ще изчезне. Тя е развивала по неправилен начин 
въображението си. Неприятелят се е възползвал от слабостта на тялото й и умът й не е 
във форма, за да се опълчи срещу трудностите на ежедневния живот. Това, от което се 
нуждае тя, е лечение, освещаващо ума, нарастване на вярата и активна служба за 
Христос. Нуждае се също от физическа активност на открито в практическа работа. 
Физическите упражнения ще бъдат за нея едно от най-големите благословения в 
живота. Тя може да не бъде инвалид, но пълноценна и с добър ум здрава жена, 
подготвена да извърши своя дял благородно и добре.
Всичкото лечение, което може да й се предпише, обаче ще бъде от малка полза, ако тя 
не извърши своята част. Необходимо е да засили мускулите и нервите си чрез 
физически труд. Действителното й състояние не я прави инвалид. Тя може да върши 
добра и сериозна работа. Както мнозина други, тя има болно въображение, но може да 
го победи и да бъде здрава. Давала съм тази вест на мнозина и с добри резултати.

ДА СЕ ПРИЗОВЕ ПОМОЩТА НА ВОЛЯТА. Леността е голямо зло. Мъже, жени и 
младежи постоянно занимават ума си със себе си и поради това мислят, че се намират в 
много по-лошо състояние, отколкото в действителност са. Те подхранват своите 
заболявания, мислят за тях и говорят за тях, докато полезността им, стигне до своя край.
Мнозина са отишли в гроба, докато биха могли да живеят и би трябвало да живеят. 
Тяхното въображение е заболяло. Ако се бяха съпротивили на склонността си да се 
подчиняват на немощта и да бъдат побеждавани от нея; ако бяха извикали на помощ 
силите на волята, те биха могли да живеят, за да благославят и други със своето 
влияние.

ОСВОБОЖДАВАНЕТО ОТ ГРЯХ И ИЗЛЕКУВАНЕТО НА БОЛЕСТТА СА 
СВЪРЗАНИ. В службата на здравеопазването лекарят трябва да бъде сътрудник на 
Христос. Спасителят служеше както на душата, така и на тялото. Евангелието, което 
Той проповядваше, бе вест на духовен живот и на физическо възстановяване. 
Избавлението от греха и лекуването на болестта са свързани. Същата служба е поверена
и на християнския лекар. Той трябва да се съедини с Христос в облекчаване както на 
физическите, така и на духовните нужди на хората; да бъде за болните вестител на 
милост, занасяйки им лек за заболялото тяло и за болната от греха душа.
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76
РЕШЕНИЕТО И ВОЛЯТА

УПРАВЛЯВАЩА СИЛА В ЕСТЕСТВОТО НА ЧОВЕКА. Волята е управляващата сила 
в естеството на човека, тъй като е способна да привежда в подчинение всички други 
способности. Волята не е вкус или предразположение, но решителната сила, която 
действа в човека и управлява избора му за послушание или за непослушание към Бога.

ВСИЧКО ЗАВИСИ ОТ ПРАВИЛНОТО ДЕЙСТВИЕ НА ВОЛЯТА. Изкушаваният има 
нужда да разбере истинската сила на волята. Това е управляващата сила в естеството на 
човека - силата на решението, на избора. Всичко зависи от правилното действие на 
волята. Желанията за добро и за чистота са правилни, доколкото съществуват. Но ако се 
спре дотук, от тях няма да има никаква полза. Мнозина ще стигнат до гибел, макар в 
същото време да се надяват и да желаят да победят собствените си зли качества. Те не 
се подчиняват на Божията воля. Те не ИЗБИРАТ да Му служат.

ИЗВОРЪТ НА ВСИЧКИ ДЕЙСТВИЯ. Вашата воля е изворът на всичките ви действия. 
Тази воля, която съставлява толкова важен фактор в характера на човека, при 
грехопадението бе отдадена под властта на Сатана. И винаги оттогава той е действал 
така, че човекът да желае и да върши неговата воля до крайната си гибел и окаянство.
Но безпределната жертва на Бога в отдаването на Исус Христос, Неговия възлюбен 
Син, като жертва за грях, Му дава възможност да каже на човека, без да нарушава нито 
един от принципите на Своето управление: "Посвети себе си на Мен; дай ми своята 
воля; отнеми я от контрола на Сатана и тогава Аз ще я владея; след това мога да 
действам в тебе, за да желаеш и да вършиш Моята добра воля". Когато Бог ти даде 
Христовия ум, волята ти ще стане като Неговата и характерът ти ще бъде преобразен по
подобие на Христовия.

ЧОВЕШКАТА ВОЛЯ Е АГРЕСИВНА. Волята на човека е агресивна и постоянно се 
стреми да подчини всичко на своите цели и намерения. Ако тя е на страната на Бога и 
на правото, плодовете на Духа ще се появят в живота. Бог е определил слава, чест и мир
за всеки човек, който върши добро.

НЕВЪЗМОЖНОСТТА ЛЕЖИ В СОБСТВЕНАТА НИ ВОЛЯ. Целият ни живот 
принадлежи на Бога и трябва да бъде използван за Негова слава. Благодатта Му ще 
освети и усъвършенства всяка човешка способност. Нека никой не казва: "Не мога да 
излекувам дефектите на характера си"; защото, ако дойдете при Бога с това решение, не 
можете да получите вечен живот. Невъзможността лежи в собствената ви воля. Ако НЕ 
ЖЕЛАЕТЕ, тогава не ще МОЖЕТЕ да победите. Истинската трудност възниква от 
покварата на неосветеното сърце и от нежеланието му да се подчини на контрола на 
Бога.

ГОЛЯМ УСПОКОИТЕЛ НА НЕРВИТЕ. Умът и нервите придобиват тонус и сила чрез 
упражняване на волята. Силата на волята в много случаи се оказва потенциален 
успокоител на нервите.

САТАНА ИЗПОЛЗВА ВОЛЯТА. Когато на Сатана се разреши да оформя волята, той я 
използва, за да постигне своите цели... Той подбужда злите склонности, събужда 
несвяти страсти и амбиции. Сатана казва: "Аз ще ти дам цялата тази сила, тези почести,
богатства и греховни удоволствия". Но неговите условия са: да се отстъпи от 
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честността, съвестта да бъде опетнена. По този начин той води човешките способности 
към деградиране и въвежда човека в пленничеството на греха.

ИЗКУШЕНИЕТО НАТОВАРВА СИЛАТА НА ВОЛЯТА ДО КРАЙНОСТ. Наша 
привилегия е като Божии чеда да държим твърдо изповядването на своята вяра без 
колебание. Понякога изкусната сила на изкушението сякаш претоварва силата на волята
ни до крайност и тогава да упражняваме вяра изглежда напълно противоположно на 
всички доказателства на сетивата или емоциите ни. Но нашата воля трябва да продължи
да бъде на Божия страна. Необходимо е да вярваме, че Исус Христос е вечна Сила и 
Спасение... Час след час трябва да поддържаме триумфално нашата позиция в Бога, 
силни в Неговата сила.

ВЪЗПИТАНИЕТО НА ДЕЦАТА ДА НЕ БЪДЕ КАТО ОБУЧАВАНЕТО НА 
БЕЗСЛОВЕСНИТЕ ЖИВОТНИ. Възпитанието на децата у дома или в училище не бива 
да бъде като дресирането на безсловесните животни. Децата притежават интелигентна 
воля, която трябва да бъде насочена да контролира всички техни действия и 
способности. Безсловесните твари не могат да бъдат обучавани, защото нямат разум. Но
човешкият ум трябва да бъде приучен на самоконтрол. Необходимо е да бъде възпитан 
да управлява човешкото естество. Животните са под властта на своя господар и биват 
дресирани да му се подчиняват. Господарят е умът, преценката и волята на животното. 

ВОЛЯТА ТРЯБВА ДА БЪДЕ РЪКОВОДЕНА, А НЕ ПРЕЧУПВАНА. Едно дете може да 
бъде възпитавано така, че подобно на животното да няма собствена воля. Възможно е 
дори неговата индивидуалност да се претопи в онази на възпитаващия го. Волята му е 
подчинена на всички намерения и цели на учителя. На деца, които са възпитавани по 
този начин, винаги ще липсва морална сила и лична отговорност. Те не са били научени 
да постъпват по разум и по принцип. Волята им е била управлявана от друг и умът не е 
бил подбуждан да се разширява и да укрепва чрез действие. Те не са били ръководени и 
дисциплинирани с уважение към техните особености, състояния и способности на ума, 
за да свикнат да въвеждат в действие най-силните си възможности, когато това се 
изисква. Учителите не бива да спират дотук, но да обърнат специално внимание на 
слабите способности и да ги култивират, та всички сили да могат да бъдат развити и 
въздигнати от една степен на сила в друга и умът да придобие подходящ баланс.

ПЕСТЕТЕ ЦЯЛАТА СИЛА НА ВОЛЯТА. Пречупването на волята е в разрез с 
принципите на Христос. Волята на детето трябва да бъде насочвана и ръководена. 
Съхранете и пестете цялата й сила, защото човешкото същество се нуждае от всичките 
сили на волята си. Дайте й обаче правилна насока. Третирайте я мъдро и нежно като 
свещено съкровище. Не я разбивайте на парчета, но чрез правило и пример я 
оформяйте, докато детето стане на възраст, когато ще може само да носи отговорност.

УЧИТЕЛЯТ НЕ БИВА ДА БЪДЕ ДИКТАТОР. Себелюбиви, заядливи, авторитарни, 
груби и строги хора, които не зачитат внимателно чувствата на другите, никога не бива 
да бъдат назначавани за учители. Те ще оказват опустошително влияние върху 
учениците си, ще ги оформят по образа на собствения си характер, увековечавайки по 
такъв начин злото. Личности с подобен характер ще правят усилия да пречупят волята 
на децата, ако те са трудно управляеми. Но Христос не е дал никому правото на 
подобно отношение с грешащите. Чрез небесна мъдрост, чрез смирение и сърдечна 
кротост учителите ще могат успешно да насочват детска воля и да я водят в пътя на 
послушанието. Но нека никой не си въобразява, че чрез заплашване ще може да спечели
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чувствата на ученика. Трябва да работим, както е работил Христос.

ДВОЙНСТВЕНАТА ВОЛЯ Е ПРИМКА. Всеки младеж има нужда да развие у себе си 
силата на решението. Едно разделено, двойнствено състояние на волята е примка и ще 
бъде гибелно за много младежи. Бъдете твърди, иначе ще останете с характер, изграден 
на пясъчна основа. Намират се и хора, които имат нещастието да бъдат винаги на 
погрешната страна, докато Господ искат те да бъдат верни и да различават доброто от 
злото.

ДВА ЕЛЕМЕНТА НА ХАРАКТЕРА. Силата на характера се състои от две неща - сила 
на волята и сила на самоконтрола. Много млади хора бъркат силната и неконтролируема
страст със силата на характера. Но истината е, че този, който е роб на страстите си, е 
слаб човек. Истинското величие и благородство на човека се измерва чрез силата на 
чувствата, които той подчинява, а не чрез силата на чувствата, които го владеят и 
подчиняват. Най-силната личнос е тази, която макар и чувствителна към злоупотреби и 
обиди, въпреки това обуздава страстите си и прощава на враговете си. Такива хора са 
истински герои.

ВОЛЯТА, СЪЕДИНЕНА С БОЖИЯТА СИЛА. Можете да станете хора на 
отговорността и влиянието, ако чрез силата на своята воля, съединена с Божията сила, 
сериозно се посветите на делото. Упражнявайте умствените си способности и в никакъв
случай не занемарявайте физическите. Нека умствената леност не препречва пътя ви 
към по-голямо познание. Научете се да размишлявате, както и да изучавате, така че 
умът ви да се разширява, да укрепва и да се развива. Никога не мислете, че сте научили 
достатъчно и че сега вече можете да се отпуснете и да не полагате усилия. 
Култивирането на ума е мярката за човека. Вашето образование трябва да продължава 
през целия ви живот. Необходимо е всеки ден да научавате и да поставяте в практическа
употреба придобитите познания.

ПРАВИЛНО ВЪЗПИТАВАНАТА ВОЛЯ СЕ СЪПРОТИВЛЯВА НА БОЛЕСТТА. Било 
ми е показано, че мнозина, които са явно слаби и се оплакват, не са толкова зле, колкото 
си въобразяват. Някои от тях притежават мощна воля, която, упражнена в правилна 
насока, ще бъде потенциално средство за контролиране на въображението им и по този 
начин ще се съпротиви на болестта. Но както става твърде често, волята се упражнява в 
погрешна посока и упорито отказва да се подчини на разума. Тя вече е разрешила 
въпроса - те са болни и като такива трябва да имат вниманието, дължимо на инвалиди, 
независимо от преценката на другите.

ФАКТОР В СПРАВЯНЕТО С БОЛЕСТИТЕ. Силата на волята не е ценена така, както би
трябвало. Нека волята бъде държана будна и правилно насочвана, и тя ще придаде 
енергия на цялото същество. Ще бъде удивителна помощ в поддържането на здравето. 
Тя е също и сила в справянето с болестите...
Като упражняват силата на волята си и като поставят себе си в правилно отношение 
спрямо живота, пациентите могат да извършат много, за да сътрудничат на усилията на 
лекаря за своето възстановяване. Има хиляди, които могат да оздравеят, стига да го 
пожелаят. Господ не иска те да са болни, но да бъдат здрави и да са щастливи. И те 
трябва да решат да са добре. 
Често пъти болни могат да се съпротивят на болестта просто като откажат да се 
подчинят на страданията и да се заседят в състояние на неактивност. Издигайки се над 
болките и страданията си, нека се заемат с полезна дейност, подходяща на техните сили.
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Чрез такова занимание и чрез обилната употреба на чист въздух и слънчева светлина, 
мнозина изтощени болни биха могли да възстановят здравето и силите си.

ПОДОБРЯВАНЕТО НА ЗДРАВЕТО Е ОБЕЩАНО. Зли навици и практики нанасят на 
хората болести от всякакъв вид. Нека разумът се убеди чрез възпитаване колко греховно
е да се злоупотребява и да се разрушават силите, които Бог е дал. Нека умът започне да 
разсъждава интелигентно и волята да бъде поставена на страната на Господа, и ще има 
удивително подобрение на физическото здраве.
Това обаче никога не може да бъде постигнато само с човешки сили. С напрегнати 
усилия чрез благодатта на Христос за побеждаване на всички зли практики и връзки, 
както и чрез съблюдаване на въздържание във всички неща, у човека ще съществува 
постоянно убеждение, че трябва да търси от Бога покаяние за миналото, както и 
опрощение в името на безкрайната жертва на Христос. Предвид тези неща трябва да 
бъдат въведени в ежедневния живот(опитност, букв). Необходима е строга бдителност и
неуморима молитва - Христос да доведе всяка мисъл под Своето влияние и Неговата 
обновяваща мощ да бъде дадена на душата, та като отговорни същества да представим 
на Бога тялото си като жива жертва, свята и приета от Него.

НАРКОТИЦИТЕ И ВОЛЯТА. Има хора, които използват наркотици, и по този начин са 
насърчили погрешни навици, придобили вече контролираща сила над волята, мислите и
цялата им личност.

ВЪЗПИТАВАЙТЕ СИЛАТА НА ВОЛЯТА. Силата на волята и нуждата от самоконтрол, 
както за предпазване, така и за възстановяване на здравето от депресии и дори от 
гибелните ефекти на гнева, от недоволството, от себелюбието или нечистотата; и от 
друга страна удивителната и даваща живот сила, която се намира в радостта, в 
бодростта, несебелюбието и благодарността, трябва също да бъде изявявана.

СВЕТИЯТ ДУХ НЕ ЗАЕМА МЯСТОТО НА ВОЛЯТА. Божият Дух не предлага да 
извърши нашата част, независимо дали се касае за волята ни или за делото. Това е дълг 
на човека - да сътрудничи на Божиите средства. Веднага щом приведем волята си в 
съгласие с Божията, благодатта на Христос ще бъде наш сътрудник и помощник. Но тя 
няма да бъде заместителят, който да извърши работата, независимо от нашето решение 
и решителни действия. Затова не изобилието на информация или натрупаните 
доказателства са, които ще обърнат душата; а самият човек. Той приема светлината, 
събуждаща енергиите на волята, разбира и признава онова, което знае за правдата и за 
истината, и сътрудничи по този начин на небесните служители, определени от Бога за 
спасяването на душата.

БЕЗОПАСНОСТ ЕДИНСТВЕНО КОГАТО СЕ СЪЕДИНИМ С БОЖИЕТО ЕСТЕСТВО. 
Волята на човека е в безопасност само когато се съедини с волята на Бога.

ЧОВЕШКАТА ВОЛЯ ТРЯБВА ДА СЕ СЪЕДИНИ С БОЖИЯТА. В този конфликт на 
правдата срещу неправдата ние можем да бъдем успяващи хора само чрез Божията 
помощ. Ограничената ни воля трябва да бъде доведена в съгласие с волята на 
Безпределния - човешката воля да бъде съединена с Божията. Тази воля довежда Светия
Дух на помощ за нас и всяко завоевание възстановява изкупеното Божие притежание до
Христовия стандарт в душата.

ДУХОВНИЯТ ПОВРАТ НЕ СЪЗДАВА НОВИ СПОСОБНОСТИ. Божият Дух не създава
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нови способности в обърнатия към Бога човек, но издейства решителна промяна в 
употребата на тези способности. Когато умът, сърцето и душата са променени, на 
човека не се дава нова съвест, но волята му се подчинява на обновената му съвест - 
съвест, чиято заспала чувствителност се събужда под действието на Светия Дух.

САТАНА РЪКОВОДИ ВОЛЯТА, КОЯТО НЕ Е ПОД БОЖИЯ КОНТРОЛ. Христос 
заявява: "Дойдох... не да върша Моята воля, но волята на Този, Който Ме е изпратил" 
(Йоан 6:38). Неговата воля бе в активно действие за спасяването на човешки души. 
Човешката Му воля бе поддържана чрез Божията. Неговите последователи днес биха 
направили добре да се запитат: "Кой вид воля аз лично култивирам? Дали задоволявам 
собствените си желания, утвърждавайки себе си в себелюбие и упоритост?" Ако 
вършим това, сме в голяма опасност, защото Сатана винаги ще ръководи волята, която 
не е под контрола на Светия Дух. Когато поставим волята си в съгласие с Божията, 
святото послушание, с което се отличаваше животът на Христос, ще се види и в нашия 
живот.

ВОЛЯТА ТРЯБВА ДА БЪДЕ НАСОЧВАНА ОТ ЧИСТА СЪВЕСТ. Вътрешният мир и 
чистата съвест, не оскърбяваща Бога, ще съживят и ума като роса, падаща върху нежно 
растение. Тогава волята ще е правилно насочвана и ръководена, ще е много по-
решителна и свободна от извратеност.

ВОЛЯТА РЕШАВА ЗА ЖИВОТ ИЛИ ЗА СМЪРТ. Единствено вечността може да 
разкрие славното бъдеще на възстановения до Божия образ човек. За да достигнем този 
висок идеал, трябва да се откажем от всичко, което спъва душата. Точно чрез волята 
грехът задържа властта си над нас. Предаването на волята е представено като 
изваждането на око и отсичането на ръка. Често пъти ни изглежда, че за да предадем 
волята си на Бога, трябва да се съгласим да преживеем този живот като сакати или 
куци... 
Бог е източникът на живота и ние можем да имаме живот само когато сме в общение с 
Него... Ако се държим за собственото "аз" и отказваме да подчиним волята си на 
Божията воля, избираме смъртта... 
Изисква се жертва, за да предадем волята си на Бога. Но това е жертване на по-низшето 
в името на по-висшето, земното - за духовното, тленното - за вечното. Бог не 
възнамерява волята ни да бъде унищожена, защото единствено чрез нея можем да 
извършим онова, което Той желае. Нашата воля трябва да бъде подчинена на Неговата, 
за да можем да си я получим отново очистена, добила финес и така свързана с Божията, 
че Той да може да излива чрез нас вълните на Своята любов и сила.

ДА СЕ РАЗБИРА ИСТИНСКАТА СИЛА НА ВОЛЯТА (СЪВЕТ КЪМ НЕСТАБИЛЕН 
МЛАД ЧОВЕК). Ще се намираш в постоянна опасност, докато не разбереш истинската 
сила на волята. Може да вярваш и да обещаваш всичко, но твоите обещания и вяра 
нямат никаква стойност, докато не поставиш волята си на вярата и действието. Ако 
воюваш във воюването на вярата с всичката сила на волята си, ще победиш. Не бива да 
се доверяваш на чувствата, на впечатленията и емоциите си, защото те не са надеждни 
водачи.

МОЖЕШ ДА НАПРАВЛЯВАШ ВОЛЯТА СИ. Не е нужно да изпадаш в отчаяние... От 
теб се иска да подчиниш волята си на Исус Христос и когато направиш това, Божията 
воля незабавно ще започне да владее и да действа в теб да желаеш и да вършиш всичко 
според Неговата мъдра воля. Тогава цялото ти естество ще бъде доведено под контрола 
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на Христовия Дух - дори мислите ти.
Ти не можеш да контролираш своите импулси, чувства, емоции, както сигурно желаеш; 
но можеш да контролираш волята си и да постигнеш цялостна промяна в живота си. 
Чрез подчиняването ти на волята на Христос животът ти ще бъде скрит с Него в Бога и 
свързан със силата, която стои над всички "началства и власти". Ще получиш сила от 
Бога, която ще те придържа здраво към Неговата сила. На твое разположение ще дойде 
нова светлина - светлината на живата вяра. Волята ти обаче трябва да сътрудничи на 
Божията.

ХАЛКАТА, КОЯТО СВЪРЗВА С БОЖЕСТВЕНАТА ЕНЕРГИЯ. Ние сме сътрудници на 
Бога. Такава е мъдрата Божия наредба. Сътрудничеството на човешката воля и 
полагането на усилия с Божествена енергия - това е халката, която свързва човеците 
един с друг и с Бога. Апостолът казва: "Ние сме съработници на Бога, като вие сте 
Божия нива, Божие здание" (1Коринтяни 3:9). Човек трябва да работи със 
способностите, които Бог му е дал. "Изработвайте спасението си със страх и трепет - 
казва Той, - защото Бог е, който действа във вас да желаете и да вършите според 
Неговата добра воля" (Филипяни 2:12, 13)
Когато волята се постави на страната на Господа, Светият Дух я взема и я прави едно с 
Божията.

ЧАСТ 15
ФАЛШИВИ СИСТЕМИ НА ЛЕЧЕНИЕ

77
ПСЕВДОНАУКА

БОЖИЕТО ДЕЛО И НАУКАТА. Човешкото познание както за материалните, така и за 
духовните неща е частично и несъвършено. Затова мнозина не са в състояние да 
съгласуват научните си възгледи с изявленията на Писанията. Мнозина приемат теории 
и спекулации за научни факти и мислят, че Божието слово трябва да бъде изпитвано 
чрез ученията на "тъй нареченото фалшиво знание" (1Тимотей 6:20). Творецът и 
Неговите творения са отвъд тяхното разбиране; и понеже не могат да ги обяснят чрез 
природните закони, библейската информация се счита за недостоверна. Онези, които се 
съмняват в достоверността на Писанията на Стария и Новия завет, твърде често отиват 
и по-нататък и се усъмняват и в съществуването на Бога, приписвайки на природата 
Божествена сила. След като са пуснали там котвата си, те са оставени да бъдат блъскани
в скалите на неверието. 

НУЖНО Е ПОВЕЧЕ ОТ СВЕТСКА НАУКА. Нека отидем при Божието слово за 
ръководство. Нека търсим едно "така казва Господ". Достатъчно човешки методи 
имаме. Умът, обучен само в светска наука, не ще успее да разбере Божиите неща; но 
същият ум, обърнат към Бога и осветен, ще вижда Божествената сила в Словото. Само 
умът и сърцето, очистени чрез освещението на Духа, могат да различат небесните неща.

САТАНА ИЗПОЛЗВА НАУКАТА НА УМА. Било ми е показано, че трябва да се пазим 
на всяка крачка и упорито да се съпротивляваме на инсинуациите и хитрите уловки на 
Сатана. Той се уподобява на светъл ангел и мами хиляди, правейки ги свои пленници. 
Огромни са предимствата, които извлича от науката на човешкия ум. Тук той 
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незабележимо пропълзява като змия, за да покварява Божието дело. Чудесата и делата 
на Христос той прави да изглеждат като резултат от човешко умение и сила. 
Ако Сатана предприеме открита и дръзка атака срещу християнството, това би накарало
християнина в скръб и агония да отиде при нозете на своя Изкупител. И тогава силният 
и мощен Избавител би обърнал противника в бягство. Затова се уподобява на светъл 
ангел и действа върху умовете на хората, за да ги измами да не ходят по единствено 
безопасния и верен път. "Науките" френология, парапсихология и 
месмеризъм*(забележка под черта:* Виж забележката в глава 3) са каналите, чрез които 
той идва по-пряко при това поколение и действа с онази сила, която ще характеризира 
неговите усилия в края на благодатното време.

САТАНА ДОБРЕ ЗНАЕ СВОЙСТВАТА НА УМА. Сатана е експериментирал със 
свойствата на човешкия ум в продължение на хиляди години и го познава добре. Чрез 
фини и прикрити действия в тези последни дни той свързва човешкия ум със своя, 
пропивайки го със собствените си мисли. Върши това по такъв коварен начин, че онези,
които приемат неговото ръководство, нямат и представа, че именно той ги води според 
волята си. Големият измамник се надява така да обърка умовете на хората, че да не се 
чува нищо друго, освен неговият глас.

СЪСТАВЯНЕ НА НОВИ ТЕОРИИ. Бог желае светлината на истината да достигне света
днес, но тя не е в онова, което хората на светската наука се стремят да утвърдят, защото 
в изследванията си те често приемат погрешни заключения и тяхното изучаване на 
трудовете на много автори е въодушевено от теории със сатанински произход. Сатана, 
уподобен на светъл ангел, представя за изучаване пред човешкия ум въпроси, които 
изглеждат интересни и пълни с научна тайна. При изследването им хората биват 
подведени да приемат погрешни заключения и да се съединяват със съблазняващи 
духове в прогласяването на нови теории, които отклоняват далече от истината.

ТЕОРИИ, КОИТО ПРОТИВОРЕЧАТ НА БОЖИЕТО СЛОВО, СА САМО ЧОВЕШКИ 
ПРЕДПОЛОЖЕНИЯ. Този, който има познание за Бога и за Неговото Слово, притежава 
убедена вяра в Божествеността на Свещените писания. Той не изпитва Библията чрез 
човешки и научни идеи. Обратно - изпитва тези идеи според непогрешимия образец. 
Знае, че Божието слово е истина и че истината никога не може да противоречи на себе 
си. Всичко в теориите на тъй наречената наука, което противоречи на Божието 
откровение, е само човешко предположение.

ФАЛШИФИЦИРАНЕ НА ИСТИНАТА. Има само две страни. Сатана действа със своето
коварство и лъжлива сила и чрез мощни измами пленява всички, които не пребъдват в 
истината, които са обърнали гръб на истината и са се доверили на басни. Самият Сатана
не пребъдва в истината. Той е тайната на нечестието. Чрез своите фини хитрости 
придава на своите унищожаващи и погубващи душата заблуди само вид на истина. 
Затова чрез тях има силата да мами.
Именно понеже представляват фалшификат на истината, спиритизмът, теософията и 
други подобни измами печелят такава сила над духовете на хората. Те са проява на 
изкусното дело на Сатана. Той твърди, че е спасителят на човека, благодетелят на 
човешката раса и по този начин много по-лесно мами жертвите си и ги води към гибел.

ОМАЙВАЩАТА СИЛА НА САТАНА. Магьосниците от езическите времена намират 
своя двойник в лицето на спиритическите медиуми, врачките и предсказвачите от 
днешно време. Мистичните гласове, които говореха в Ендор и в Ефес, все още мамят 
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чрез лъжливите си думи човешкия род. Ако завесата можеше да се вдигне от очите ни, 
щяхме да видим зли ангели да употребяват цялото си изкуство, за да мамят и 
унищожават. Винаги където се упражнява влияние, каращо хората да забравят Бога, там
Сатана упражнява своята омайваща сила. Когато се подчинят на това влияние, преди да 
осъзнаят, умът им бива омаян и душата - опетнена. На обещанието на апостола към 
ефеската църква трябва да бъде обърнато внимание днес: "Нямайте общение с 
безплодните дела на тъмнината, но по-скоро ги изобличавайте" (Ефесяни 5:11).

ДЪРЗОСТТА ДА СЕ ЗАСТАНЕ НА САТАНИНСКА ПОЧВА. Трябва да се държим 
постоянно близо до Божието слово. Нуждаем се от неговите предупреждения, 
насърчения и увещания. Нуждаем се от съвършения пример, даден единствено в живота
и в характера на нашия Спасител. Божиите ангели ще пазят Неговия народ, докато ходи 
в пътя на дълга. Но няма никакво уверение за такава сила за онези, които съзнателно 
дръзват да стъпят на сатанинска почва.
Агент на големия измамник ще казва и ще върши всичко, за да спечели своя обект. 
Малко значение има дали ще нарича себе си спиритист, или "хипнотизатор", или 
"магнетичен лечител". Чрез своите благовидни претенции той печели доверието на 
непредпазливите. Претендира, че познава историята на живота им и разбира всички 
обстоятелства и неща според прибягващите до него. 
Уподобявайки се на светъл ангел, докато всъщност мракът на бездната е в сърцето му, 
той проявява голям интерес към жени, които търсят неговия съвет. Казва им, че техните 
трудности се дължат на нещастен брак. Това може да е вярно, но такъв съвет не 
подобрява състоянието им. Намеква им, че се нуждаят от любов и съчувствие. 
Преструвайки се, че проявява голям интерес към тяхното благополучие, той хвърля 
омаята си над нищо не подозиращите си жертви, мами ги, както змията "хипнотизира" 
треперещата птичка. Скоро те са напълно в неговата власт и ужасните последици са 
грях, безчестие и гибел.

"СКРИТИ СИЛИ" НА УМА. "Апостолите" на почти всички форми на спиритизъм 
твърдят, че имат силата да лекуват. Те приписват тази сила на електрическия 
магнетизъм, на тъй наречените симпатетикови лекарства или на латентните сили, 
скрити в ума на човека. Немалко хора дори в този християнски век отиват при такива 
лечители, вместо да се доверят на силата на живия Бог и на умението на добре 
квалифицирани лекари.
Майката, бдяща край болничното легло на своето дете, възкликва: "Не мога да направя 
нищо повече! Няма ли лекар, способен да излекува моето дете?" Казват й за 
удивителните изцеления, извършени от някой ясновидец или магнетичен лечител и тя 
поверява скъпата си рожба на неговата грижа, поставяйки го в самата ръка на Сатана - 
все едно, че той лично стои до нея. И в много случаи бъдещият живот на детето се 
управлява от сатанинска сила, която изглежда невъзможно да бъде преодолявана.

САТАНИНСКИ ЕЛЕКТРИЧЕСКИ ПОТОК. Хората - инструменти на Сатана - твърдят, 
че лекуват болести. Те приписват своята сила на биоелектричество, на магнетизъм или 
на тъй наречените симпатетикови лекарства, докато всъщност са проводници на 
сатанински електрически потоци. Чрез тези средства той пленява с омаята си телата и 
душите на човеци.

ЖЕРТВАНЕ НА БОЖИЯТА ВОЛЯ ЗА ПЕЧАЛБИ И ЗА ЖИВОТ. Онези, които се 
поддават на омагьосващата сила на Сатана, може да се хвалят с големите блага, 
придобити чрез нея, но това доказва ли, че техният начин на постъпване е мъдър или 
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безопасен? Какво като бъде продължен животът им? Какво като си осигурят временна 
печалба? В края ще се окаже ли, че пренебрегването на Божията воля си е струвало? 
Всички подобни земни придобивки ще се окажат в края невъзвратима загуба. Не можем
безнаказано да строшим и една-единствена бариера, която Бог е издигнал, за да запази 
народа Си от сатанинската сила.

ЛЮБОПИТСТВОТО ПОДМАМВА ПО ЛОШ ПЪТ. Рамо до рамо с проповядването на 
евангелието ще работят хора, които са само медиуми на лъжливи духове. Мнозина се 
занимават с тези неща просто от любопитство. Но виждайки доказателство за нещо 
повече от човешка сила, биват омаяни и продължават, докато започнат да бъдат 
контролирани от воля, по-силна от тяхната. Такъв човек не може да избегне от тази 
тайнствена сила.
Защитата на душата е разрушена. Той няма бариера срещу греха. Когато ограниченията 
на Божието слово бъдат веднъж отхвърлени, никой човек не знае до какви дълбини на 
деградиране може да потъне. 

НАУКА И ОТКРОВЕНИЕ. За мнозина научните изследвания са станали проклятие. 
Господ е промислил цял поток от светлина да бъде излят над света във вид на открития 
в областта на науката и изкуството. Но ако не бъдат ръководени от Божието слово в 
своите изследвания, дори и най-великите умове биват объркани в опита си да разберат 
връзките и отношенията между науката и Божието откровение.

ХРИСТОС БИ МОГЪЛ ДА ОТВОРИ ВРАТАТА НА НАУКАТА. Христос можеше да 
отваря врата след врата пред науката. Можеше да разкрие пред човечеството съкровища
от научни познания, на които бихме се радвали и до днес. Но знаейки, че това познание 
би било употребено за несвяти цели, Той не отвори вратата.

ТЪМНИ ЧАСОВЕ НА ИЗПИТАНИЕ ТРЯБВА ДА СТИГНАТ ДО ВСЕКИ КАТО ЧАСТ 
ОТ НЕГОВИЯ ИЗПИТ. Онази нощ лодката бе за учениците школа, в която те трябваше 
да получат част от своето обучение за великото дело, очакващо ги по-късно. Тъмните 
часове на изпитание трябва да дойдат до всеки като част от неговия изпит за по-висша 
работа, за по-посветени и по-осветени усилия. Бурята не бе допусната за учениците, за 
да претърпят корабокрушение, но за да ги изпита и изпробва лично...
Времето на нашето изпитание скоро ще приключи. Нямаме време за губене да 
минаваме през мъглите на съмнения и несигурност... Можем да застанем близо при 
Исус. Нека никой не избегне нито един труден урок и не загуби благословението на 
строгата дисциплина.

78
УМЪТ, ПОДЧИНЯВАЩ ДРУГ УМ

СРЕДСТВА, КОИТО МОГАТ ДА НАПРАВЯТ УМА ПЛЕННИК. Поквари от всякакъв 
тип, подобни на съществувалите в предпотопната цивилизация, ще бъдат приложени, за
да пленяват умовете на хората. Въздигането на природата в култ като Бог, необузданата 
разпуснатост на човешката воля, съветът на нечестивите - Сатана ще използва всичко 
това като средства за постигането на своите цели. Ще използва и силата на един ум на 
друг ум (хипнозата - б.р.), за да прокарва своите намерения. Най-скръбното от всичко е, 
че под неговото влияние хора ще имат вид на благочестие, без да имат реална връзка с 
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Бога. Както Адам и Ева, които яли от забранения плод на Дървото на познаване доброто
и злото, мнозина дори сега се хранят с измамливи къшеи заблуда.

ЕДНА ОПАСНА НАУКА. Ясно съм говорила по отношение на опасната наука, която 
твърди, че една личност трябва да подчини ума си на властта на друга. Тази наука е от 
дявола.

УМСТВЕНОТО ВЛИЯНИЕ ПРИ ЛЕКУВАНЕТО НА БОЛНИТЕ. При лекуването на 
болните не бива да се пренебрегват последиците от умственото влияние. Правилно 
използвано, то е едно от най-ефективните средства за борбата с болестта.
Има една форма на умствено лечение обаче, която е сред най-действените средства за 
зло. Чрез тази тъй наречена "наука" един ум се довежда под контрола на друг, така че 
личността на по-слабия се прелива в тази на по-силния ум. Една личност въздейства 
върху волята на друга. Твърди се, че по този начин може да бъде променен ходът на 
мислите, че могат да бъдат внушени даващи живот импулси и пациентите ще успеят да 
се съпротивят на болестта и да я победят.
Този метод на лечение е бил използван от личности, невежи по отношение на неговото 
истинско естество и последици и смятащи, че той е от полза за болните. Тази тъй 
наречена "наука" обаче се основава на фалшиви принципи. Тя е чужда на естеството и 
Духа на Христос. Не води към Този, Който е животът и Спасението. Човекът, който 
привлича умове към себе си, ги води към отделяне от истинския Източник на тяхната 
сила.
Не е Божията воля някой човек да подчинява ума и волята си под контрола на друг, 
ставайки пасивен инструмент в неговите ръце. Никой не бива да прелива 
индивидуалността си в тази на друг. Не бива да гледа на което и да е било човешко 
същество като източник на изцеление. Неговата зависимост трябва да бъде от Бога. В 
достойнството на дадената му от Бога човешка същност той трябва да бъде 
контролиран от самия Бог, а не от човек - който и да бил той!
Бог желае да доведе хората в тясна връзка със Себе Си. Във всичките Си постъпки 
спрямо тях той признава принципите на личната отговорност. Стреми се да повиши 
чувството ни за лична зависимост и да представи нуждата ни от лично ръководство. 
Желае да доведе човека във връзка със Себе Си, за да може той да бъде преобразен по 
Божие подобие. Сатана действа, за да осуети тази цел. Стреми се да насърчи 
зависимостта на човек от човека. Когато умът се отвърне от Бога, изкусителят може да 
го доведе под своята власт. 

ВРЕМЕННО ОБЛЕКЧЕНИЕ, НО УМЪТ - ЗАВИНАГИ УВРЕДЕН. Не бива да се 
разрешава на никоя личност да контролира ума на друга, въпреки че на пръв поглед 
болният получава голямо подобрение. Умственото лечение е едно от най-опасните 
измами, практикувани върху човека. Временно облекчение може да се почувства, но 
умът на този, който е бил управляван по такъв начин, никога вече не може да бъде 
силен и надежден. Може да сме толкова слаби, колкото жената, докоснала ръба на 
Христовата дреха. Но ако използваме дадената ни от Бога възможност да отидем при 
Него с вяра, Той ще откликне така бързо, както направи при онова докосване с вяра.
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Не е по Божието намерение което и да било човешко същество да подчинява ума си на 
друго. Възкръсналият Христос, Който сега седи на трона отдясно на Бог Отец, е 
мощният Лечител. Погледнете към Него за изцелителна сила. Единствено чрез Него 
грешниците могат да дойдат при Бога такива, каквито са. Никога не чрез ума на друг 
човек! Човекът в никакъв случай не бива да се намесва по непозволен начин между 
небесните средства и страдащите.

ОТКЛОНЕТЕ ПОГЛЕДА СИ ОТ ЧОВЕШКОТО И ГЛЕДАЙТЕ КЪМ БОГА. Има нещо 
по-добро, с което да се занимаваме, отколкото управляването на човек чрез човек. 
Необходимо е лекарят да възпитава хората да не гледат към човека, а към Бога. Вместо 
да ги учи на зависимост от човешки същества за лечението на душата и тялото, трябва 
да ги насочва към Този, Който може да спасява напълно всеки дошъл при Него. 
Творецът на човешкия ум знае от какво се нуждае умът... Хора, чиито ум и тяло са 
болни, трябва да гледат на Христос Възстановителя. "Понеже Аз живея - казва Той, - и 
вие ще живеете."
Това е животът, който трябва да представим на болните. Ако имат вяра в Христос като 
най-Великия Лекар, ако Му сътрудничат, като бъдат послушни на здравните закони и 
като се стремят да се усъвършенстват в святост със страх Божи, Той ще им придаде 
Своя живот. Когато им представяме Христос по този начин, ние им придаваме сила - 
сила, която има стойност, защото идва отгоре. Това е истинската наука за лекуване и на 
душата, и на тялото.

СИЛА И ТВЪРДОСТ СРЕЩУ ЗАВЛАДЕНИЯ УМ. Възпитанието на едно човешко 
същество, на което е присъща интелигентност, трябва да се различава от обучението на 
безсловесните твари. Животното се обучава само на подчинение на своя господар. За 
него господарят е умът, преценката и волята. Този метод, понякога използван и при 
обучаването на деца, ги прави като автомати. Умът, волята и съвестта преминават под 
контрола на друг.
Не е според Божието намерение никой ум да бъде владян по този начин. Онези, които 
отслабват или унищожават индивидуалността, поемат отговорност, която може да има 
за последица само зло. Докато се намират под властта на друг, децата могат да 
изглеждат като добре обучени войници. Но когато контролът престане, ще се открие, че 
на характера липсват сила и твърдост. След като никога не са се научили да управляват 
себе си, младите не ще познават никакво ограничение, освен изискванията на родители,
учители и ръководители. И след като то се премахне, те не ще знаят как да използват 
свободата си и често ще се поддават на неща, които се оказват за тяхна гибел.

СЪВЕСТТА И ИНДИВИДУАЛНОСТТА НЕ БИВА ДА БЪДАТ СПЪВАНИ. По 
въпросите на съвестта душата трябва да бъде оставена свободна, а не спъвана. Никой не
бива да управлява ума на друг, да съди или преценява вместо него или да му приписва 
своя дълг. Бог дава на всяка душа свободата да мисли и да следва собствените си 
убеждения. Всеки от нас сам ще дава сметка пред Бога" (Римляни 14:12). Никой няма 
правото да прелива собствената си индивидуалност в тази на другия. По всички 
въпроси, където е включен принцип, "нека всеки човек бъде напълно убеден в 
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собствения си ум" (ст. 5). В Христовото царство няма никакво господаруване, 
потисничество, никаква принуда по отношение на държанието. Небесните ангели не 
идват на земята, за да владеят, да управляват или да изискват почит, но като пратеници 
на милостта, за да сътрудничат на хората в спасяването и въздигането на човечеството. 
Човешкият ум не бива да бъде спъван, нито принуждаван от човешки ръце.

ИНДИВИДУАЛНОСТТА ТРЯБВА ДА БЪДЕ ПРАКТИКУВАНА. Бог разрешава на 
всяка личност да упражнява своята индивидуалност. Никой човешки ум не бива да се 
прелива в ума на друг. Да подражаваме на примера на който и да било човек - дори 
личност, която според нашите човешки преценки може да изглежда почти съвършена по
характер - това би означавало да поставяме доверието си на несъвършено и с 
недостатъци човешко същество, което не е в състояние да ни придаде ни една йота или 
чертичка повече от това, което Бог ни е дал.

ЕДИНСТВО БЕЗ СЛИВАНЕ НА ИДЕНТИЧНОСТТА. Сега трябва да се съединим... Но 
нека помним, че християнското единство не означава, че ИДЕНТИЧНОСТТА на една 
личност трябва да се слее с тази на друг, нито, че умът на един трябва да бъде 
ръководен и контролиран от ума на друг. Бог не е дал на никой човек силата, която 
някои с думи и действия се стремят да имат. Бог изисква всеки човек да бъде свободен и
да следва наставленията на Словото Му.

ВЕРНОСТТА КЪМ БОГА СРЕЩУ ВЕРНОСТТА КЪМ ЧОВЕКА. Ти принадлежиш на 
Бога с душа, тяло и дух. Твоят ум принадлежи на Всевишния и талантите ти също. 
Никой няма право да владее ума на другия и да преценява вместо него, предписвайки 
му какъв да бъде неговия дълг. В служенето на Бога съществуват някои права, които 
принадлежат на всяка личност. Никой човек няма право да отнема тези права от нас, 
както няма право да отнема самия живот. Господ ни е дал свобода да мислим и наша 
привилегия е да следваме своите представи за дълг. Ние сме само човешки същества, а 
едно човешко същество няма никаква власт над съвестта на друго. Всеки един има 
индивидуалност и идентичност, които не могат да бъдат предадени на никой друг. Ние 
сме уникални, майсторски творби на Бога.

ПРОПОВЕДНИЦИТЕ ДА НАСОЧВАТ ЦЪРКОВНИТЕ ЧЛЕНОВЕ КЪМ БОГА. 
Единствено Бог трябва да ръководи съвестта на човека. Необходимо е истината да бъде 
проповядвана винаги когато се разбере, че се отваря път за нея. Божието слово трябва 
да бъде обяснявано на онези, които не го познават. Това е работата на Божиите 
проповедници. Те не бива да поучават хората да разчитат на тях за насока в живота, 
нито да се стараят да управляват съвестта им. "Ако на някого липсва мъдрост, нека 
проси от Бога, Който дава на всички щедро и без да укорява, и ще му се даде. Но нека 
проси чрез вяра, без да се колебае; защото този, който се колебае, е като морските 
вълни, които се тласкат и блъскат от вятъра. Такъв нека не мисли, че ще приеме нещо от
Господа. Двуеумният е нестабилен във всичките си пътища" (Яков 1:5-8).

ДА НЕ ПРАВИМ ПЛЪТТА НАШЕ ОРЪЖИЕ. Склонни сме да търсим съчувствие и 
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признание от нашите ближни вместо да гледаме към Исус. В Своята милост и вярност 
Бог често пъти допуска да бъдем разочаровани от онези, на които сме положили 
доверието си, за да можем да се поучим от глупостта си да се доверяваме на човек и да 
правим от плътта свое оръжие. Нека се доверяваме напълно и смирено единствено на 
Бога.

САТАНА РЪКОВОДИ УМА, КОЙТО СЕ ОПИТВА ДА ВЛАДЕЕ ДРУГ УМ. Да се 
защитава науката за умственото лечение (чрез хипноза - б.р.), това значи да се отваря 
врата, през която Сатана ще навлезе, за да завладее ума и сърцето. Сатана завладява и 
ума, който се поддава на възможността да бъде владян от друг ум, така и този, който се 
опитва да владее. Дано Бог ни помогне да разберем истинската наука за градене върху 
Христос, нашия Спасител и Изкупител.

САТАНА НЕ МОЖЕ ДА ДОКОСНЕ УМА, КОЙТО НЕ МУ СЕ Е ПОДДАЛ. Опазването
на най-важните интереси за теб лично са в твоята собствена власт. Никой не може да ги 
ощети без твоето съгласие. Всички сатанински легиони не могат да ти навредят, ако не 
отвориш душата си за изкусните примки и стрели на Сатана. Те никога не ще причинят 
твоята гибел, докато волята ти не се съгласи. Ако при тебе няма никакво опетняване на 
ума, цялото око на опетняване не може да те опетни или оскверни.
Сатана не може да докосне ума или интелекта, ако човекът не му се поддаде.

НЕ Е ВЯРАТА НА ИСУС. Приемането на истината, която има небесен произход, 
привежда ума в съгласие с Христос. Тогава оздравяването на душата, което идва от 
приемането и изследването на чистите принципи, се разкрива в праведни думи и дела. 
Вярата, която осигурява това състояние, подбужда човека към владеене на ума от друг, 
докато личността започне да действа според волята на друг. За църковни членове, които 
имат доверие в тази "наука", може да се казва, че са твърди във вярата, но това не е 
Исусовата вяра. Тяхната вяра е делото, което върши Сатана. Той представя гигантски 
заблуди и чрез чудесата, които върши, успява да измами мнозина.

79
ХИПНОЗАТА И ОПАСНОСТТА ОТ НЕЯ

БЪДЕТЕ ПРЕДПАЗЛИВИ. В тези дни, когато скептицизъм и неверие толкова често се 
появяват под мантията на научни постановки, необходимо е да бъдем предпазливи във 
всяко отношение. Чрез подобни средства големият противник успява да измами хиляди 
и ги прави пленници на своята воля. Той се възползва в най-голяма степен от научните 
познания, които принадлежат на човешкия ум. Тук подобно на змия той незабележимо 
пропълзява, за да поквари Божиите действия.
Това навлизане на Сатана чрез науките е добре планирано. Чрез каналите на 
френологията, психологията*(Забележка под черта: ЗАБЕЛЕЖКА:При 
безпристрастното оценяване на тази употреба на думата (в курсив) психология(край на 
курсив), употребявана от авторката, читателят трябва да има предвид допълнителните 
значения и връзките й с други думи през 50-те до 80-те години на XIX век, тъй като 
често пъти тя е била свързвана с месмеризма(хипнозата) и френологията. Виж 
обяснителната забележка по-нататък в тази глава. Виж също глава 2, "Християнство и 
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психология" и глава 3, "Опасности при психологията") и месмеризма, той идва пряко 
при хората от това поколение и действа с онази сила, с която ще се характеризират 
усилията му почти в края на благодатното време. Умовете на хиляди са били отровени 
по този начин и доведени до неверие.
Макар да се смята, че умът на един човек засяга по такъв удивителен начин ума на друг,
Сатана, който е готов да използва всеки случай и предимство, се вмъква и действа 
наляво и надясно. И макар онези, които са посветени на тези науки, да се хвалят до 
небесата поради великите и добри дела, които те твърдят, че са извършили, малко знаят 
каква сила за зло подхранват. Това е силата, която ще работи "с всички знамения и 
лъжливи чудеса, с всяка измама на неправдата". Забележи влиянието на тези науки, 
скъпи читателю, защото конфликтът между Христос и Сатана все още не е завършил... 
Занемаряването на молитвата кара хората да разчитат на собствената си сила и отваря 
вратата пред изкушението. В много случаи въображението става пленник на научните 
изследвания и човекът се ласкае от съзнанието за собствената си сила. Науките, които 
се занимават с човешкия ум, се превъзнасят много. Те са добри на своето 
място*(Забележка под черта:Виж обяснителната забележка към края на тази глава), но 
не и когато са узурпирани от Сатана като негови мощни средства да мамят и 
унищожават души. Неговите хитрини се приемат като от небето и по този начин 
получават поклонението, което му се нрави особено. Светът, за който се предполага, че 
е облагодетелстван толкова много от френологията и от хипнозата, никога не е бил 
толкова покварен, колкото сега. Чрез тези науки добродетелта бива унищожавана и се 
полагат основите на спиритизма.

ВЛАДЕЕНЕТО НА УМ НАД УМ ВОДИ ПРОИЗХОДА СИ ОТ САТАНА. Теорията за 
ума, владеещ друг ум, води произхода си от Сатана, който иска да направи себе си 
главното действащо лице и да постави човешката философия на мястото на Божията. От
всички заблуди, които намират прием сред изповядващите се за християни, няма по-
опасна измама, нито такава, която по-сигурно да отделя човека от Бога, отколкото тази. 
Колкото и невинна да изглежда, ако се упражнява върху пациенти, тя ще доведе до 
тяхното унищожение, а не до оздравяване. Тя отваря врата, през която ще влезе Сатана, 
за да завладее както ума, който се поддава на властта на друг ум, така и ума на този, 
който се опитва да владее.

САТАНА ХИПНОТИЗИРА АДАМ И ЕВА. Сатана изкуси Адам в рая и човекът започна 
да разисква с неприятеля, като по този начин му даде предимство. Сатана упражни 
своята сила на хипноза над Адам и Ева и тази сила той се опита да приложи и на 
Христос. Но след като бяха цитирани думи от Писанието, Сатана разбра, че няма шанс 
да тържествува.

НЕ СИ ИГРАЙТЕ С ХИПНОЗАТА. Хората не бива да изучават науката как да правят 
пленници на своя ум онези, които се свързват с тях. Това е "науката", която Сатана 
преподава. Трябва да се съпротивляваме на всичко от подобен род. Не бива да си играем
с месмеризма и с хипнозата - науката на този, който загуби своето първоначално 
положение и бе изхвърлен от небесните дворове.

ПРЕДУПРЕЖДЕНИЕ КЪМ ЛЕКАР, КОЙТО СЕ ОТНАСЯ БЛАГОСКЛОННО КЪМ 
ХИПНОЗАТА. Толкова ми е тежко от твоя случай, че трябва да продължа да пиша, да не
би в слепотата си да не видиш в какво имаш нужда да се реформираш. Открито ми е, че 
ти гледаш благосклонно на идеи, с които Бог е забранил да се занимаваме. Ще спомена 
например случаи на умствено лечение. Предполагаш, че можеш да използваш този род 
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"умствено лечение" в твоята професионална практика като лекар. Бяха изговорени думи
с тон на най-сериозно предупреждение. "Пазете се, пазете се, пазете се къде поставяте 
нозете си и къде броди умът ви." Бог не те е определил за тази работа. Теорията за 
управляването на ума от друг ум води началото си от Сатана, за да може той да се 
представи като главен работник, за да постави човешката философия там, където трябва
да бъде Божията.
Никой мъж или жена не бива чрез волята си да владее чувствата или разума на друг, 
така че умът му да стане пасивен поданик на волята на властващия. Тази "наука" може 
да изглежда полезна, но това са неща, с които в никакъв случай не трябва да боравиш... 
За теб има по-добри неща, на които да се посветиш.
Подавам сигнал за опасност! Единствената безопасност и истинското лечение на ума е 
нещо много дълбоко и обхватно. Лекарят трябва да възпитава хората да отвърнат 
погледа си от човешкото и да го насочат към Бога. Този, Който е създал човешкия 
мозък, знае най-точно от какво се нуждае той.

ИЗГЛЕЖДА ЦЕННА И УДИВИТЕЛНА. Ангажирайки се с "науката", която си започнал
да защитаваш, ти разпространяваш влияние, което не е безопасно нито за теб, нито за 
онези, на които преподаваш. Опасно е да се помрачават умове с "науката" за умственото
лечение.
Тази "наука" може да изглежда много ценна за теб и за други, но за всички ви тя е 
нещастие, катастрофа и бедствие, приготвено от Сатана. Това е омайването на змията, 
чието ужилване води до духовна смърт. Съдържа много неща, които изглеждат 
удивителни, но е чужда на естеството и Духа на Христос. Подобна "наука" не води до 
Този, Който е живот и спасение...
В началото на моята работа аз трябваше да посрещам проблема, идещ с т.нар. наука за 
умствено лечение (хипноза - б.р.). Бях изпращана от място на място, за да изявя 
фалшивостта й, в която затъваха мнозина. В умственото лечение се навлиза много 
невинно и то с цел само да се облекчи напрежението върху умовете на нещастните 
болни. Но, о, колко тъжни бяха резултатите! Бог ме изпращаше от място на място, за да 
изобличавам всичко, свързано с тази наука.

УНИЩОЖАВА, А НЕ ВЪЗСТАНОВЯВА. Желая да ти заявя ясно. Навлязъл си в дело, 
което няма място в практиката на един християнски лекар, нито в нашите здравни 
институти! Колкото и невинно да изглежда, това умствено "лечение", ако се прилага на 
пациенти, в своето развитите ще бъде за тяхна гибел, а не за добро. Второто послание 
на Тимотей, трета глава, описва личности, които приемат заблуди, подобни на 
упражняването на пълна власт от страна на един ум върху друг. Бог забранява всяко 
такова нещо. Умственото лечение е една от най-опасните сатанински "науки" и важно е 
нашите лекари ясно да видят истинския му характер, защото чрез него до тях ще 
стигнат големи изкушения. Не бива да се позволява на тази псевдонаука да бъде 
практикувана по никакъв начин в нашите санаториуми.
Бог не е дал нито един лъч светлина, нито насърчение за нашите лекари да се заемат с 
делото на пълното властване на един ум върху друг, така че единият човек да действа по
волята на другия. Нека научим пътищата и намеренията на Бога. Нека неприятелят не 
печели ни най-малко предимство над теб! Нека не те кара да дръзваш да контролираш 
ума на друг човек, докато той стане машина в твоите ръце! Това е "науката" на 
сатанинския начин на действие.

СКЪСАЙ С ХИПНОЗАТА (ВТОРА ВЕСТ НА ПРЕДУПРЕЖДЕНИЕ ДО ЛЕКАРЯ, 
ИЗПОЛЗВАЩ ХИПНОТИЧНИ СРЕДСТВА). Брат и сестра Н., в името на Господа ви 
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моля да помните, че ако вашите чувства по отношение на науката за т.нар. "умствено 
лечение" не се промени, ако и двамата не разберете, че имате належаща нужда 
собствените ви умове да бъдат обърнати към Бога и преобразени, ще се окажете камъни
за препъване - жалка гледка за ангели и за човеци.
Истината е имала малко влияние над вас. Опасно е за когото и да било, без значение 
колко добър може да е такъв човек, да се опитва да влияе на друг човешки ум, за да го 
въведе под контрола на своя ум. Трябва да ви кажа, че лечението чрез хипноза е 
сатанинска наука. Вече сте отишли твърде далеч, за да си позволявате още да поставяте 
в сериозна опасност бъдещата си опитност. Още от първото си навлизане във вашия ум,
до настоящото време тази "наука" го е довела до крайно вредно развитие.
Ако не видите, че Сатана е вдъхновителят, изобретил тази "наука", няма да ви бъде 
лесно, както си мислите вие, да се отделите от нея. Цялата теория на тази наука е един 
шедьовър на сатанинската измама. Заради самите себе си скъсайте с всичко от подобно 
естество. Всеки път, когато поставяте в ума на човек идеи относно тази наука, за да 
можете да управлявате неговия ум, вие сте на сатанинска почва и решително 
сътрудничите с лукавия. Заради собствената си душа, скъсайте с тази примка на 
неприятеля.

БОГ ДА НЕ ДОПУСНЕ ДА ИЗУЧАВАТЕ И ДА ПРОПОВЯДВАТЕ ХИПНОЗАТА. Нито
един от вас не трябва да изучава "науката", от която се интересувате. Да се изучава тази 
"наука" означава да се берат плодове от Дървото за познаване доброто и злото. Господ 
забранява на вас и на когото и да било да учи или да преподава такава "наука". Фактът, 
че имате нещо общо с това, би трябвало достатъчно да ви покаже, братко Н., 
несъстоятелността на това да сте главен лекар в санаториума...
Като боравиш с "науката" на умственото лечение, ти ядеш от Дървото на познаване 
добро и зло, което Господ ти е забранил да докосваш. Крайно време е да погледнеш към
Исус, и като внимаваш на Неговия характер, да се промениш по Божие подобие. 
Скъсай с всичко, което има отношение към хипнозата "наука" чрез която действат 
сатанински инструменти.

САТАНА ИМА ГОЛЯМА СИЛА (ПО-НАТАТЪШЕН СЪВЕТ ДО ЛЕКАРЯ И 
НЕГОВАТА СЪПРУГА). Помни, че Сатана е слязъл с голяма сила да завладява умове и 
да ги държи като свои пленници. Никой от вас не може да извърши нещо, прието от 
Бога, ако не следва Спасителя, Който казва: "Ако иска някой да дойде след Мене, нека 
се отрече от себе си и нека вземе кръста си и така нека Ме следва" (Матей 16:24). 
Христос е нашият пример във всичко.

"НАУКА", ПРЕИЗПЪЛНЕНА С ОПАСНОСТИ И ПРИМКИ. Не искам да поставяте 
себе си под властта на който да било човешки ум. Умственото лечение (хипнозата - б.р.)
е най-опасната т.нар. "наука", която някога е била практикувана. Всеки нечестив човек 
може да я използва, за да прокарва чрез нея собствените си намерения. Нямаме нищо 
общо с подобна "наука". Трябва да се страхуваме от нея. Никога нейните принципи не 
бива да бъдат въвеждани в който и да е било институт.

ВЪЗПОЛЗВАНЕ ОТ СЛАБОСТТА. Ужасна е силата, която се дава по този начин на 
мъже и жени със зли умове. И какви възможности дава тя на онези, които се възползват 
от слабостта и глупостта на другите! Колко много хора ще намерят средство за 
задоволяване на похотливите си страсти или алчността към печалба чрез завладяване 
умовете на немощните и болните!
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СЪВЕТ, СВЪРЗАН С ПУБЛИКУВАНЕТО НА КНИГИ, ЗАНИМАВАЩИ СЕ С 
ХИПНОЗА. Трябва ли мениджърите му [на издателската асоциация "Ривю енд Херълд"]
*(Забележка под черта:*ЗАБЕЛЕЖКА: В продължение на години в "Ривю енд Херълд" 
се извършвала търговска дейност, за да се поддържа работата на машините. 
Мениджърите на издателството са се съгласявали да бъдат инструменти на Сатана, 
публикувайки книги за хипнозата?) да въвеждат тази проказа в издателството?...
Сатана и неговите инструменти са действали и действат много прилежно. Ще даде ли 
Бог благословението Си на хора, които приемат измамите на неприятеля? Трябва ли 
институти, святи на Господа, да стават училища, в които работниците ядат от плода на 
забраненото познание? Трябва ли да съдействаме на Сатана в неговото промъкване в 
крепостта на истината, за да внесе и там своята пъклена наука, както направи някога в 
рая?
Дали хората, които са в сърцето на делото, не умеят да разграничават истина от 
заблуда? Дали не могат да видят ужасните последици от поддаването на влиянието на 
злото? Дори да спечелите милиони долари чрез работа от този вид, от каква стойност 
ще е тази печалба, сравнена с ужасната загуба, нанесена от разпространяването на 
сатанинските лъжи?
(Липсва краят на забележката под черта??????)

СМЪРТОНОСНА ЗАБЛУДА. Сатанинските инструменти обличат фалшиви теории в 
привлекателни одежди - точно както Сатана в райската градина прикри своята 
самоличност от нашите първи родители, говорейки чрез змията. Тези хора насаждат в 
човешкия ум неща, които са всъщност смъртоносна заблуда. Хипнотичното влияние на 
Сатана ще почива върху всички, които обръщат гръб на ясното Божие слово и се 
обръщат към приятни басни

ОПАСНОСТ ОТ ПРОУЧВАНЕТО. Достигнали сме до опасностите на последните дни, 
когато някои (да, мнозина!) "ще отстъпят от вярата, обръщайки внимание на измамни 
духове и бесовски учения". Бъдете предпазливи по отношение на онова, което четете и 
слушате. Не проявявайте никакъв интерес към спиритични теории. Сатана дебне да 
впримчи всеки, който си позволява да бъде мамен от хипнозата. Той упражнява своята 
власт над такива хора веднага след като те започнат да проучват неговите теории.

НЕ ДАВАЙТЕ СЛОВЕСЕН ИЗРАЗ НА САТАНИНСКИТЕ ТЕОРИИ. Беше ми показано, 
че не бива да навлизаме в спор върху тези спиритически теории, защото подобни 
спорове само ще смущават умовете на хората. Тези неща не трябва да бъдат внасяни в 
нашите събрания. Не бива и да се стараем да ги отхвърляме. Ако нашите проповедници 
и учители започнат да проучват тези погрешни теории, някои ще отстъпят от вярата, 
обръщайки внимание на измамни духове и бесовски учения. Не е работа на 
проповедника на евангелието да дава словесен израз на сатанинските теории. Вървете 
твърдо напред, съграждайте старите запустели места и възстановявайте основите на 
много поколения. Представяйте истината - свещената и освещаваща истина - и оставете
настрана заблуждаващите теории на измамника. Не му давайте възможност и почва, 
върху която да посади семената на тези теории. Бях предупредена да не навлизам в спор
по подобни въпроси. Нека нашите проповедници, учители и ученици не употребяват 
устните си, за да повтарят софистиките на неприятеля.

ПРОПОВЕДНИЦИ И ЛЕКАРИ, ХВАНАТИ В ПРИМКАТА. Има лекари и 
проповедници, които са били повлияни от хипнозата, упражнявана от бащата на лъжата.
Въпреки дадените предупреждения, сатанинските софистики се приемат и сега - точно 
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както са били приети и в небесните дворове. Науката, чрез която нашите първи 
родители са били измамени, мами хората и днес. И проповедници, и лекари се хващат в 
примката.

МИНАЛОТО ПОД НОВИ ФОРМИ. Опитността на миналото ще се повтори. В бъдеще 
сатанинските суеверия ще възприемат нови форми. Заблудите ще бъдат представяни по 
приятен и забавен начин. Фалшивите теории, облечени в одежди на светлина, ще бъдат 
представяни на Божия народ. По този начин Сатана ще се опитва да измами, ако е 
възможно, и самите избрани. Ще бъдат упражнявани изключително съблазнителни 
влияния; умове ще бъдат хипнотизирани.

ОПИТНОСТТА НА АВТОРКАТА С ХИПНОЗАТА. Навсякъде се съобщаваше [през 
1845 год.], че виденията са били резултат от месмеризъм; и мнозина адвентисти [част от
адвентистите, които не приели седмия ден, съботата], бяха готови да вярват и да 
разпространяват този слух. Един лекар, който бе прочут хипнотизатор, ми каза, че 
моите видения били хипноза, че аз съм била много податлив на хипноза обект и че той 
би могъл да ме хипнотизира и да ми даде видения.
Казах му: Господ ми е показал във видение, че месмеризмът е от дявола, от бездната и 
че скоро ще отиде там с онези, които продължават да го използват. 
Тогава му позволих да ме хипнотизира - ако може. Той се опитваше в продължение на 
половин час, прибягвайки до различни действия, но в края се отказа. Чрез вяра в Бога аз
бях в състояние да се съпротивя на неговото влияние, така че той не можа да ми 
повлияе ни най-малко.

ДУХОВЕН МАГНЕТИЗЪМ. В Ню Хемпшиър [през 1848 година] трябваше да се 
противопоставяме на различни видове духовен магнетизъм, явление, подобно на 
хипнозата. Това беше нашата първа опитност от този вид.

НИКОЙ НЕ БИВА ДА БЪДЕ ПАСИВЕН ИНСТРУМЕНТ. Не е Божието намерение 
което и да било човешко същество да предава ума и волята си под властта на друг 
човек, ставайки пасивен инструмент в неговите ръце.

ТРЯБВА ДА БЪДЕМ СВОБОДНИ ОТ ЧОВЕШКО ОБАЯНИЕ. Умственото лечение 
трябва да бъде свободно от всякакво човешко обаяние. Не бива да сме зависими пред 
човешкото, но да се извисим до духовното, хващайки се за вечността.*(Забележка под 
черта:*ОБЯСНИТЕЛНА ЗАБЕЛЕЖКА ВЪРХУ "ФРЕНОЛОГИЯ И МЕСМЕРИЗЪМ" - 
"ДОБРИ НА СВОЕТО МЯСТО": През 1862 година Елън Уайт публикувала в "Ривю енд
Херълд" дълга статия, озаглавена "Философия и празна измама". "Публикувана отново 
в "Свидетелства за църквата" том1, страница 290-302 (ориг.), тя обхваща тринадесет 
страници, включващи предупреждения срещу измамите и фалшивите чудеса. В тази 
вест тя заявява, че някои науки ще бъдат използвани от Сатана, за да мами души и да ги 
впримчва в своята мрежа, която е разпрострял чрез спиритичните явления.
От самия контекст, както и от авторската статия "Тъй наречената фалшива наука", 
публикувана в "Знамения на времето" от 6 ноември 1884 година, изглежда ясно, че 
когато тя използва термините "френология", "месмеризъм" и "животински магнетизъм" 
през 1862 година, прави това по-скоро в свободен, изключващ всичко начин, като 
нарича онези науки, "принадлежащи на човешкия ум", за каквито те били считани по 
онова време.
Изявлението в "Знамения" през 1884 година е построено върху статията в "Ривю" от 
1862 година. Използвани са много от нейните изрази, но перифразирани, както и по-
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прецизни термини. Това се отнася особено за изразите от 1862 година, в които са 
използвани думите "френология" и "месмеризъм".
През 1862 година тя пише: "Френологията и месмеризмът са възхвалявани твърде 
много. Те са добри на своето място, (обикновен шрифт), но са завладени от Сатана като 
негови най-мощни средства за измамване и погубване на души. Демонските хитрини и 
похвати се приемат като идващи от небето, а вярата в детектора на истината - Библията 
- се унищожава в умовете на хиляди" ("Свидетелства", т. 1, с. 296).
През 1864 година тя пише: "Науките, които се занимават с човешкия ум, се възвишават 
твърде много. Те са добри на своето място. Но са завладени от Сатана като негово 
мощно средство за измама и погубване на души. Сатанинските хитрости и похвати са 
приемани като идващи от небето и по този начин той приема поклонението, което му е 
нужно" ("Знамения на времето", 6 ноември 1844 г.). Понеже по-правилно представя 
намерението на авторката, това изявление е използвано в настоящата глава.
По-ранното изявление от "Свидетелства" трябва да бъде оценявано в светлината на 
други изявления, като се имат предвид всички такива - както по-ранни, така и по-късни 
- по въпроса за месмеризма, излезли изпод перото й.
За да се покаже как термините "френология", "месмеризъм" и "животински 
магнетизъм" са били използвани в средата на XIX столетие, тук представяме списък от 
някои трудове, рекламирани в края на популярен медицински труд, разпространяван в 
Съединените щати през 1852 година: 
(курсив) Американско френологично списание и сборник. (Обикновен шрифт) 
Посветено на френологията, психологията и самоусъвършенстването. За една 
година(отстрани да бъде, като таблица) 1 долар.
"Как да се записваме на различни стадии на развитие." Предназначена за френолози. С 
многобройни гравюри(отново отстрани така) 0,06 цяло и една четвърт (това е дроби) 
долар.
(курсив) "Защита на френологията"(обикновен шрифт) Като доктор Ендрю Бортман. 
Добра за скептици и невярващи. 0,50 долара.
(курсив) "Елементи на животинския магнетизъм или Предписание и практическо 
приложение за облекчаване на човешките страдания". 0,12 една втора(дроб) долар.
(курсив) "Познати уроци върху френологията." (обикновен шрифт) Предназначени за 
деца и младежи, илюстрирана, 0,50 долара.
(курсив) "Вълшебство или философия на чародейството"(магнетизъм) (обикновен 
шрифт). Илюстрира принципите на живота. Илюстрована, 0,40 долара.
(курсив) "Лекции върху философията на магнетизма и ясновидството. Ръководство за 
неговото практическо приложение и предписание"
(курсив) "Брак; неговата философия и история,(обикновен шрифт) с френологично 
изложение на търсенията за щастлив брак", 0,37 и една втора(дроби) долара.
(курсив) "Месмеризмът в Индия." (обикновен шрифт) Превъзходен труд, от прочутия 
доктор Есдейл. Високо препоръчвана от професионалисти.
(курсив) Брачен живот или Френологията и психологията във връзка с избора на брачен 
партньор в живота, 0,25 долара
(курсив) "Психологията или науката за душата." (обикновен шрифт) С гравюри, 
изобразяващи нервната система. От д-р Джоузеф Хадок 0, 25 долара
(курсив) "Френологично ръководство." (обикновен шрифт) Предназначено за студенти 
за изучаване на собствения им характер. С множество гравюри 0,12 и една втора 
(дроби) долара
Френологичен алманах: илюстрован с множество гравюри, съдържащи картинно 
описание на характера 0,6 и една четвърт (дроби)долара.
(курсив) "Френологията и писанията." (обикновен шрифт) Показва тяхното съгласие. 
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От Преподобния Джон Пиерпонт 0,12 и една втора(дроби).
(курсив) "Философия на електрическата психология." (обикновен шрифт) От Джон 
Боби Дотс, 0,50 долара
(Курсив) "Религията - природна даденост или откровение; или Природна теология и 
морални аспекти на френологията, 0,50 долара
(курсив) Илюстриран самоучител по френология и психология, (обикновен шрифт) със 
сто гравюри и карта, 0,25 долара

80
САТАНИНСКАТА НАУКА НА СЕБЕВЪЗВЕЛИЧАВАНЕ

ОПАСНОСТ ОТ ТЕОРИЯТА ЗА ПРИСЪЩАТА НА ЧОВЕКА СИЛА. Ако Сатана би 
успял така да помрачи и измами човешкия ум, щото да накара смъртни човеци да 
смятат, че в тях самите има собствена сила за извършване на велики и добри дела, те 
биха престанали да разчитат на Бога Той да върши вместо тях онова, което те смятат, че
е (има изгубен текст от два-три реда????) не отдават на Бога славата, която Той изисква 
и която се дължи на Неговото велико и превъзходно величие. По този начин целта на 
Сатана е постигната и той ликува, че паднали човеци самонадеяно, дръзко и безочливо 
въздигат себе си.

ЧОВЕКЪТ - ОБРАЗЕЦ ЗА ХАРАКТЕР САМ ЗА СЕБЕ СИ. Сатана мами човеците и 
днес, както е измамил Адам и Ева в рая: чрез ласкателство, чрез подбуждане на желание
за постигане на забранено познание и на амбиция за себевъздигане. Именно 
подхранването на тези злини е причинило падението в грях на човечеството и чрез тях 
Сатана цели да постигне и гибелта му. "Ще бъдете като богове - заявява той, - да 
познавате добро и зло" (Битие 3:5). Спиритизмът учи, че "човекът е творение на 
еволюцията и прогреса; че неговата участ още от рождението му е да се развива и да 
върви напред чак до вечността". И също: "Всеки ум ще съди себе си, а не друг". "Съдът 
ще бъде справедлив, защото това е съдът на собственото "аз"... Престолът е вътре във 
вас". Един спиритически учител казва, че когато "духовното съзнание се пробудило 
вътре в него, видял, че всичките му съчовеци били непаднали полубогове". Друг 
заявява: "Всяко праведно и съвършено същество е Христос". 
Така праведността и съвършенството на безпределния и безкраен Бог - истинския обект 
на поклонение - и съвършената правда на Неговия закон, истинския образец за човешко 
постижение - Сатана е заместил с греховното и заблуждаващо се естество на самия 
човек, правейки го единствен обект на поклонение и единствено правило за преценка и 
образец на характер. Това наистина е развитие, но не към прогрес, а регрес.

НЕ СЕ НАМИРА В УЧЕНИЯТА НА ХРИСТОС. Бях наставена, че следният текст се 
прилага специално за съвременния спиритизъм: Колосяни 2:8: "Внимавайте да не ви 
заплени някой с философията си и с празна измама, по човешко предание, по 
първоначалните учения на света, а не по Христа"... "Празна измама" изпълва умовете на
бедни смъртни същества. Те мислят, че в тях самите има такава сила, която да върши 
велики дела, и не съзнават необходимостта от по-висша сила. Техните принципи и вяра 
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са "по човешки предания, по първоначалните учения на света, а не по Христа".
Исус Христос не ги е учил на тази философия. Нищо от този вид не може да се намери 
в Неговите учения. Той не е отправял умовете на греховните смъртни същества към 
самите тях, нито към сила, която те не притежават. Винаги е насочвал умовете им към 
Бога, Твореца на Вселената, като източник на тяхната сила и мъдрост. Специални 
предупреждения са дадени в стих 18: "Никой да не ви отнема наградата с измама, чрез 
самоволно смиреномъдрие и ангелослужение, като наднича в неща, които не е видял, и 
напразно се надува с плътския си ум".

ТЕОРИЯТА ЗА ОТГОВОРНОСТ САМО ПРЕД СОБСТВЕНОТО "АЗ". Той [Сатана] е 
погубил и погубва хиляди, като ги изкушава да се поддават на страстите си, и по този 
начин принизява цялото естество на човека до животинското. И за да завърши делото 
си, той заявява чрез духовете, че "истинското познание поставяло човека над закона"; че
"всичко е право"; че "Бог не осъжда"; и че "никой извършен грях не носи вина".
Когато хората бъдат накарани по този начин да вярват, че пожеланието е най-висшият 
закон, че свободата е разпуснатост и че човекът е отговорен единствено пред самия себе
си, кой трябва да се чуди, че покварата и развалата са на всяка крачка? Множествата 
жадно приемат учения, които ги оставят свободни да слушат подтиците на плътското 
сърце. Юздите на самоконтрола биват поставени в ръцете на страстта, силите на ума и 
душата се подчиняват на животинския нагон и Сатана с ликуване хвърля в мрежата си 
хиляди, които изповядват, че са християни.

ЛУЦИФЕР ПОЖЕЛА СИЛАТА НА БОГА, НО НЕ И ХАРАКТЕРА МУ. Луцифер пожела
силата на Бога, а не Неговия характер. Той пожела за себе си най-високото място. И 
всяко същество, което действа чрез неговия дух, ще върши същото. По този начин 
отчуждението, несъгласието и борбите са неизбежни. Владичеството е целта и 
наградата на най-силните. Сатанинското царство е царството на по-силния; всеки човек 
гледа на другия като на пречка по пътя на собствения си напредък и като на стъпало, 
върху което може да стъпи, за да се изкачи на по-високо място.

УПОРСТВОТО СПИРА БОЖЕСТВЕНАТА ПОМОЩ. Когато Бог изпрати Мойсей при 
фараона, египетският владетел получи светлина, но й се съпротиви. И всяка негова 
съпротива докарваше още по-тежко упорство. Дали Бог постави пред него преграда, та 
той да не може да се обърне към светлината? Не! Причината беше в равнодушието към 
доказателствата. Упоритостта на фараона бе проблемът - светлината грееше, но той не я
прие.

УПОРИТОСТ, УПОРСТВО И СЪЗНАТЕЛНОСТ (РАЗМИШЛЕНИЯ ЗА ЕДИН 
СВОЕНРАВЕН И МАМЕЩ СЕБЕ СИ ЧОВЕК). Когато прочетеш писмата, които ти 
изпратих в Портланд, ще получиш известна представа за упоритостта на човека и 
неговото решение да върши онова, което иска, и да върви по собствените си пътища. 
Той не чувства нужда от съвета на Господа, но счита за по-безопасно да ходи в искрите 
на собствената си светлина. Той ще върши всичко, за да бъде служител в делото, но не и
именно онова, което Господ е определил за правилно. Ако се окаже предател, както 
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стана..., той без съмнение ще го направи под предлог за съзнателност.
Тази претенция за съзнателност е била цялостно изпитана и изпробвана. Аз говоря 
нещо, което разбирам, когато ти казвам, че имам малко доверие в неговата съзнателност.
Съществува добра съвест и лоша съвест и човекът е напълно измамен в самия себе си. 
Намирайки се под тази измама, той прави много неща в собствения си дух, които не са 
в хармония с Божия Дух. Въпреки това той ще бъде неподатлив като скала за съвет или 
за какъвто и да е било друг път, освен неговия собствен.

СТРАШНАТА СИЛА НА САМОИЗМАМАТА. Да бъдеш без благодатта на Божия Дух е 
наистина тъжно нещо; но много по-ужасно състояние е да бъдеш лишен от духовност и 
от Христос и въпреки това да се опитваш да се оправдаваш, като казваш на 
обезпокоените за тебе, че не се нуждаеш от техните страхове и съмнения. Чудовищна е 
силата на измамата върху човешкия ум! Каква слепота - да смяташ светлината за мрак и
мрака за светлина! Верният свидетел ни съветва да си купим от Него "злато, пречистено
през огън, бяла дреха и очно масло". Препоръчаното тука масло е било изпитано в 
огъня е вярата и любовта. То прави сърцето богато, защото е било пречиствано, докато е
станало свято. И колкото повече е изпробвано, толкова по-чисто е ставало в своя блясък.

СИЛАТА НА САТАНА В СЕБЕВЪЗВИШАВАНЕТО. Колко празна е човешката помощ, 
когато силата на Сатана се упражнява върху човешко същество, което се себевъздига и 
не знае, че взема участие в сатанинската "наука". В своята самоувереност човекът отива
право в примката на неприятеля и бива хванат в капана. Той не е обръщал внимание на 
даваните му предупреждения и е уловен от Сатана като негова плячка. Ако би ходил 
смирено след Бога, той щеше да прибегне за помощ до мястото, което Бог му е 
осигурил. Така във време на опасност би бил в безопасност, защото Господ щеше да 
издигне знаме срещу неприятеля за него.

ДОВЕЖДАНЕ ДО САМОУБИЙСТВО. Светът, който живее, сякаш няма Бог, и е 
погълнат от своите себелюбиви действия, скоро ще преживее внезапна гибел и няма да 
избегне участта си. Мнозина продължават безгрижно да угаждат на собственото си "аз",
докато толкова се отвратят от живота, че посегнат на себе си.
Танцуване и увеселения, пиене и пушене, угаждане на животински страсти - вършейки 
всички тези неща, те вървят като бивол на заколение. Сатана действа с цялото си 
изкуство и чародейство, за да кара хората постоянно да вървят сляпо напред, докато 
Господ стане от мястото си, за да накаже жителите на земята за тяхното нечестие. 
Тогава земята ще открие кръвта си и няма да покрива повече убитите. Целият свят 
изглежда увлечен в своя поход към смъртта.

ПРИ ВСЕКИ ДОПИР СОБСТВЕНОТО "АЗ" СЕ ОКАЗВА ЖИВО. Каква победа ще 
спечелите, когато се научите с благодарно сърце да следвате Провидението, отваряно от
Бога за вас, и с решителност живеете, с очи, отправени единствено към Неговата слава -
било в болест или в смърт, било в изобилие или в нужда. Собственото "аз" е живо и се 
съживява при всеки допир. То трябва да бъде разпънато, за да можете да победите в 
името на Исус и да получите наградата на верните.
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НАЙ-НЕИЗЛЕЧИМИЯТ ГРЯХ. Бог не може да се свърже с онези, които живеят, за да 
угаждат на себе си и да поставят себе си на първо място. Онези, които вършат това, в 
края ще се окажат на последни. Почти най-безнадеждният, най-нелечимият грях и най-
голямата самоизмама, това е гордостта. Той спъва всеки растеж. Когато един човек има 
дефекти в характера, а не успява да осъзнае това, когато е толкова пропит от 
самодоволство, че не може да види собствените си грешки, как да бъде очистен? 
"Здравите не се нуждаят от лекар, но болните" (Матей 9:12). Как някой може да стане 
по-добър, когато мисли, че неговите пътища са съвършени?

СМИРЯВАНЕ НА ГОРДОСТТА. Онези, които мислят, че могат да получат Божиите 
благословения на това събрание [събрание на съвет в Мичиган] без смиряване на 
собственото си "аз", ще си отидат така, както са дошли. Те ще носят в себе си същата 
обърканост и смущение, каквито са имали и преди. Но, братя и сестри, не можем да си 
позволим от това. Нека смирим сърцата си пред Бога, нека позволим на Христос да 
помаже очите ни с небесното "очно масло", за да можем да виждаме. Ние не желаем да 
бъдем слепи; искаме да виждаме всичко ясно. Не желаем един ден да вървим към 
Ханаан, а на следващия ден - обратно към Египет; после пак към Ханаан, а след това 
отново към Египет. Ден след ден ние трябва да вървим твърдо напред. Сърцето ме боли 
и съм изпълнена с най-остра скръб, когато мисля за скъпите благословения, които 
губим, понеже сме толкова назад от светлината.

РАЗБИРАНЕТО НА СОБСТВЕНОТО "АЗ" ВОДИ ДО СМИРЕНИЕ. Да опознаеш себе 
си, това е голямо познание. Истинското себепознание води към смирение, което от своя 
страна отваря пътя на Господа да развие ума и да оформи и дисциплинира характера.

ХОРАТА, ЛИШЕНИ НАЙ-МНОГО ОТ ГОРДОСТ И САМОЛЮБИЕ. "Този, който казва,
че пребъдва в Него, трябва да живее така, както е живял Христос." (1Йоаново 2:6) "Ако 
някой няма Христовия Дух, той не е Негов." (Римл. 8:5) Това съобразяване с Исусовата 
воля не ще остане незабелязано от света. То е нещо, което се забелязва и коментира. 
Християнинът може да не съзнава голямата промяна, защото колкото повече характерът 
му заприличва на Христовия, толкова по-скромно ще е неговото мнение за себе си. Но 
това се вижда и чувства от всички околни.
Хората, преживели най-дълбока опитност в Божиите неща, са именно най-много 
лишените от гордост и самолюбие. Те имат най-скромното мислене за собственото си 
"аз" и най-възвишена представа за славата и превъзходството на Христос. Те чувстват, 
че и най-ниското място в служенето за Него, е твърде почетно за тях.

БЕЗОПАСНОСТ В ПРОГОНВАНЕ НА СЛАБОСТИТЕ. Хората са изпитвани и 
изпробвани не само пред интелигентни човешки същества, но и пред небесната 
Вселена. Ако не се убоят и не затреперят за самите себе си, ако не осъзнаят собствената
си слабост и не си спомнят за неуспехите си в миналото, ако не се постараят да се 
предпазят от повтарянето им, те ще направят същите грешки, придружени и от същите 
резултати, каквито не могат да си позволят втори път. 
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ПОБЕЖДАВАНЕТО НА ЛИЧНОТО "АЗ" Е ДОЖИВОТНА РАБОТА. Грешките не 
могат да бъдат поправени, нито може да се проведе някаква реформация в поведението 
чрез слаби и откъслечни усилия. Изграждането на характера е дело не за един ден, нито 
за една година, но за цял живот. Борбата за побеждаването на собственото "аз", за 
святост и за небето е доживотна. Без продължителни усилия и постоянна работа не ще 
има никакъв напредък в живота с Бога, нито ще бъде постигната короната на 
победителя.

ОТПЕЧАТЪКЪТ НА БОЖЕСТВЕНОТО. Нека собственото "аз" не придобива такива 
големи размери, че целият човек да бъде осквернен. Един малък теч може да потопи 
кораба. Един малък недостатък или слабост може да строши верига. Може някоя 
унаследена или придобита черта на характера да действа на сърцето и да се развие и 
изрази в думи, носещи влияние за зло, което никога няма да се заличи. Всички градим 
за вечността. Нека характерът ни носи отпечатъка на Бога във вид на чисти и 
благородни думи и праведни дела. Тогава цялата небесна Вселена ще види и ще каже: 
"Браво, добри и верни слуго!"

ЧАСТ 16
ПРИНЦИПИТЕ И ТЯХНОТО ПРИЛОЖЕНИЕ

81
БЕЗОПАСНО ЛЕЧЕНИЕ НА УМА*(ЗАБЕЛЕЖКА ПОД ЧЕРТА:* ЗАБЕЛЕЖКА: 
Правилният подход спрямо ума и терапията на ума изпъква в тази компилация с 
положителните си принципи, подчертани в целия настоящ труд, често в рязък контраст 
с нездрави концепции. Представянето на всички съществуващи изявления по този 
въпрос би имало за резултат огромно количество нежелани повторения. Ето защо тук 
присъстват само няколко полезни увещания, доста актуални по съдържание. 
Съставителите)

ВЛИЯНИЕТО НА УМА ПРАВИЛНО ИЗПОЛЗВАНО. При лечението на болните не 
бива да се пренебрегва ефектът от влиянието на ума. Правилно използвано, то 
представлява едно от най-действените средства за борба срещу болестта.

СЪВЕТ КЪМ ЕДИН ЛЕКАР. Бедните, болни души, с които влизаш в допир, имат по-
голяма нужда от твоето влияние, отколкото получават. В твоите възможности е да ги 
насърчаваш да гледат към Исус и така да бъдат преобразени по Негов образ.

СИГУРНОСТТА Е В ПОСТОЯННА БОРБА СРЕЩУ ЗЛИТЕ ПОХОТИ. Нека всеки 
човек, желаещ да бъде участник в Божието естество, оцени факта, че трябва да избягва 
покварата, която вирее в света чрез похотта. Трябва да има постоянна и сериозна борба 
на душата срещу злите похоти на ума. Необходима е твърда съпротива срещу 
изкушенията на греха в мисли и действия. Душата трябва да бъде пазена от всяко петно 
чрез вяра в Този, Който е в състояние да я опази от падение. 
Необходимо е да размишляваме върху Писанията, разсъждавайки трезво и откровено 
върху нещата, които се отнасят до нашето вечно спасение. Безкрайната милост и любов 
на Исус, жертвата, направена заради нас, изискват най-сериозно и тържествено 
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размишление. Трябва да се занимаваме с характера на нашия мил Изкупител и 
Застъпник. Нужно ни е да схванем значението на спасителния план, да размишляваме 
върху мисията на Този, Който е дошъл да спаси народа си от греховете му.
Чрез постоянно размисляне върху небесни теми нашата вяра и любов ще стават все по-
силни... Молитвите ни ще бъдат все по-приети и по-приети от Бога, защото ще бъдат 
смесени с все повече вяра и любов. В тях ще има все повече интелигентност и по-
стабилно доверие в Исус. Ще преживяваме ежедневна, жива опитност в желанието и 
силата на Христос да спасява докрай всички, които идват при Бога чрез Него.

ДУШИ, СЪЖИВЕНИ ОТ КОНТАКТА С БЕЗПРЕДЕЛНИЯ. Трябва да съзерцаваме Бога
в природата - да изучаваме Неговия характер в делото на ръцете Му. Умът укрепва чрез 
запознанството си с Бога, чрез проумяване на Неговите качества в нещата, които Той е 
сътворил. Когато гледаме красотата и величието на природата, чувствата ни се 
прекланят пред Бога. И макар душите ни да благоговеят, а духът ни да е покорен, 
душите ни била в оживотворявани от контакта с Безпределния и с Неговите чудни дела. 
Общението с Бога чрез смирена молитва развива и засилва умствените и моралните 
способности. Духовните сили нарастват чрез култивиране на размисъл върху духовни 
неща.

ПАЗЕТЕ ВХОДОВЕТЕ НА ДУШАТА. Апостолът се стремеше да поучи вярващите 
колко важно е да се пази умът - да не броди в забранени теми, нито да изразходва силата
си за маловажни неща. Онези, които не искат да станат плячка на сатанинските примки,
трябва да пазят добре входовете на душата. Необходимо е да избягват четенето, 
гледането или слушането на всичко, което внушава нечисти мисли. Умът не бива да 
бъде оставян да се занимава с всяка тема, която неприятелят на душите може да му 
внуши.
Необходимо е сърцето да бъде вярно пазено, та външните злини да не събудят злините 
отвътре и душата ще изпадне в мрак.

ЕФЕКТЪТ НА ЛИЧНАТА АТМОСФЕРА. Влиянието на мислите и действията на всеки 
човек го обкръжават като невидима атмосфера, която несъзнателно бива "дишана" от 
онези, които идват в контакт с Него. Тази атмосфера често е натоварена с отровни 
влияния и когато те биват "вдишвани", сигурният резултат е морална деградация.

ОБКРЪЖЕНИ ОТ АТМОСФЕРА НА СВЕТЛИНА И МИР. Христос е взел всички мерки
Неговата църква да бъде едно преобразено тяло, осветено от Светлината на света, 
притежаващо славата на Емануил. Неговото намерение е всеки християнин да бъде 
обкръжен от духовна атмосфера на светлина и мир. Той желае да разкриваме Неговата 
радост в живота си.
Обитаването на Духа в сърцето ще се изяви външно чрез изливането на небесна любов. 
Божествената пълнота ще изтича чрез посветения човешки инструмент, за да бъде 
предавана на други.

ПОСТОЯННО БЪДЕТЕ ЗАВИСИМИ ОТ БОГА. Мнозина не са в състояние да правят 
решителни планове за бъдещето. Техният живот е неустановен. Не могат да преценяват 
изхода от нещата и това често ги изпълва с безпокойство и смут. Нека помним, че 
животът на Христовите чеда в този свят е живот на странстване. Нямаме мъдрост да 
планираме своя живот. Не ни е дадено ние да променим бъдещето си. "Чрез вяра 
Авраам, когато беше призован да отиде на място, което щеше да получи в наследство, 
послуша и излезе, без да знае къде отива" (Евреи 11:8).
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По време на своя живот на земята Христос не правеше планове за Себе Си. Той 
приемаше Божиите планове и ден след ден Неговият Отец Му ги разкриваше. 
Дотолкова трябва да бъдем зависими от Бога, та животът ни да бъде просто изпълнение 
на Неговата воля. Когато поверим пътищата си на Него, Той ще ни насочва и ръководи в
нашите стъпки.

СТОЙНОСТТА НА ТЕРАПИЯТА ЧРЕЗ ЗАНИМАНИЯ. Беше ми показано, че за 
повечето пациенти ще се окаже много благотворно, ако им се позволи да вършат лека 
работа, вместо да остават бездейни и обездвижени. Ако силата на волята бъде 
поддържана в активно състояние, за да възбужда спящите способности, тя ще бъде от 
голяма помощ при възстановяването на здравето. Премахнете всякакъв труд от онези, 
които са били претоварвани през целия си живот, и в девет случая от десет промяната 
ще се окаже за вреда.
Това се оказа вярно и в случая с моя съпруг. Беше ми показано, че физическата 
активност и движението на открито са далеч повече за предпочитане пред стоенето 
вкъщи. Но ако това не може да се осигури, леки домашни занимания ще заемат и 
отвличат ума и ще му попречат да се занимава със симптомите и малките страдания, ще
предотврати и меланхолията, депресията, носталгията.

ДОБРЕ ПОДБРАНИТЕ ФИЗИЧЕСКИ УПРАЖНЕНИЯ. Когато няма нищо подходящо, 
което да ангажира времето и вниманието на болните, мислите им ще се съсредоточават 
върху тях самите и те ще стават все по-болнави и по-раздразнителни. Много пъти те се 
занимават със собствените си неприятни чувства, докато започнат да смятат, че са 
много по-зле, отколкото са всъщност, и стават напълно неспособни да вършат каквото и 
да било.
Във всички тези случаи добре подбраните физически упражнения биха се оказали 
действено и полезно лечебно средство. В някои случаи те са незаменимо средство за 
възстановяването на здравето. Волята върви заедно с труда на ръцете; и онова, от което 
се нуждаят тези болни, е да се съживи волята им. Когато тя е пасивна, въображението 
става ненормално активно и й пречи да се съпротиви на болестта.

УТЕШАВАНЕТО НА ДРУГИТЕ НОСИ МИР НА УТЕШИТЕЛЯ. Често пъти се 
отправят моления за болните, за скърбящите и обезкуражените. И това е правилно. 
Трябва да се молим Бог да пръсне светлина в помрачените умове и да утеши скръбните 
сърца. Но Той отговаря на молитвите на онези, които поставят себе си в пътя на 
Неговите благословения. Макар да принасяме молитви за намиращите се в скръб, 
трябва да насърчаваме и тях самите да се опитват да помагат на по-нуждаещите се от 
тях. Мракът ще се разпръсне от сърцата им, когато те се опитват да помагат на други. 
Когато се наложи да утешаваме други с утехата, с която ние сме били утешени, 
благословението идва и към нас.

ПОЧИВКА И ВЪЗСТАНОВЯВАНЕ (АВТОРКАТА СЪВЕТВА СОБСТВЕНИЯ СИ 
СИН). Имам да ти кажа някои неща. Ще обещаеш ли, че няма повече да отслабваш, 
нито да разрушаваш тялото си - храма Господен - когато би трябвало да почиваш. За да 
имаш правилни мисли и да говориш подходящи думи, е необходимо да даваш на мозъка
си почивка. Не си оставяш достатъчно време за отдих! Умореният мозък и опънатите 
нерви ще бъдат съживени, ако направиш промяна в това отношение...
Трябва да се научим внимателно да дисциплинираме себе си, отказвайки да вършим 
онова, което би отслабило физическите, умствените и моралните ни сили. Нуждаеш се 
от ясен, търпелив ум, способен да издържи всичко, което би могло да възникне. Имаш 
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нужда да се хванеш здраво за стабилната подкрепа отгоре. Проявявай вяра и остави 
резултатите на Бога. Когато си направил най-доброто, което можеш, имай кураж. 
Вярвай и се дръж здраво. Неприятелят ще се опита да те откъсне от Бога, за да 
извършиш нещо неправилно. Но ти не му позволявай да стори това. Не бива да си 
позволяваш да правиш несигурни стъпки. Имаш нужда от влиянието, което ще 
придобиеш чрез мъдрост и благоразумие.

РЕЛАКСИРАНЕТО И ПОЧИВКАТА СА ВАЖНИ НЕЩА. Беше ми показано, че 
пазителите на съботата като народ работят твърде много, без да си позволяват промени 
или време на почивка. Развлечението е нужно за ангажираните с физически труд, но е 
още по-необходимо за хората на умствения труд. Не съдейства за нашето спасение, нито
е за Божия слава да караме ума си постоянно и прекомерно да работи, дори и върху 
религиозни теми.

(Мисля, че липсват главните букви???)
ЗАБАВЛЕНИЯ, КАТО ТАНЦУВАНЕ, ИГРА НА КАРТИ, ШАХ, ДАМА И ДРУГИ, НЕ 
МОГАТ ДА БЪДАТ ОДОБРЕНИ ОТ НАС, ТЪЙ КАТО НЕБЕТО ГИ ОСЪЖДА. Тези 
забавления отварят вратата за големи злини. Те не принасят полза, но имат възбуждащо 
влияние. В някои хора се създава страст за тези игри, което стимулира към 
комарджийство и разсипничество. Всички подобни игри трябва да бъдат осъдени от 
християните и да бъдат заместени с нещо съвършено безвредно.

ЗАВИСЕЙКИ ОТ БОГА, НИЕ НЯМА ДА БЪДЕМ ОБЕЗСЪРЧЕНИ (СЪВЕТ КЪМ 
ЕДИН ПРЕТОВАРЕН АДМИНИСТРАТОР). Господ милостиво е пощадил живота ти да 
работиш в Неговото дело. Той не иска да работиш самичък, независимо от единствената
сила, която може да действа успешно, за да постигне(да постигне) неговите намерения. 
Тогава не се терзай, но се уповавай на Исус с поглед към Автора и Завършителя на 
твоята вяра. Не бързай твърде много. Това, което можеш да правиш без голямо 
претоварване на физическите и умствените си сили, направи го. Но не смятай, че си 
длъжен да поемаш твърде много грижи и отговорности, така че да не можеш да 
задържиш собствената си душа в Божията любов.
Лозето е на Господа. Делото във всяка своя част е Негово и Той иска да работиш така, 
че физическите, умствените и моралните ти сили да бъдат съхранени. Имай предвид, че
сътрудничиш с небесни инструменти. Не си позволявай да имаш и най-малкото 
партньорство с неприятеля. Получавай заповедите си от Бога и по никакъв начин не се 
обезкуражавай, защото можеш да вършиш само работата на един ограничен и смъртен 
инструмент. Безпределният ще работи със Своята сила, за да те направи ефективен и 
полезен.
Не мисли, че си оставен да вършиш невъзможни неща. Не очаквай невъзможни неща и 
от другите. Ап. Павел може да засажда, Аполос да полива, но Бог е, Който прави семето
да порасне (1Коринтяни 3:6). "Отдавна Ти, Господи, Си основал земята и дело на 
Твоите ръце са небесата. Те ще изчезнат, а Ти ще пребъдваш." (Псалм 102:25, 26) "Те 
ще изчезнат, а Ти пребъдваш; да, те всички ще овехтеят като дреха и като одежда ще ги 
свиеш, и те ще бъдат изменени, но Ти Си същият и Твоите години няма да се свършат." 
(Евреи 1:11, 12)

НЕОБХОДИМИ СА ЛИЧНИ УСИЛИЯ. Жертвите на този навик трябва да бъдат 
събудени за необходимостта сами да направят усилия. Други може да полагат най-
сериозни усилия да ги въздигнат, Божията благодат може да се предлага даром, Христос
може да умолява, Неговите ангели може да служат, но всичко ще бъде напразно, ако 
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самият човек не се пробуди, за да се бори в битката за самия себе си...
Усещайки страшната сила на изкушението и влечението на желанието, което ги тегли 
към поддаване на изкушението, мнозина извикват в отчаяние: "Не мога да се 
противопоставя на злото". Кажете на такъв човек, че той може, че той трябва се 
противопостави! Може да е бил побеждаван отново и отново, но не е необходимо 
винаги да бъде така! Неговата морална сила е слаба, той е под властта на навиците на 
живота в грях. Обещанията и решенията му са като пясъчни въжета. Съзнанието за 
нарушените обещания и неудържаните клетви отслабват неговото доверие в 
собствената му искреност и го карат да смята, че Бог не може да го приеме, нито да 
съдейства на неговите усилия. Но не бива да се отчайва.

ВАЖНА Е ЦЕЛТА. Успехът в която и да било област изисква определена цел. Този, 
който желае да постигне истински успех в живота, трябва да държи твърдо пред 
погледа си целта, достойна за неговите усилия. Такава цел е поставена и пред 
младежите днес.

НАЙ-ВИСШАТА КУЛТУРА НА УМА. Познанието за Бога се получава от Неговото 
Слово. Познанието от опит на истинското благочестие в ежедневното посвещаване и 
служба на Бога осигурява най-висшата култура на ума, на душата и тялото. Това 
посвещение на всички сили на Бога предотвратява СЕБЕВЪЗДИГАНЕТО. Предаването 
на Божествена сила уважава нашия искрен стремеж към мъдрост за съзнателно 
използване на най-висшите способности за прослава на Бога и благословение на 
нашите съчовеци. Тъй като тези способности са получени от Бога, а не са (има два-три 
реда пропуснат текст)

ДОБРОДЕТЕЛИТЕ СПОСОБСТВАТ ЗА ПОДОБРЯВАНЕ НА ЗДРАВЕТО. Куражът, 
надеждата, вярата, съчувствието, любовта подобряват здравето и удължават живота. 
Доволният ум, радостният дух са здраве за тялото и сила за душата. "Веселото сърце е 
благотворно като лекарство" (Притчи 17:22)

82
БОРАВЕНЕ С НАУКАТА

ИНФОРМИРАНОСТ, СИЛА, ДОБРОТА И ХАРАКТЕР. Истинското образование и 
възпитание не игнорира стойността на научното познание и литературните постижения.
Но повече от информираността то цени силата; повече от силата - добротата; повече от 
интелектуалните постижения - характера. Светът няма толкова голяма нужда от хора с 
голям интелект, отколкото от хора с благороден характер. Нуждае се от личности, у 
които способностите са ръководени от твърди принципи.

БОГ Е АВТОРЪТ НА НАУКАТА. Бог е Авторът на науката. Научните изследвания 
откриват на ума широки полета на мисъл и информация, давайки му възможност да 
види Бога в Неговите творения.
Невежеството може да се опитва да поддържа скептицизма, позовавайки се на науката. 
Но вместо да въздига неверието, истинската наука дава нови доказателства за мъдростта
и силата на Бога. Правилно разбрана, и тя, и писаното Слово са в съгласие и всяко от 
тях пръска светлина върху другото. Те заедно ни водят при Бога, като ни откриват по 
нещо от мъдростта и благодатните закони, чрез които Той действа.
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РЕЛИГИЯ И НАУКА. Истинското познание е от Бога. Сатана е направил да се вмъкне 
желание за спекулативно познание в умовете на нашите прародители, чрез което според
него те до голяма степен щели да подобрят своя статус. Но за да го придобият, трябвало
да възприемат поведение, противопоставящо се на Божията свята воля, защото Бог не 
искал да ги допусне до най-големите висини. Не е било Божието намерение те да 
постигнат познание, което има в основата си непослушание. В това широко поле Сатана
се е стремял да заведе Адам и Ева и към същото поле днес той отваря за света чрез 
своите изкушения...
Голямата причина, поради която толкова малко от великите хора на този свят, както и 
онези, които имат колежанско образование, се покоряват на Божиите заповеди, е, че те 
са отделили знанието от религията, мислейки, че всяко трябва да заема свое отделно 
място. Бог е представил достатъчно обширно поле, за да усъвършенстват познанието си
всички, които навлязат в него. Цялостното познание би било постигнато под Божието 
водителство. То е свързано с неизменните Божии закони и резултатът би бил съвършено
блаженство.

НАУКАТА Е СИЛА. Истинската наука е сила; и Божието намерение е това познание да 
се преподава в нашите училища като подготовка за делото, което трябва да предшества 
заключителните етапи от историята на тази земя.

ХАРМОНИЯ МЕЖДУ НАУКАТА И РЕЛИГИЯТА. Колежът в Батъл Крийк [първият 
адвентен колеж] бе създаден с цел да се преподават науките и в същото време учащите 
да бъдат водени при Спасителя, от Когото изтича истинското познание. Образованието, 
придобито без библейската религия, е деформирано по отношение на истинския си 
блясък и слава.
Стремях се да помогна на студентите да вникнат във факта, че нашето училище трябва 
да заеме по-висша позиция от образователна гледна точка, отколкото който да било друг
учебен институт, като открива пред младите хора по-благородни стремежи, теми и цели 
в живота и ги възпитава да имат правилно отношение към човешките си задължения и 
вечните си интереси. Голямата цел при създаването на нашия колеж беше да формира 
правилни възгледи, представяйки хармонията между науката и библейската религия.

НУЖНИ СА НАУЧНИ ПОЗНАНИЯ. Млади хора, които желаят да навлязат в делото 
като проповедници, колпортьори или разпространители на литература, трябва най-
напред да получат подходяща степен на интелектуално образование, както и специална 
подготовка за своето призвание. Необразованите, необучените и нешлифованите не са 
готови да навлязат в полето, където мощни влияния на талант и образование се борят 
срещу истините на Божието слово. Нито ще могат успешно да посрещат странните 
форми на заблуда, религиозна и философска, за чието изобличаване се изискват както 
познания върху библейската истина, така и научни познания.

НАЙ-ВАЖНАТА НАУКА. Макар че научното познание е сила, познанието, което Исус 
дойде лично да предаде, е още по-голяма сила. Науката за спасението е най-важната 
наука, която трябва да се усвои в подготвителното училище - земята. Мъдростта на 
Соломон е нещо много желателно. Но мъдростта на Христос е далеч по-необходима. 
Ние не можем да стигнем до Христос само чрез интелектуално обучение, но чрез Него 
можем да стигнем до най-висшето стъпало на човешкото интелектуално величие. 
Постигането на познания в областта на изкуството, културата и науките не трябва да се 
подценява, но учащият трябва най-напред да си осигури познание от опит за Бога и за 
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Неговата воля.

ХРИСТОС ИЗПОЛЗВАШЕ НАУКАТА НА ВСИЧКИ ИСТИНСКИ НАУКИ. Без да 
употреби насилие, без каквато и да било принуда Той [Христос] свързва волята на 
човешката личност с волята на Бога. Това е науката на всички истински науки, защото 
чрез нея в ума и в характера се извършва мощна промяна - промяна, задължителна за 
живота на всеки, който ще премине през портите на Божия град.

НАУЧНИТЕ ИЗСЛЕДВАНИЯ НЕ СА В КОНФЛИКТ С ОТКРОВЕНИЕТО. Бог е 
основата на всичко. Всяка истинска наука е в хармония с Неговите дела; всяко истинско 
образование води до съобразяване с Неговото управление. Науката открива все нови 
чудеса пред погледа ни; търси висини и изследва нови дълбини, но от нейните 
изследвания не се извлича нищо, което би могло да бъде в конфликт с Божието 
откровение.

НАУКАТА НЕ МОЖЕ ДА ИЗСЛЕДВА БОЖИИТЕ ТАЙНИ. "Скритото принадлежи на 
Господа, нашия Бог, а откритото принадлежи на нас и на чедата ни довека" (Второз. 
29:29). Точно как е извършил делото на сътворението, Бог никога не е разкрил на 
хората. Човешката наука не може да проникне в тайните на Всевишния. Неговата 
творческа мощ не може да се схване, също както и Неговото съществуване.

БИБЛИЯТА - НАШИЯТ ВОДАЧ В НАУКАТА. Ние сме зависими от Библията за 
познаването на историята на нашия свят, за сътворението на човека и за неговото 
грехопадение. Отстранете Божието слово и какво можем да очакваме, освен да бъдем 
оставени на басни и предположение и на онази немощ на интелекта, чийто сигурен 
резултат е заблудата.
Нуждаем се от автентичната история за произхода на земята, за падението на Луцифер 
и за навлизането на греха в света. Без Библията ще бъдем объркани от фалшиви теории. 
Умът ще бъде подчинен на тиранията на суеверието и лъжата. Но след като имаме на 
разположение автентичната история за началото на света, не е нужно да се 
задоволяваме с човешки предположения и ненадеждни теории.
Където и да са, християните могат да поддържат общение с Бога. Могат да се радват на 
разумността на осветената наука. Умът им може да бъде укрепен, както е бил укрепен 
умът на пророк Даниил. Господ му е дал "знание и разум във всяко учение и мъдрост". 
Сред всички младежи, изпитани от Навуходоносор, "не се намери подобен на Даниил, 
Ананий, Мисаил и Азарий. Затова те стояха пред царя. И във всяко дело, което 
изискваше мъдрост и проумяване, за което царят ги попита, намери ги десет пъти по-
добри от всичките врачове и вражари, които бяха в цялото му царство" (Даниил 1:19, 
20). 

ИСТИНАТА Е В ПЪЛНА ХАРМОНИЯ В ЦЕЛОСТТА СИ. Тези хора [които не вярват в 
доклада на Битие] са загубили простотата на вярата. Трябва да има стабилно установена
вяра в Божия авторитет и вдъхновение на свято Слово. Библията не бива да се 
преценява чрез човешки научни идеи. Човешкото познание е ненадежден водач. 
Скептици, които четат Библията, за да я оспорват, могат чрез несъвършеното разбиране 
- било на науката или на откровението - да твърдят, че намират противоречие между 
тях. Но правилно разбрани, те са в съвършена хармония. Мойсей пише под 
ръководството на Божия Дух и една правилна геоложка теория никога не ще твърди, че 
откритията й не могат да се примирят неговите [на Мойсей] изявления. Цялата истина, 
независимо дали се намира в природата, или в откровението, е в хармония със самата 
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себе си във всичките си прояви.

НЯКОИ ТОЧКИ, В КОИТО ДА ВНИМАВАМЕ И ДА СЕ ПАЗИМ. Нужно е постоянно 
да се пазим от софистики по отношение на геологията и другите клонове на 
несъвършената човешка наука, които не се съгласуват с истината. Теориите на хора, 
великани на мисъл, трябва да бъдат внимателно пресяти и за най-малките следи на 
безбожни внушения. Ако бъде прието от учащите, и най-малкото семенце, засадено от 
учители в нашите училища, ще даде жетва на неверие. Господ е дал целия блясък на 
интелекта, който човекът притежава, и той трябва да му служи и да е посветен на Него.

ПРЕЦЕНЯВАНЕ НА НАУКАТА, РЪКОВОДЕНО ОТ БОЖИЯ ДУХ.Познанието е сила, 
но е сила за добро само когато е съединено с истинско благочестие. То трябва да е 
ръководено от Божия Дух, за да служи на най-благородни цели. Колкото е по-тясна 
връзката ни с Бога, толкова по-пълно можем да схванем стойността на истинската 
наука; защото Божиите качества, така както се наблюдават в сътворените от Бога дела, 
могат да бъдат оценени най-добре от този, който има познание за Твореца на Всемира, 
за Автора на всяка истина. Такъв човек може да използва познанието в най-висша 
степен, защото когато бъде доведен под пълното ръководство на Божия Дух, неговите 
дарби и таланти ще бъдат в най-висша степен полезни.

СЛУГИНЯТА НА РЕЛИГИЯТА. Трябва да съществуват училища, установени върху 
принципите и предписанията на Божието слово. В нашите училища трябва да има друг 
дух, който да оживотворява и да освещава всеки клон на възпитанието. Божественото 
сътрудничество трябва да бъде горещо желано и тогава няма да го търсим напразно.
Обещанията на Божието слово са наши. Можем да очакваме присъствието на небесния 
Учител. Можем да видим как Духът на Господа се стига до всеки както в пророческите 
училища и тогава всяко нещо ще е посветено на Бога. Тогава науката ще бъде, както и 
за пророк Даниил - слугинята на религията; и всяко усилие - от първото до последното -
ще способства за спасението на човека - в душа, тяло и дух, и за слава Божия чрез 
Христа.

83
ГЕРИАТРИЯ
ПОЛЕЗНОСТТА НЕ СВЪРШВА. Възрастните също се нуждаят от полезните влияния 
на семейството. В дома на братя и сестри в Христос може да се постигне такава 
атмосфера, която е най-близка до техния собствен дом и би заместила загубата му. Ако 
бъдат насърчени да споделят интересите и заниманията на семейството, това ще им 
помогне да почувстват, че тяхната полезност не е приключила. Накарайте ги да 
чувстват, че тяхната помощ е ценена, че има нещо, което могат да направят за другите и 
това ще ободри сърцата им и ще създаде у тях интерес към живота. 

ЖЕЛАТЕЛНА Е СЕМЕЙНА ОБСТАНОВКА. Доколкото е възможно, нека онези, чиито 
побеляващи глави и колебливи стъпки показват, че се приближават до гроба, да останат 
сред приятели и близки семейства. Нека живеят сред такива, които са познавали и 
обичали. Нека за тях се грижат любящи и нежни ръце.

ДОМОВЕТЕ ЗА ВЪЗРАСТНИ НЕ СА ЛЕКАРСТВОТО. Въпросът за грижата за нашите 
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възрастни братя и сестри, които нямат дом, постоянно е бил належащ. Какво може да се
направи за тях? Светлината, която Господ ми е дал, е повторена: не е най-доброто да се 
създават институции, които да се грижат за възрастните и те да бъдат по много заедно. 
Нито трябва да бъдат изпращани далеч от дома, за да се грижи някой за тях. Нека 
членовете на всяко семейство обслужват собствените си роднини. Когато това не е 
възможно, отговорността остава на църквата и тази отговорност трябва да бъде приета 
както като задължение, така и като привилегия. Всички, които притежават Христовия 
Дух, ще се отнасят към немощните и възрастните с особено уважение и нежност.

ПОДСЛАЖДА И ПРЕЧИСТВА ЖИВОТА. Присъствието на някои от тези безпомощни 
хора в нашите домове е скъпоценна възможност да сътрудничим на Христос в Неговата 
служба на милост и да развиваме черти на характера, подобни Неговите. Голямо 
благословение има в общуването между възрастни и млади. Младежите могат да внесат
слънчева светлина в сърцата и в живота на възрастните. Онези, чиито сила и надежда са
отпаднали, се нуждаят от благотворния контакт с изпълнените с надежда и живот 
младежи. А мъдростта и опитът на възрастните могат да бъдат в помощ на младите. 
Преди всичко те трябва да научат урока на несебелюбивото служене. Присъствието на 
човек, който се нуждае от съчувствие, търпение и от самопожертвувателна любов, ще 
бъде за много семейства безценно благословение. Това ще подслади и пречисти 
домашния живот и ще предизвиква и във възрастни, и в млади онези добродетели, 
подобни на Христовите, които биха ги украсили с Божествена красота и биха ги 
обогатили с нетленните небесни ценности.

ОБЕДИНЕНИ СИЛИ НА МЛАДЕЖИ И ВЪЗРАСТНИ. Колко трогателно е да се видят и
млади, и възрастни да разчитат един на друг: младежът да търси възрастния за съвет и 
мъдрост, възрастният да търси младия човек за помощ и съчувствие. Ето така трябва да 
бъде! Бог иска младежите да притежават такива качества на характера, че да намират 
удоволствие в приятелството на възрастните и да могат да бъдат съединени с нежните 
връзки на съчувствие със старите, които приближават вратите на гроба.

ГРИЖАТА ЗА ВЪЗРАСТНИТЕ РОДИТЕЛИ. Родителите имат право на такива любов и 
уважение, каквито не се дължат на никоя друга личност. Сам Бог, Който им е възложил 
отговорността и грижата за души, е заповядал през първите години от живота 
родителите да бъдат на мястото на Бога за своите деца. Ето защо човек, който отхвърля 
справедливия авторитет на родителите си, отхвърля авторитета на Бога. Петата заповед 
изисква децата не само да уважават, да се покоряват и да са послушни на родителите си,
но и да се отнасят към тях с любов и нежност, да облекчават грижите им, да пазят 
авторитета им, да се грижат за тях, да ги подкрепят и да им създават удобства за 
старини. Изисква също и почит към проповедниците и управниците, както и към 
всички, на които Бог е дал власт.

ЕНЕРГИЯТА И СИЛИТЕ НАМАЛЯВАТ С ГОДИНИТЕ. Хора, които трябва да се 
грижат за възрастни, е необходимо да помнят, че те се нуждаят особено от топли и 
удобни стаи. Силите намаляват с годините и оставят все по-малко жизненост и 
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съпротивимост на нездравословните влияния. Оттук и голямата необходимост 
възрастните да имат в изобилие слънчева светлина и чист, свеж въздух.

НЕОБХОДИМОСТ ОТ ПРИСПОСОБЯВАНЕ КЪМ ЗАПАДАЩИТЕ УМСТВЕНИ 
СИЛИ. Често възрастните не желаят да разберат и да признаят, че умствените им сили 
намаляват. Те скъсяват дните си, като поемат грижи, които принадлежат на техните 
деца. Сатана често си играе с въображението им и ги кара да чувстват постоянно 
безпокойство по отношение на парите си. Те са техният идол и те полагат за тях 
отчаяни усилия и грижи. Понякога се лишават от много от удобствата на живота и се 
трудят свръх предела на силите си, вместо да използват разумно средствата, които 
притежават. По този начин те се поставят в постоянен недоимък, от страх, че някога в 
бъдещето ще изпаднат в нужда.
Всички тези страхове водят началото си от Сатана. Той подбужда у тях робска боязън и 
ревност, които покваряват благородството на душата и погубват възвишените мисли и 
чувства. Такива личности са неадекватни по отношение на парите. Ако те заемат 
позицията, която Господ би искал, последните им дни биха били най-хубавите и най-
щастливите.
Тези, които имат деца и имат основание да се доверят на тяхната честност и 
справедливост, трябва да оставят на тях грижата да направят щастливи старините им. 
Ако не сторят това, Сатана ще се възползва от тяхната липса на умствена сила и сам ще 
се разпореди вместо децата им. Необходимо е те да оставят настрана безпокойствата и 
товарите и да използват времето си колкото може по-щастливо, узрявайки за небето.

СПОМЕНЪТ ЗА НАСКОРО СЛУЧИЛИ СЕ НЕЩА ОТМИНАВА БЪРЗО. Остарелият в 
служба за Бога може да открие, че често не си спомня за неща, случили се с него 
неотдавна, но че умът му е буден за сцените и случките от неговото детство. О, да 
можеха младите хора да разберат колко важно е да пазят ума си неопетнен от 
покваряващи мисли и да опазят душата си чиста от всички унизителни практики, 
защото чистотата или нечистотата на младостта се отразява върху старостта.

ЧЕРТИТЕ НА ХАРАКТЕРА СЕ ЗАСИЛВАТ С ОСТАРЯВАНЕТО. Беше ми показан 
Давид, който умоляваше Господа да не го изоставя, когато остарее. Какво беше 
предизвикало неговата сериозна молитва? Той видя, че повечето от възрастните хора 
около него бяха нещастни и че с възрастта лошите черти на характера им се засилват. 
Ако някои са по естество свидливи и алчни, ще бъдат още по-неприятни, когато 
остареят. Ако са ревниви, мнителни, раздразнителни или нетърпеливи, ще станат още 
по-такива с възрастта.

НЕОБУЗДАНАТА МНИТЕЛНОСТ И НАМАЛЯВАЩАТА СИЛА ЗА ПРЕЦЕНКА. 
Давид изпадна в униние, като видя, че царе и благородници, живели в страх от Бога в 
силата на младостта си, ставаха ревниви и мнителни спрямо най-добрите си приятели и 
близки, когато остарееха. Те живееха в постоянен страх, че себелюбиви подбуди 
ръководят техните приятели в интереса им към тях. Вслушваха се в намеците и в 
измамните съвети на чужди хора за онези, на които трябваше да имат доверие. Тяхната 
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необуздана мнителност понякога гореше като пламък, понеже не всички се съгласяваха 
с техните погрешни преценки. Алчността им бе ужасна. Често пъти мислеха, че 
собствените им деца и близки желаят те да умрат, за да заемат мястото и да притежават 
богатствата им, както и да получават почестите, предназначени за тях. Някои дотолкова 
биваха завладени от мнителност, ревност и алчност, че унищожаваха собствените си 
деца.

МОЛИТВАТА НА ДАВИД ЗА НЕГОВАТА СТАРОСТ. Давид отбелязва, че макар 
животът на някои хора да е бил праведен в разцвета на младостта им, в старостта, 
изглежда, загубваха самоконтрол. Сатана идваше и ръководеше умовете им, правейки 
ги неспокойни и вечно недоволни. Видя, че мнозина от възрастните изглеждаха 
изоставени от Бога и сами се излагаха на присмеха и укора на неприятелите си.
Давид беше дълбоко покъртен и притеснен, мислейки за времето на старостта си. 
Боеше се дали Господ няма да го остави, да не би и той да бъде така нещастен, както 
други възрастни, чието поведение го бе впечатлило, и дали не ще бъде оставен на 
укорите на неприятелите си. С този товар на сърцето си той сериозно се молеше: "Не ме
отхвърляй във времето на старостта ми; не ме оставяй, когато отпада силата ми". "Боже,
Ти Си ме научил от младостта ми и досега съм разгласявал Твоите чудесни дела; да, 
дори до старост и бели коси, Боже, не ме оставяй, докато не разглася силата ти на 
идещия род, Твоята мощ - на всички бъдещи поколения" (Псалм 71:9, 17, 18). Давид 
чувстваше необходимостта от предпазване срещу злините, които придружаваха 
старостта.

РАЗПОРЕЖДАНЕ С ПОВЕРЕНИТЕ СРЕДСТВА. Брат Л. е домакин на Бога. На него са 
били поверени средства и той трябва да осъзнае своя дълг и да отдаде на Бога нещата, 
които са Божии. Той не трябва да пропусне да разбере изискванията, които Бог има 
спрямо него. докато е жив и притежава силата да разсъждава, той трябва да намери 
случай да се разпореди с имуществото, което Бог му е поверил, вместо да оставя други 
да го употребяват и присвоят след края на живота му.

НЕ ОСТАВЯЙТЕ РАБОТАТА СИ НЕДОВЪРШЕНА. Брат Л. трябва да продължава своя 
бизнес и да не остава бездеен. Негова привилегия е да бъде богат с добри дела и да 
направи за себе си добра основа за близкото бъдеще, за да може да успее за вечния 
живот. Не е безопасно за него да следва своите погрешни преценки. Необходимо е да се 
съветва с опитни братя и да търси мъдрост от Бога, за да може да върши работата си 
добре. Точно сега трябва наистина сериозно да си осигури "кесия", която не остарява и 
"съкровище на небесата, което не ще му се отнеме".

ВЪЗРАСТНИТЕ РАБОТНИЦИ ДА НЕ БЪДАТ ОТСТРАНЯВАНИ. Най-нежен интерес 
трябва да се поддържа към онези, чиито живот е свързан с Божието дело. Въпреки 
многото недостатъци, тези работници все още притежават таланти, които ги правят 
способни да стоят в своя жребий и на своето място. Господ желае те да заемат 
ръководни постове в Неговото дело. Те са стояли верни в бурите и изпитанията и са 
най-ценните съветници сред нас. Колко благодарни трябва да бъдем, че можем все още 
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да използваме техните дарби в службата на Господа!
Нека не се губи от поглед фактът, че в миналото тези сериозни борци са жертвали 
всичко за напредъка на делото. Фактът, че са остарели и побелели в служба на Бога, не е
основание те да престанат да упражняват своето влияние, което е далеч по-силно и 
добро от влиянието на хора с по-малко познания в делото и с много по-малко опит.
Макар да са уморени и да не са в състояние да носят най-тежките товари, които по-
младите могат да си позволят, тяхната стойност като съветници е от най-висш порядък. 
Те са допускали грешки, но са се научили на мъдрост от неуспехите си; научили са се 
да избягват заблудите и опасностите. Ето защо са способни да дават мъдри съвети? 
Понесли са изпитания и изпити и макар да са загубили от силата и енергията си, те не 
бива да бъдат изтласквани настрана от по-малко опитните служители, които знаят 
твърде малко за труда и пожертвувателността на тези пионери. Господ не иска те да 
бъдат отстранени по този начин. Той им дава специална благодат и познание.

ДА БЪДАТ УВАЖАВАНИ И ПОЧИТАНИ. Старите знаменосци, които са все още 
живи, не бива да бъдат поставяни на трудни места. Онези, които са служили на своя 
Господ,когато делото е вървяло трудно, които са понасяли бедност и лишения, но са 
останали верни на истината, докато още членовете ни са били съвсем малко на брой, 
трябва винаги да бъдат уважавани и почитани. Упълномощена съм да кажа: нека всеки 
вярващ почита възрастните пионери, понасяли изпитания и трудности, както и много 
лишения. Те са Божии работници и са извършили огромна част от изграждането на 
Неговото дело.

ДА БЪДАТ ТРЕТИРАНИ КАТО БАЩИ И МАЙКИ. Докато възрастните знаменосци се 
намират в мисионското полето, нека онези, които са се възползвали от техния труд, да 
се грижат за тях и да ги почитат. Не ги претоварвайте. Ценете техният съвет, техните 
думи. Отнасяйте се към тях като към бащи и майки, понесли на себе си товара на 
делото. Работниците, които в миналото са отговаряли на нуждите на делото, ще 
извършат благородна работа, ако, вместо да носят сами всички товари, ги положат 
върху раменете на по-млади мъже и жени и ги обучат така, както Илия е обучил Елисей.

СЪВЕТ КЪМ СТАРИ И ИЗПИТАНИ ЕВАНГЕЛСКИ РАБОТНИЦИ. Дано Господ 
благослови и подкрепя нашите възрастни и изпитани работници. Дано им помогне да 
бъдат мъдри по отношение запазването на техните физически, умствени и духовни 
сили. Била съм наставена от Господа да кажа на онези, които са носели своето 
свидетелство в ранните години на вестта: Бог ви е надарил със сила на разума и желае 
да разбирате и да се съобразявате и на законите Му за човешкото здраве. Не бъдете 
неблагоразумни! Не се претоварвайте! Отделяйте си време за почивка! Бог желае да 
стоите в своя жребий и на своето място, вършейки работата си за спасяването на хората 
- за да не бъдат пометени от мощния поток на злото. Той желае всеоръжието ви да е 
готово, докато ви заръча да го оставите. Не след дълго вие ще получите своята награда.

НАЙ-ГОЛЯМАТА ОПАСНОСТ. Заръчано ми е да кажа на моите възрастни братя: 
живейте смирено с Бога. Не бъдете обвинители на братята. Трябва да вършите 
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определената си работа под ръководството на израилевия Бог. Склонността да 
критикуват е най-голямата опасност за мнозина. Братята, които сте изкушени да 
критикувате, са призвани да носят отговорности, които вие със сигурност не бихте 
могли да носите, но можете да бъдете техни помощници. Можете да извършите голяма 
услуга на делото, ако пожелаете, като предавате своя опит, свързан с работата на други 
служители. Господ не е дал на никого от нас правото и задължението да укорява своите 
братя.

ЧАСТ 17
ПРАКТИЧЕСКА ПСИХОЛОГИЯ

84
СПРАВЯНЕ С ЕМОЦИИТЕ

НЕ МОЖЕМ ДА ЧЕТЕМ ПОДБУДИТЕ. Помнете, че не можете да четете в сърцата. Не 
знаете подбудите, които са подтикнали действията, считани от вас за погрешни. Има 
мнозина, които не са получили правилно възпитание; характерите им са деформирани. 
Те са трудни, "чепати" и сякаш уродливи по всякакъв начин. Но благодатта на Христос 
може да ги преобрази. Никога не ги отхвърляйте, нито ги докарвайте до обезкуражение 
и отчаяние, като казвате: "Ти ме разочарова и аз няма да се опитвам да ти помагам". 
Няколко прибързано изговорени под натиска на предизвикателството думи или просто 
онова, което мислим, че заслужават да чуят, може да скъса нишката на влияние, която 
трябва да свързва техните сърца с нашите.
Последователният живот, дългото търпение, духът, който не се дразни при провокации -
това е винаги най-решаващият аргумент и най-тържественият апел. Ако сте имали 
възможности и предимства, които други не са могли да имат, отчетете това и бъдете 
винаги мъдри, внимателни и благородни учители.
Ако искате восъкът да има ясен и силен отпечатък, вие не натискате печата по 
прибързан начин, но внимателно го поставяте върху мекия восък и търпеливо, 
продължително го притискате, докато се втвърди в новата форма. По същия начин се 
отнасяйте и с човешките души. В постоянството на християнското влияние е тайната на
неговата сила. А това зависи от постоянството, с което проявявате характера на 
Христос. Помагайте на заблудилите се, като им разказвате своите опитности. Покажете 
им как - когато сте правили груби грешки - търпението, любезността и помощта от 
страна на вашите ближни, са ви давали кураж и надежда.

ВОЮВАНЕ СЪС СИЛА, ПЛЕНЯВАЩА ТЯЛОТО, ДУШАТА И УМА. Сила, каквато 
никога преди не е наблюдавана, завладява света. В забавления, в правене на пари, в 
борбата за власт, във всяка борба за съществуване, е налице ужасна сила, която поглъща
тялото, ума и душата. Посред тази луда надпревара Бог говори. Той ни заръчва да се 
отделим и да общуваме с него. "Млъкнете и познайте, че Аз Съм Бог" (Псалм 46:10).

ЛЕКУВАНЕ НА ДУХОВНИ ТРУДНОСТИ. Този свят е един обширен лазарет, но 
Христос дойде да излекува болните, да прогласи избавление на пленените от Сатана. 
Той носеше здраве и сила. Придаваше Своя живот на болните, на нещастните, на 
завладените от демони. Не връщаше никого, който бе дошъл да получи Неговата 
изцелителна сила. Знаеше, че молещите Го за помощ сами са си докарали болестите; но 
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въпреки това не отказваше да ги излекува. И когато Христовата добродетел навлизаше в
тези бедни души, те се убеждаваха в греха и мнозина оздравяваха от своите духовни 
или физически болести. Евангелието все още притежава същата сила, но защо днес не 
наблюдаваме същите резултати?

ХОРА, РЪЦЕ НА АНГЕЛИ. Човешки същества са "ръцете" на небесни представители, 
защото ангелите използват човешките ръце, за да ни служат. Човеците като помощни 
ръце трябва да развиват познанието и употребата на средствата, предоставени ни на 
разположение от небесни същества. Свързвайки се с тези сили, които са всемогъщи, 
ние се облагодетелстваме от тяхното по-висше познание и опит. Когато ставаме 
участници в Божието естество, ние отстраняваме себелюбието от живота си и ни се 
дават специални таланти за оказване помощ един на друг. Това е небесният начин на 
прилагане на спасяващата сила.

ЧОВЕШКИЯТ ДЯЛ И БОЖИЯТ ДЯЛ ВЪВ ВРЕМЕ НА КОНФЛИКТ. Бог винаги дава 
на човека неговата специфична работа. В това е сътрудничеството между Божието и 
човешкото: човекът да работи, съобразявайки се с Божията светлина. След като Саул бе 
казал: "Господи, не съм склонен да следвам специалните Ти наставления, за да работя 
за своето спасение", тогава и десет пъти по-голяма светлина от Бога да би огряла върху 
този израилев цар, това би било безполезно.
Човешкият дял е да сътрудничи на Бога. И това е най-тежкият конфликт с тежненията 
на плътта и най-важният час на решението - човекът да е готов да се съобрази с волята 
на Бога и да тръгне по Божия път, разчитайки на благодатното влияние, което ще го 
придружава през целия му живот. Човекът трябва да работи върху своите склонности - 
"защото Бог е, Който действа във вас и да желаете, и да вършите" (Филипяни 2:13). 
Характерът определя естеството на действията и решението. Действието не е в съгласие
с чувствата и склонностите, но с познатата воля на Отца, Който е в небето. Следвай и се
съобразявай с ръководството на Светия Дух.

ГОВОРЕТЕ ЗА БОЖИЯТА СИЛА. Когато някой ви запита как се чувствате, не се 
опитвайте да си мислите за нещо скръбно, което да му кажете. Не говорете за своята 
липса на вяра, проблеми и страдания. За изкусителя е много приятно да слуша такива 
думи. Когато говорите на мрачни теми, всъщност го прославяте. Не бива да се 
занимаваме с голямата сила на Сатана, за да не ви побеждава. Често пъти сами се 
предаваме в ръцете му, като говорим за неговата мощ.
Вместо това нека говорим за великата сила на Бога и да свързваме всички свои 
интереси с Божиите. Говорете за несравнимата мощ на Христос, говорете и за Неговата 
слава. Цялото небе се интересува от нашето спасение. Божиите ангели - хиляди по 
хиляди и десетки хиляди по десетки хиляди - са изпратени да служат на онези, които 
ще наследят спасение. Те ни пазят от злото и отблъскват силите на мрака, които се 
стремят да ни унищожат. Нямаме ли основание да бъдем благодарни във всеки момент, 
благодарни дори когато на пътя ни се изпречват явни трудности?

НЕ ГОВОРЕТЕ ЗА ОТРИЦАТЕЛНИ ЧУВСТВА. Ако не се чувствате с леко сърце и 
радостни, не говорете за своите чувства. Не хвърляйте сянка върху живота на другите. 
Студената, без слънце религия никога не привлича души към Христос. Напротив - 
отблъсква ги от Него към мрежите на Сатана, приготвени за нозете на отклонилите се. 
Вместо да мислите за своето обезкуражение, мислете за силата, за която можете да 
претендирате в Христовото име. Нека вярата ви се хване за невидимите неща. Нека 
мислите ви бъдат отправени към доказателствата за великата Божия любов към вас. 
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Вярата може да понесе изпитания, да се противопостави на изкушението, да устои на 
разочарованието. Исус е наш Застъпник. Наше е всичко, което Неговото 
посредничество осигурява!

УСМИВКИ И НАСЪРЧИТЕЛНИ ДУМИ. Ако гледаме нещата откъм светлата им 
страна, ще намерим достатъчно основания, за да бъдем ведри и щастливи. Ако 
раздаваме усмивки, те ще се върнат към нас. Ако говорим приятни и насърчителни 
думи, такива ще бъдат изговаряни и на нас. 
Когато изглеждат мрачни и депресирани, като че са лишени от приятели, християните 
дават погрешно впечатление за своята религия. В някои случаи е била подхранвана 
идеята, че радостта е неприсъща на достойнството на християнския характер. Но това 
не е истина! В цялото небе царува радост.

ДОБРОТО НАСТРОЕНИЕ ПРАВИ ПЪТЯ СВЕТЪЛ. Дълг на всеки е да поддържа добро
настроение, а не да мисли мрачно за скърбите и трудностите. Мнозина не само правят 
сами себе си нещастни и окаяни, но жертват и здравето, и щастието си пред едно 
болнаво обкръжение. Лицата им са така намръщени, че изразяват недоволството им по-
ясно, отколкото с думи.
Депресиращите емоции нанасят голяма вреда на здравето, защото спъват процеса на 
храносмилането и по този начин засягат всички процеси в организма. Скръбта и 
безпокойството не могат да излекуват и едно-единствено зло, но могат да нанесат 
голяма вреда. Докато доброто настроение и надеждата осветяват пътя на околните и "са 
живот на онези, които ги намират, и здраве на цялата им плът".

ВРЕМЕ ЗА ХРАНЕНЕ И ЕМОЦИИ. Проучете сами какво трябва да ядете, какъв вид 
храна е най-полезна и най-добре поддържа тялото ви, а след това следвайте диктата на 
разума и на съвестта. По време на ядене се освободете от всяка грижа и натоварваща 
мисъл. Не яжте забързано, но бавно и с добро настроение, със сърце, изпълнено с 
благодарност към Бога за всичките Му благословения. Не ангажирайте ума си с труд 
непосредствено след ядене. Направете някое умерено упражнение и дайте малко време 
на стомаха да започне своята работа.

ПОДХРАНВАНИТЕ ЗАБЛУДИ ПРЕЧАТ НА УМСТВЕНОТО РАЗВИТИЕ. Умът, който е
бил завладян някога от заблуда, никога не ще може свободно да стигне до истината дори
и след изследване. Старите теории ще претендират за признание. Ще бъде смутено 
разбирането на неща, които са истински, възвишени и святи. Идеи, породени от 
предразсъдъци ще навлизат в ума и ще се смесват с истината, оказвайки винаги 
израждащо влияние. 
Християнското познание носи собствен отпечатък на неизмеримо превъзходство във 
всичко относно подготовката за бъдещия безсмъртен живот. То отличава библейския 
читател и вярващ, който получава скъпоценното съкровище на истината от скептика 
или вярващия в езическа философия.
Дръжте се за думите: "Писано е". Отхвърляйте от мисълта си опасните и натрапчиви 
теории, които биха държали ума ви в робство, за да не можете да станете ново създание 
в Христос. Необходимо е мисълта да бъде постоянно обуздавана и пазена. Трябва да й 
бъде давана само такава "храна", която ще укрепи духовната опитност.

БОЖИЯТА СИЛА - ЕДИНСТВЕНАТА НАДЕЖДА ЗА РЕФОРМА. Без Божията сила 
никоя реформа не може да бъде ефективна. Човешките бариери срещу естествените и 
придобитите склонности са както пясъчен бряг срещу буйния поток. Докато животът на
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Христос не стане оживотворяваща сила в нашия живот, не ще можем да се 
противопоставим на изкушенията, нападащи ни отвътре и отвън.
Небесната сила трябва да се съчетае с човешката. Това е единственият начин да имаме 
успех. 

ДА НЕ СЕ ЗАНИМАВАМЕ СЪС СОБСТВЕНИТЕ СИ ЕМОЦИИ. Не е мъдро да се 
взираме в себе си и да изследваме своите емоции. Ако вършим това, неприятелят ще ни 
представя трудности и изкушения, които ще отслабват вярата ни и ще унищожават 
куража ни. Да изучаваме подробно своите емоции и да даваме път на чувствата, това 
означава да подхранваме съмнения и да въвличаме себе си в смущения. Трябва да 
отклоняваме погледа си от собственото "аз" и да го насочваме към Исус.

НЕГАТИВНИТЕ ЕМОЦИИ - ПРОМЕНЕНИ ОТ БОЖИЯ ДУХ. Когато завладее сърцето,
Божият Дух преобразява и живота. Греховните помисли биват отстранени, злите дела - 
отхвърлени. Любов, смирение и мир заемат мястото на гнева, завистта и борбите. 
Радост идва вместо тъгата и лицето отразява небесния мир. Никой не вижда Ръката, 
Която е свалила бремето, нито вижда слязлата от небесните дворове светлина. 
Благословението идва, когато душата чрез вяра се посвети на Бога. Тогава онази Сила, 
която никое човешко същество не може да види, създава ново същество по подобие на 
Бога.

НУЖНА Е ГОЛЯМА МЪДРОСТ. Голяма мъдрост е нужна при боравенето с болести, 
причинени от ума. Потиснатата, болезнено уязвената емоционалност и обезкураженият 
ум се нуждаят от мекота, благост и лечение... На такива болни може да се окаже помощ 
чрез нежно съчувствие. Лекарят трябва да спечели най-напред тяхното доверие, а след 
това да им посочи Великия лекар. Ако тяхната вяра може да бъде насочена към 
истинския Лекар и ако са убедени, че Той се е заел с техния случай, това ще донесе 
облекчение на ума и често пъти - здраве на тялото.

ХРИСТОВАТА НЕЖНОСТ КЪМ ЧОВЕКА. Христос уеднаквява интересите си с тези 
на човечеството. Само онова дело, което изявява Христовия Дух, което разкрива 
Неговата любов, Неговата грижа и нежност към хората, може да носи Божието 
одобрение. Какви откровения биха стигнали до човека, ако завесата се отдръпнеше и 
той би могъл да види резултатите от своята работа за грешащите и нуждаещите се от 
най-разумно лечение, за да не бъдат отклонени от пътя. "Затова укрепете немощните 
ръце и отпадналите колене и направете за нозете си прави пътища, за да не се изкълчи 
куцото, но напротив, да изцелее." (Евреи 12:12, 13)

ПОТОКЪТ НА ДАВАЩАТА ЖИВОТ ЕНЕРГИЯ. Силата на любовта бе във всяко 
изцеление, извършвано от Христос. И само чрез участието в тази любов чрез вяра ние 
можем да бъдем инструменти за извършване на Божието дело. Ако пренебрегнем 
необходимостта да свържем себе си с Божествена връзка с Христос, потокът на 
даващата живот енергия не би могъл да изтича в богати потоци от нас към хората.

ЕДИНСТВЕНИЯТ ИЗТОЧНИК НА ПОСТОЯНЕН МИР. Пребъдващият мир, истинската
почивка на духа има само един Източник. Именно за него говори Христос, когато казва:
"Елате при Мене, всички отрудени и обременени, и аз ще ви успокоя" (Матей 11:28). 
"Мир ви оставям, Моя мир ви давам. Аз не ви давам, както светът дава!" (Йоан 14:27) 
Този мир не е нещо, което Той дава извън самия Себе Си. Той е в Христос и ние можем 
да го получим само като приемем Него. 
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НЕГОВАТА ОПИТНОСТ ДА БЪДЕ НАША. В Христос викът на човечеството достига 
на безкрайното съчувствие. Като човек Той се молеше пред трона на Бога, докато 
Неговото човешко естество бъде заредено с небесен поток, свързващ Божието естество 
с човешкото. Чрез постоянно общуване Той получаваше живот от Бога, за да може да 
предава живот на света. Неговата опитност трябва да бъде наша.

85

СЪВЕТВАНЕ

НУЖДАТА ОТ СЪВЕТНИЦИ. О, каква нужда има от ръководители - хора мъдри, 
благоразумни и добре уравновесени, които ще бъдат безопасни съветници, 
проницателни по отношение на човешкото естество, знаещи как да ръководят и да 
съветват в страх Божи.

УХО, КОЕТО МОЖЕ ДА СЛУША СЪС СЪЧУВСТВИЕ. Нужни са пастори, които, 
ръководени от Великия пастор, да търсят изгубените и заблудилите се. Това означава 
понасяне на физически дискомфорт и жертване на удобства. Означава нежна грижа за 
заблудилите се, Божествено съчувствие и дълготърпение, означава ухо, което може да 
слуша със съчувствие сърцераздирателни разкази за неправди, за деградация, за 
отчаяние и окаянство.

РАБОТАТА НА ПАСТОРА СЪВЕТНИК Е ВАЖНА. Както лекарят се занимава с 
физическото заболяване, така пасторът обслужва болната от греха душа. Неговата 
работа е толкова по-важна от тази на лекаря, колкото вечният живот е по-ценен от 
временното съществуване. Пасторът е поставян пред безкрайно разнообразие от 
изкушения и негов дълг е да познава членовете на семействата, които слушат неговите 
проповядване, за да реши какви средства най-добре ще им повлияят в правилна насока.

ОТИВАЙТЕ ПРИ ХОРАТА ТАМ, КЪДЕТО СА. Да се приемат хората точно такива, 
каквито са, и там, където са, независимо от тяхното положение и състояние, и да им се 
помогне по всеки възможен начин - това е истинското евангелско служене. Може да се 
наложи проповедниците да отиват по домовете на болните и да казват: "Готов съм да ти 
помогна и ще направя най-доброто, което мога. Не съм лекар, но съм проповедник и 
обичам да прислужвам на болните и немощните". Тези, чието тяло е болно, са почти 
винаги болни и душевно, а когато душата е болна, тялото също се поболява.

УЧАСТИЕ В СКЪРБИТЕ. Господните работници имат нужда от смекчаващата любов 
на Исус в сърцата си. Нека всеки проповедник живее като човек сред човеците. Нека с 
добре премислени начини на служене ходи от къща в къща, носейки винаги уханието на
небесната атмосфера на любовта. Участвайте в скърбите, в трудностите и проблемите 
на хората! Навлезте в грижите както на висши, така и на нисши, както на богати, така и 
на бедни!

НУЖЕН Е СЪВЕТ. Неопитните имат нужда да бъдат ръководени с мъдър съвет, когато 
са в изпитания и са нападнати от изкушения. Необходимо е да бъдат научени, че 
постиженията в духовните неща ще им костват упорити, постоянни и правилно 
насочени усилия. Често ще трябва да повтаряме на новодошлите във вярата: "Ако на 
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някого липсва мъдрост, нека иска от Бога, Който дава на всички щедро и без да укорява,
и ще му се даде" (Яков 1:5). Тези думи е нужно да бъдат представени в духа на Учителя,
Който ги е дал, защото те са от много по-голяма стойност, отколкото златото, среброто и
скъпоценностите.
Поучавайте младите последователи на Исус да поставят ръцете си в Неговата ръка с 
думите: "Води ме, научи ме". Каква утеха, каква надежда и благословение ще получат 
нуждаещите се и объркани души, ако смирено търсят Бога! Условието е да дойдат с 
вяра, без да се колебаят, търсейки ръководство в деня, когато са объркани и смутени. 
Следната клетва е дадена на всеки искрен търсач: "Ще получите благодат и отговор". 
"Ще приемете...".
Често трябва да бъде давано наставлението, че онова, което Бог е казал, никога не 
остава неизпълнено. По-добре е да се доверим на Господа, отколкото да поставяме 
доверието си дори на принцове. Трябва да научим всяка душа да поставя нуждите си в 
молитва пред престола на благодатта. Силата и помощта със сигурност ще дойдат при 
него, защото Господ е обещал. И въпреки това, колко много хора живеят в слабост, 
защото не вярват, че Господ желае да извърши точно онова, което е казал.

ГОСПОД Е ДАЛ ПРАВИЛА. Бащата е законодател в семейството и като Авраам трябва 
да направи Божиите закони правило за дома. Бог казва за Авраам: "Зная, че ще заповяда
на чедата си и на дома си..." (Битие 18:19). Греховната небрежност да се обуздава злото 
нямаше да има място там. Никакви мекушави или немъдри и прибързани 
предпочитания; никакво отстъпване от убеждението за дълг пред претенциите на 
криворазбрани чувства. Авраам не само щеше да дава правилни наставления, но и да 
поддържа авторитета на справедливите и праведни закони.
Бог ни е дал правила за наше ръководство. Децата не бива да бъдат оставяни да странят 
далеч от сигурния път, отбелязан в Божието слово, по пътища, водещи към опасност, 
които се откриват на всяка крачка. Благо, но с твърдост и с постоянни молитвени усилия
техните погрешни желания и склонности трябва да бъдат обуздавани.

ВСЛУШВАЙ СЕ В СЪВЕТА НА ОПИТНИТЕ (ДУМИ КЪМ ЕДИН ОБЪРКАН 
СЪПРУГ И БАЩА). Ти си бил увлечен в света, но вечната истина ще се окаже котва за 
теб. Имаш нужда да пазиш вярата си. Не действай от импулси, нито подхранвай 
объркани теории. Изпитаната вяра в Христос и съобразяването с Божия закон са от най-
голямо значение за теб. С желание взимай съвет от онези,които имат опит. Не отлагай 
работата, която ще те доведе до победа. Бъди верен на себе си, на своите деца и на Бога.
Твоят болен син има нужда от нежно отношение. Като баща трябва да помниш, че 
нервите, които могат да трептят от удоволствие, могат да трептят и от остра болка, и че 
сам Господ уеднаквява интересите си с тези на страдащото човечество.

КОГАТО СЪВЕТ БИ МОГЪЛ ДА СПАСИ МЛАДИ ХОРА ОТ НЕОБМИСЛЕН БРАК. 
Чак когато е твърде късно, те откриват, че са направили грешка и са поставили в 
опасност щастието си в този живот, а също и спасението на душите си. Те не са искали 
да допуснат, че някой разбира по-добре нещата от тях самите, докато, ако бяха 
получили съвет, може би щяха да си спестят години на смут и безпокойство. Онези, 
които са решили да следват собствения си път, отхвърлят съветите. Страстта кара 
такива личности да преминават всяка граница, която разумът и трезвата преценка могат 
да наложат.

НЯКОИ КАЧЕСТВА НА СЪВЕТНИКА. Много е важно човекът, избран да се грижи за 
духовните интереси на пациентите и помощния персонал, да бъде личност със здрава 
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преценка и непоклатими принципи; да притежава добро влияние и да умее да борави с 
хора. Трябва да бъде мъдър и културен, интелигентен, да може да разбира хората. 
Възможно е отначало да няма най-добри постижения във всички аспекти; но чрез 
сериозен размисъл и упражняване на способностите си той трябва да се квалифицира за
тази важна работа. Най-голяма мъдрост и благородство са нужни, за да се служи на 
такъв пост, да се служи добре и все пак с непреклонна честност; защото ще бъдат 
посрещани и предразсъдък, и лицемерие, и заблуда във всякаква форма и вид.

ЧАСТНОТО СЪВЕТВАНЕ МОЖЕ ДА СТАНЕ ПРИМКА (СЪВЕТ КЪМ ЕДИН 
ПРОПОВЕДНИК). Миналата нощ ми бе представен на вниманието твоят случай и аз 
говорих с теб, както майка говори със сина си. Казах: "Братко..., не бива да смяташ, че е 
твой дълг да разговаряш с млади момичета върху известни теми дори и когато 
съпругата ти присъства. Ти насърчаваш идеята, че е правилно на проповедниците да се 
съобщават съкровени тайни и проблеми, които би трябвало да бъдат представяни само 
пред Бога, единствения, Който разбира сърцето и никога не допуска грешка. Отказвай 
да слушаш каквито и да било съобщения от частен характер, засягащи семейства или 
отделни личности. Ако бъдат насърчавани да идват при човеци със своите трудности, 
вярващите ще помислят, че е правилно да продължават тази практика и това ще стане 
примка не само за душата, която споделя, но и за този, комуто тези неща се поверяват.

ОГРАНИЧЕНИЯ ЗА СЪВЕТВАНЕТО НА ЖЕНИ ОТ СТРАНА НА ПРОПОВЕДНИКА. 
Жени са привлечени от теб и са готови да излеят на ухото ти частните си трудности и 
семейните си разочарования. Не бива да подаваш ухо към тях, но да им кажеш, че ти 
самият си само едно грешащо и смъртно същество; че Бог е техният Помощник. Исус 
знае тайните на всяко сърце и може да ги благослови и да ги утеши. Кажи им, че е 
възможно да прецениш и погрешно и да ги подведеш; така че по-скоро ще насърчиш 
злото, отколкото да го укориш. Посочвай им "Божия Агнец, Който взема греховете на 
света". Ако облечеш всеоръжието си и, колкото и да е трудно, полагаш необходимата 
лична работа за хората, затварящи вратата за небесната светлина поради своето 
себелюбие и алчност, може да не си спечелиш много приятели, но ще спасяваш души.

ПОВТОРЕНИ ПРЕДУПРЕЖДЕНИЯ. Нека никоя жена не бъде привлечена към теб! 
Застани правилно в душата си и им кажи, че не си изповедник. Исус е единственият, 
който трябва да знае тайните на сърцето. Ти си само човек и, съдейки от човешка гледна
точка, можеш да вземеш погрешни решения и да дадеш погрешен съвет.
Не мога да видя никаква светлина, братко мой, в това да се срещаш насаме с млади 
жени. Има по-възрастни опитни жени, които биха могли да възпитават и да обучават 
младите жени на правилно държание и влияние. Не ги оставяй да съобщават частните 
си истории на никой мъж. Това не е според Божието одобрение и не бива да насърчаваш
нищо от този вид.

ФАКТОРИ ПРИ ЕФЕКТИВНОТО СЪВЕТВАНЕ. когато в живота на някоя душа дойде 
криза и ти се опитваш да дадеш съвет или увещания, твоите думи ще имат само онази 
тежест на влияние за добро, която твоят собствен пример и дух са спечелили за теб. 
Трябва да БЪДЕШ добър, преди да можеш да ВЪРШИШ добро. Не можеш да 
упражняваш влияние, което да преобразява другите, докато собственото ти сърце не е 
било смирено, пречистено и смекчено чрез Христовата благодат. Когато тази промяна се
извърши в теб, ще ти бъде естествено да живееш така, че да благославяш другите, както
е естествено за розовия храст да дава ароматни цветове или за лозата - сладки гроздове.
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ОБУЧЕНИЕТО И ОПИТНОСТТА, КОИТО ПОДГОТВИХА МОЙСЕЙ ЗА РАЗБИРАЩ 
СЪВЕТНИК. Човек би отсъдил, че този дълъг период на труд и неизвестност е голяма 
загуба от време. Но безпределната Мъдрост призова този, който трябваше да стане 
водач на Неговия народ, да прекара четиридесет години в скромна работа като пастир. 
Навиците на грижовност, на себезабрава и на нежна загриженост за стадото, развити по 
този начин, щяха да го приготвят да стане разумен, добър и дълготърпелив пастир на 
Израил. Никое предимство, което човешко обучение или култура би могло да даде, не 
можеше да замести тази опитност.

НЯКОИ НЕ СА ГОДНИ ДА БОРАВЯТ С ХОРА (СЪВЕТ КЪМ ЕДИН 
ПРОПОВЕДНИК). Ти притежаваш някои черти на характера, които те правят негоден 
да боравиш мъдро с хора. Не работиш по начин, който дава най-добрите резултати. 
Да се борави с човешката личност, това е най-благородната и деликатна работа. Не 
всички са годни да поправят грешащите . Някои нямат необходимата мъдрост, обичайки
милостта, да прилагат и правдата. Не са способни да видят, че понякога е нужно 
любовта и нежното състрадание да бъдат придружени от деликатно изобличение. Някои
винаги са ненужно строги и не чувстват необходимостта от апостолската заповед: "Към 
някои имайте съчувствие, като правите разлика, а други спасявайте със страх, като че ги
изтръгвате от огън" (Юда 22, 23).

ЧОВЕШКИЯТ ИНТЕЛЕКТ НЕ Е ВСЕМОГЪЩ. Ясната концепция за онова, което Бог 
е, и какво Той изисква да бъдем, ще ни даде скромна представа за нашето его. Който 
изучава правилно Свещеното слово, ще разбере, че човешкият интелект не е всемогъщ; 
че без помощта, която никой, освен Бог, не може да даде, човешката мъдрост и сила са 
само слабост и невежество. 

ИЗЯВЯВАНЕ БЛАГОДАТТА НА ХРИСТОС. Бог иска всеки човек да гледа по-малко на 
земното и ограниченото и по-малко да зависи от хората. Често се срещат съветници, 
които изявяват, че нямат познание за Христовата благодат и не разбират истината, 
каквато е в Христос.
Онези, които сътрудничат на Бога, притежават скромно мнение за себе си. Не се хвалят, 
не са самодоволни и не въздигат себе си. Те са дълготърпеливи, благи и изпълнени с 
благодат и добри плодове. Човешките амбиции за тях са на заден план. Христовата 
праведност е над всичко и славата на Господа е тяхната награда.

ВЪПРОСИ ЗА СЪВЕТНИЦИ. Когато сме се опитвали да представим здравната реформа
на наши братя и сестри и сме им говорили, че това, което се яде и пие, и всичко, каквото
се прави, трябва да бъде за слава на Бога, мнозина чрез действията си са заявявали: "Не 
е работа на никого дали ям това или онова. Каквото и да правя, сам ще си нося 
последиците". 
Скъпи приятели, много грешите! Вие не сте единствените, които страдате от 
неправилния си начин на действие. Обществото, в което се намирате, също в голяма 
степен носи последиците от вашите грешки. Ако страдате от невъздържание в ядене и 
пиене, ние, които сме около вас или общуваме с вас, също биваме повлияни от вашите 
недъзи. Налага се ние също да страдаме заради вашия погрешен начин на действие.
Ако това намалява умствената или телесната ви сила, ние го чувстваме, когато сме във 
вашето присъствие. Ако, вместо да имате весел и бодър дух, сте мрачни, вие хвърляте 
сянка върху духа на всички околни. Ако сме тъжни, депресирани и смутени, вие бихте 
могли да ни покажете изходен път и да ни кажете утешителна дума, ако сте в състояние 
на добро здраве и имате ясен ум. Но ако мозъкът ви е толкова притъпен от неправилния 
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начин на живот, че не можете да ни дадете правилен съвет, не претърпяваме ли и ние 
загуба? Вашето влияние не ни ли засяга сериозно?
Ние може да притежаваме голямо доверие във вашата преценка, но все пак искаме да 
имаме повече съветници; защото "в множеството съветници е безопасността". Желаем 
нашето поведение да изглежда разумно и последователно за онези, които обичаме. 
Желаем да търсим техния съвет и те да са способни да ни го дават с ясен ум. Но каква 
полза бихме имали от вашата преценка, ако нервната ви енергия е била изчерпана до 
крайност и жизнеността ви - ощетена поради неподходящо голямото количество храна в
стомаха ви, та била тя и здравословна? Каква полза бихме имали от преценката на 
такива личности? Те гледат "през цяла маса несмляна храна". Ето защо вашият начин на
живот ни засяга! Невъзможно е човек да има погрешно поведение, без това да повлияе 
на другите.

ВНИМАТЕЛНО ОТНОШЕНИЕ. Онези, които... са повърхностни или резки в 
отношението си към хората, ще показват същите дефекти, същата липса на такт и 
умение и в боравенето с човешките личности, ако навлязат в проповедническа служба.

КАК ДА КАЗВАМЕ НЕЩАТА ПРЯМО. Била съм в състояние да казвам много прями 
неща на хората, които са били объркани. Не съм смеела да постъпвам иначе, освен да 
им казвам истината, защото ми е била давана вест за тях.

УЧЕТЕ СЕ ОТ ХРИСТОВОТО ОТНОШЕНИЕ КЪМ ЧОВЕШКАТА ЛИЧНОСТ. 
Научете се да боравите с човека, както Христос. Понякога трябва да бъдат казвани 
остри неща, но преди да изговорите ясната, режеща истина, уверете се дали Светият 
Божи Дух пребъдва в сърцето ви. Тогава нека реже. Не бива ВИЕ да режете. 

БОЛНИТЕ ИМАТ ЕМОЦИОНАЛНИ НУЖДИ. Съчувствието и тактичността често 
пъти ще се окажат от много по-голяма полза за болните, отколкото и най-умелото 
лечение, проведено по студен и бездушен начин. Когато лекарят се отнася към болните 
студено, равнодушно и без загриженост, оставяйки с думи и действия впечатлението, че
техният случай не изисква много внимание, а след това ги остави на собствените им 
мисли, той със сигурност им е навредил. Съмнението и обезсърчението, предизвикани 
от неговото безразличие, често пъти ще заличат добрия ефект от лекарствата, които 
може да е предписал.

НИКАКЪВ УКОР, НО ЛЮБЕЗНА РЪКА. Ако видите някого, чиито думи или 
отношение показват, че е отделен от Бога, не го обвинявайте! Не е ваша работа да го 
осъждате, но се приближете до него, за да му помогнете. Притчата за заблудената овца 
трябва да бъде поставена като мото във всяко жилище. Божественият пастир остави 
деветдесет и деветте и отиде в пустинята, за да търси едната - изгубената.
Има храсталаци, блата и опасни пропасти в скалите. И пастирът знае, че ако овцата се 
намира в някое от тези места, една приятелска ръка може да я избави оттам. Когато най-
сетне я открие, той не сипе укори. Само е радостен, че я е намерил жива. Когато чува 
блеенето й отдалеч, той преодолява всяка трудност, за да спаси своята безпомощна овца,
която се е изгубила. С твърда и в същото време внимателна ръка той разтваря храстите 
или я взема от блатото. Нежно я вдига на раменете си и я занася обратно в стадото. 
Чистият и безгрешен Изкупител носи грешните и нечистите.

МЪДРО СЪВЕТВАНЕ. Съчувствието е добро, когато е дадено с мъдрост, но трябва да 
се оказва благоразумно, с преценката, че човекът наистина заслужава съчувствие.
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Какво трябва да се знае за приемането на съвет? Притчи 25:9-12: "Разисквай делото си с
ближния си и не откривай чужди тайни, да не би да те укори онзи, който слуша... Дума, 
казана на място, е като златни ябълки в сребърни съдове. Както е обецата от чисто злато
и украшението за човека, така е мъдрият изобличител за внимателното ухо".
Когато можем да общуваме, за да си помогнем един на друг по пътя към небето, когато 
разговорите са върху Божиите и небесните неща, тогава има какво да се каже; но когато 
разговорът се съсредоточава върху собственото "аз" и върху земни и маловажни 
въпроси, тогава мълчанието е злато. Послушното ухо ще приема укор и изобличение 
със смирение, търпение и внимание. Само тогава нашето общуване един с друг се 
оказва от полза и оправдава предназначението, което Бог му е дал. Когато и двете 
страни на Божественото наставление са изпълнени, мъдрият укорител е изпълнил своя 
дълг, а послушното ухо е приело с цел да се поправи и да има полза от това.

БЪДЕТЕ СПОКОЙНИ И ЛЮБЕЗНИ КАКВОТО И ДА СЕ СЛУЧВА. Винаги ще 
възникват неща, които дразнят, объркват и изпитват търпението... Трябва да бъдете 
подготвени за това и да не се дразните, нито да губите равновесие. Бъдете спокойни и 
любезни, каквото и да се случва... Винаги трябва да имате предвид, че боравите с мъже 
и жени с болни умове, които често гледат на нещата от извратена гледна точка, а в 
същото време са уверени, че разбират нещата съвършено.

НЕ ОЧАКВАЙТЕ ТВЪРДЕ МНОГО. Проповедниците трябва да бъдат внимателни да не
очакват твърде много от личности, които все още ходят пипнешком в мрака на 
заблудата... Те трябва да бъдат търпеливи и мъдри в работата с хора, помнейки колко 
многообразни са обстоятелствата, развили такива различни черти у отделните 
личности. 

АТМОСФЕРА НА МИР. Най-първата работа, братя мои, е да се осигури Божието 
благословение във вашите сърца. Тогава внесете това благословение в домовете си, 
отстранете критикуването, преодолейте вашите изтощителни начини на действие и нека
доминира духът на радост и доброта. Атмосферата на вашите домове ще се пренесе 
заедно с вас и в службата ви и небесният мир ще обкръжава душите ви. Където царува 
Христовата любов, съществува състрадателна нежност и зачитане на другия. Най-
скъпоценната работа, на която моите братя и сестри могат да се посветят, е работата за 
култивиране на християнския характер.

ВОДИ ДО ИЗТОЧНИЦИТЕ НА ЖИВА ВОДА. Човекът, който търси да утоли жаждата 
си в изворите на този свят, ще пие само, за да ожаднее отново. Навсякъде хората са 
неудовлетворени. Копнеят за нещо, което да задоволи нуждите на душата. Но само 
Един може да посрещне тези нужди. Нуждата на света, "копнежът на всички народи" е 
Христос. Единствено Божията благодат, която само Той може да даде, е като жива вода, 
очистваща, освежаваща и оживотворяваща душата.

РАЗБИРАНЕ НА СВЕТСКАТА ГЛЕДНА ТОЧКА. Просветленото разбиране ни кара да 
признаем, че небесните неща превъзхождат земните. И все пак поквареното човешко 
сърце го кара да отдава предимство на нещата от този свят. Мнения на велики хора и 
много от тъй наречените научни, но всъщност фалшиви, теории са смесени с истини от 
Свещеното писание. 

ВЕЛИКИЯТ СЪВЕТНИК. Елате при Бога с всичките си нужди. Не отивайте при хора 
със своите изпитания и изкушения! Бог единствен може да ви помогне. Ако 
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изпълнявате условията на Божиите обещания, те ще се изпълнят за вас. Ако умът ви е 
основан в Бога, няма да преминавате от екстаз към отчаяние, когато изпитанието и 
изкушението дойдат при вас. Няма да говорите на другите за съмнения и мрачни неща. 
Няма да казвате: "Не зная какво е това или онова. Не се чувствам щастлив. Не съм 
сигурен, че притежавам истината". Няма да правите това, защото ще имате котва за 
душата - здрава и сигурна.
Когато говорим обезсърчителни и мрачни неща, Сатана слуша с пъклена радост, защото
му е приятно да знае, че ви е навлякъл своето робство. Той не може да чете нашите 
мисли, но може да вижда действията ни, да чува думите ни и от хилядолетното си 
познаване на човешкия род може да оформя изкушенията си така, че да се възползва от 
слабите места на нашия характер. И колко често му позволяваме да надникне в нашите 
тайни - в това, как да постигне победа над нас! О, да можехме да контролираме думите 
и действията си, колко силни бихме били! О, ако думите ни бяха такива, че да не бъдем 
засрамени от доклада за тях в деня на съда! Колко по-различно ще изглеждат те в Божия
ден, отколкото в момента, когато ги изговаряме.
Сред нас стои мощният Съветник на вековете, канещ ни да му се доверим. Ще му 
обърнем ли гръб и ще се насочим ли към несигурни човешки същества, изцяло 
зависими от Бога, както и ние самите? Толкова ниско ли сме паднали, та не можем да 
приемаме своите привилегии? Не се ли провиняваме, като очакваме толкова малко и не 
молим Бога за онова, което Той копнее да ни даде.

86

СПОДЕЛЯНЕ НА ПОВЕРИТЕЛНИ НЕЩА

АВТОРИТЕТЪТ НА ЧОВЕК, НА КОГОТО МОЖЕ ДА СЕ ИМА ДОВЕРИЕ, ДОНАСЯ 
ДУШЕВЕН МИР. Христос пита всеки, изповядващ Неговото име: "Обичаш ли ме?" Ако
обичаш Исус, ще обичаш душите, за които Той е умрял. Някой може да няма най-
приятната външност, може да му липсват много неща в много отношения. Но ако има 
репутацията на такъв, на когото може да се има доверие като на честен човек, той ще 
печели уважението на другите. Любовта към истината, уважението и доверието, което 
хората могат да имат към него, ще премахне и ще тушира неприятните черти от неговия
характер. Да ти имат доверие там, където живееш и където работиш, и желанието да се 
отричаш от собственото си его в полза на другите - това ще ти донесе душевен мир и 
Божието благоволение. 

РЕАКЦИЯ КЪМ ПРЕДАДЕНО ДОВЕРИЕ. До деня на Божия съд никога не ще узнаете 
влиянието, което е оказвало любезното и разумно поведение върху неразумните, 
несъзнателните и недостойните. Когато се срещаме с неблагодарност и с предателство 
спрямо свещените истини, ние сме подбудени да изразим презрение или възмущение. 
Точно това очакват и виновните - те са подготвени именно за това. Но благото и дълго 
търпение ги изненадва и често пъти пробужда добрата страна на тяхната душевност и 
стимулира копнеж към по-благороден живот. 

НАШЕТО ДОВЕРИЕ В ИСУС. Малцина са хората, които правилно оценяват и 
използват скъпоценната привилегия на молитвата. Трябва да отиваме при Исус и да му 
разказваме всичките си нужди. Можем да му занесем своите малки грижи и проблеми, 
както и по-големите си трудности. Всичко възникнало, което смущава или депресира, 
можем да занесем пред Господа в молитва. когато чувстваме,че се нуждаем от 
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Христовото присъствие на всяка крачка, Сатана ще има малка възможност да напредва 
в изкушенията си. Негово преднамерено усилие е да ни държи настрана от нашия най-
добър и най-разбиращ Приятел. Не бива да правим никого свой довереник, освен Исус. 
На Него можем безопасно да съобщаваме всичко, което е в сърцата ни. 

ЕДНО ПРЕДУПРЕЖДЕНИЕ ПО ОТНОШЕНИЕ РАЗКРИВАНЕТО НА СЕБЕ СИ. 
Никога не насърчавайте хората да търсят от вас мъдрост. Когато идват при вас за съвет, 
посочвайте им Единствения, Който чете подбудите на всяко сърце. В нашата 
проповедническа работа трябва да навлезе съвсем различен дух. Никой човек не бива да
действа като изповедник; никой не бива да бъде възвишаван като нещо повече от 
другите. Нашата работа е да смиряваме собственото си "аз" и да възвишаваме Христос 
пред човеците. След Своето възкресение Спасителят обеща, че Неговата сила ще бъде с 
всички, които тръгват в Негово име. Нека Божията сила и Божието име бъдат въздигани.
Трябва да помним постоянно молитвата на Христос, когато Той се молеше човешкото 
ни "аз" да бъде осветено чрез истината и правдата.

НЕ ИЗПОВЯДВАЙТЕ ТАЙНИТЕ СИ ГРЕХОВЕ ПРЕД ЧОВЕЦИ, ОСВЕН АКО ТЕ СА 
РЪКОВОДЕНИ ОТ СВЕТИЯ ДУХ. Представяйте следните мисли на човешки 
същества, които ви търсят като изповедник: Ние сме само човеци, не можем да четем в 
сърцата, нито познаваме тайните на вашия живот. Те са известни само на вас и на Бога.
Ако днес се покаете за греха си, ако някой от вас види, че в някои случаи е действал 
несъобразно с дадената му от Бога светлина и е пренебрегнал дължимата почит към 
тялото си, което е Божи храм, но чрез погрешните си навици го е увреждал като 
Христова собственост, изповядвайте тези неща пред Бога. Освен ако по някакъв 
специален начин не сте насочени от Светия Дух да изповядате греховете си от частно 
естество на човек, не ги изливайте пред никоя друга душа!

НАПРАВЕТЕ БОГА СВОЙ ИЗПОВЕДНИК. Всеки се нуждае от практическа опитност в
доверяване на Бога - сам да преживее възможността да се доверява на Бога. Нека никой 
човек не става ваш изповедник! Отваряйте сърцата си пред Бога. Кажете Му всяка 
тайна на своята душа. Занесете при Него вашите трудности - малки и големи - и Той ще 
ви покаже изходен път за всички тях. Той единствен може да ви окаже точно помощта, 
от която се нуждаете.

АЗ СЪМ СЕ ИЗПОВЯДВАЛА ПРЕД БОГА И ТОЙ Е ОПРОЩАВАЛ ГРЕХА МИ. Не е 
препоръчително да говорим за своите слабости и обезкуражения. Нека всеки каже: 
"Тъжно ми е, че се поддадох на изкушение, че молитвите ми са толкова слаби, а вярата 
ми - толкова малка! Нямам извинение, задето съм толкова недоразвит в религиозния си 
живот. Но се стремя към съвършенство на характера в Христос. Съгреших, но въпреки 
това обичам Исус. Падал съм много пъти и въпреки това Той е протягал ръцете Си към 
мен, за да ме спаси. Казвал съм Му всичко за моите грешки. Изповядвал съм със срам и 
тъга, че съм Го безчестил. Гледал съм към кръста и съм казвал: "Всичко това той понесе
заради мен". Светият Дух ми е показвал моята неблагодарност и моя грях, че излагам 
Христос на открит срам. Този, Който не познава грях, ми е простил за извършеното от 
мен зло. Той ме призовава към по-висш и по-благороден живот и аз продължавам 
напред към целите, които са пред мен."

ИЗПОВЯДВАНЕТО ПРЕД ЧОВЕК НЕ ПРЕДСТАВЛЯВА НИКАКВА СПЕЦИАЛНА 
ДОБРОДЕТЕЛ. Надявам се никой да не възприеме идеята, че придобива Божието 
благоволение,като изповядва греховете си пред човешки същества, нито че това е 
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някаква специална добродетел. Трябва да се преживее от опит онази вяра, която действа
чрез любов и която пречиства душата. Любовта на Христос ще покори плътските 
склонности. Истината не само носи вътре в себе си доказателства за своя възвишен 
произход, но и доказва чрез благодатта на Божия Дух, че реално очиства душата. Господ
иска да идваме при Него ежедневно с всички свои трудности и да изповядваме греха си 
- Той може да ни даде покой в носенето на Неговото иго и на Неговото бреме. Светият 
Му Дух със Своето благодатно влияние ще изпълва душата и всяка мисъл ще бъде 
доведена в подчинение и послушание на Христос.

ЧОВЕК ДА НЕ СЕ ИЗПОВЯДВА ПРЕД ЧОВЕК. Не е унижение за човека да се покланя
пред своя Създател, да изповядва греховете си и да моли за прощение чрез заслугите на 
разпънатия и възкръснал Спасител. Благородно е да признаеш собствените си грешки 
пред Този, Когото си наранил с престъплението и бунта си. Това те въздига пред 
човеците и пред ангелите, защото "който смирява себе си, ще бъде възвисен". 
Но който коленичи пред падналите в грях човеци и открива в изповед тайните си 
помисли и пожеланията на сърцето си, безчести самия себе си, като унижава 
достойнството си и разрушава всеки благороден инстинкт на душата си... Това 
изповядване на грешен човек пред грешен човек е причина за голяма част от 
увеличаващото се зло, което осквернява света и го подготвя за окончателно 
унищожение.

ОТКРИТОТО ИЗПОВЯДВАНЕ НА ТАЙНИ ГРЕХОВЕ ЗАСАЖДА СЕМЕНА НА ЗЛО. 
Било ми е показано, че много изповеди никога не би трябвало да бъдат изговаряни пред 
смъртни същества; защото резултатът е такъв,че ограничената преценка на 
ограничените човешки същества е непредвидима. Семена на зло се засяват в умовете и 
в сърцата на онези, които слушат. И когато се окажат под влиянието на някое 
изкушение, тези семена ще поникнат и ще принесат плод. Ще се повтори същата тъжна 
опитност. Защото, мислят си изкушените, тези грехове не може да са толкова тежки - 
нали изповядалите ги преди време християни вършат същите неща! Така откритата 
изповед ще се окаже по-скоро ухание за смърт, отколкото за живот. 

РАЗКРИВАНЕТО НА ТАЙНИ ОТДЕЛЯ ДУШАТА ОТ БОГА. Видях, че когато сестри, 
които много говорят, се съберат заедно, присъства и Сатана, защото намира прием там. 
Той възбужда ума им и се възползва колкото е възможно повече от предимството, което 
е спечелил. Знае, че всички тези клюки, истории, разкривания на тайни и "дисекции" на
характери отделят душата от Бога. Това е смърт за духовността и намалява духовното 
влияние. 
Сестра ... съгрешава много с езика си. Чрез думите си тя би трябвало да оказва влияние 
за добро, но често пъти говори напосоки. Понякога думите й дават по-различна от 
истинската представа за нещата. Чувства се преувеличаване. Има погрешни изказвания. 
Не съществува съзнателно намерение за погрешни изявления, но навикът да се говори 
толкова много и то върху неща, които не са полезни, е бил подхранван твърде дълго. 
Ето защо тя е станала лекомислена и безразсъдна в думите си и често сама не знае 
какво говори. Това унищожава всяко влияние за добро, което тя би могла да има. Време 
й е за цялостна реформа в това отношение. Нейното присъствие не е ценено, както 
щеше да бъде, ако тя не беше се отдавала на подобно греховно говорене.

СПОДЕЛЯНЕ НА ТРУДНОСТИ. Понякога говорим за трудностите си пред хората, 
разказваме за своите нещастия на човешки същества, които не могат да ни помогнат. А 
пренебрегваме възможността да доверим всичко на Исус, Който е в състояние да 
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промени пътя на скръбта в път на радост и мир.

ПАЗЕТЕ СЕ ОТ ХОРА, КОИТО НЕ ПОЗНАВАТ БОГА. Продължавайки наставленията 
към учениците Си, Исус казва: "Пазете се от човеците". Те не трябваше да се доверяват 
на онези, които не познават Бога, и да им разкриват своите намерения; защото това 
щеше да даде предимство на сатанинските агенти. Човешките намерения често пъти 
противоречат на Божиите планове. Хората, които изграждат храма на Господа, трябва да
градят "според образеца, показан на планината" - по Божие подобие. Бог е безчестен, а 
евангелието - предавано, когато Божиите служители зависят от съветите на хора, 
останали без ръководството на Светия Дух. Светската мъдрост е глупост пред Бога. 
Онези, които разчитат на нея, със сигурност ще се заблудят.

НЕ ПРЕДАВАЙТЕ ДОВЕРИЕТО, НИТО СВЯТО ПОВЕРЕНИЯ ВИ ДЪЛГ. Ще настъпи 
време на криза във всеки от нашите институти. Ще се появят влияния, действащи срещу
тях както от страна на вярващи, така и от страна на невярващи. Не бива да се допуска 
никакво предателство спрямо доверието, нито спрямо свято поверения ви дълг заради 
лична полза. Необходимо е постоянно да бдим над собствения си живот с ревностна 
грижа, да не би да оставим погрешни впечатления в света. Кажете това и го приложете 
на практика: "Аз съм християнин. Не мога да действам според максимите на този свят. 
Трябва да обичам Бога над всичко и ближния си - както себе си. Не мога да навляза, 
нито да одобря каквото и да било, пречещо и по най-малкия начин на моята полезност - 
нещо, което би отслабило влиянието ми, или би унищожило нечие доверие в Божиите 
последователи.

87
ПСИХОЛОГИЯ И БОГОСЛОВИЕ

НАМИРАТ СЕ В СВЕЩЕНИТЕ ПИСАНИЯ. Истинските принципи на психологията се 
намират в Свещените писания. Човек не познава собствената си стойност. Той действа 
според неосветения си темперамент, защото не гледа към Исус, "Автора и Завършителя"
на човешката вяра. Този, който идва при Исус, който вярва в Него и го прави свой 
Пример, осъзнава значението на думите: "... даде им право да станат Божии синове" 
(Йоан 1:12). 
Но когато заеме мястото си при нозете на Исус, той е в състояние да види като в 
огледало в собствения си нечестив греховен живот и покварата на нечестието, до което 
необърнатото към Бога сърце може да потъне. Той схваща чистия характер на 
Безгрешния, вижда съвършенството, което се дава на покаяния и обърнат към правдата 
грешник. Облечен в блестящата мантия на характера на своя Изкупител, той застава 
заедно с Христос в небесни места.

БОГ РАЗБИРА ТОЧНО ДЕЙСТВИЕТО НА ЧОВЕШКИЯ УМ. Господ Бог е точен и 
непогрешим в Своите преценки. Той разбира действието на човешкия ум, активния 
принцип на човешките същества, които е създал: доколко ще бъдат повлияни от 
обектите, с които влизат в контакт и по какъв начин ще действат при всяко изкушение, 
при всяко обстоятелство, в което бъдат поставени.
"Защото пътищата на човека са пред очите на Господа и Той внимателно измерва 
всичките му пътеки." (Притчи 5:21) "Очите Господни са на всяко място." (Притчи 15:3) 
"Той гледа до земните краища и вижда под цялото небе." (Йов 38:24) "Господ изпитва 
всичките сърца и знае всички помисли на ума." (1Летописи 28:9) Познава мислите, 
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които възникват в ума... "Няма създание, което да не е явно пред Бога, но всичко е голо 
и разкрито пред очите на Този, пред Когото има да отговаряме." (Евреи 4:13)

БОГ ПОЗНАВА ВСИЧКИ ТАЙНИ ДЕЙСТВИЯ НА ЧОВЕШКИЯ УМ. Ще осмислят ли 
хората как Бог гледа на творенията, които е създал? Той е сътворил човешкия ум. Не 
можем да родим и една благородна мисъл, която да не идва от Него. Той знае всички 
тайни действия на човешкия ум, защото не го ли е създал Той? Бог вижда, че грехът е 
унизил и е довел до деградация човека. Той се отнася към него със съчувствие и 
състрадание, защото вижда, че Сатана го държи във властта си.

РЕЛИГИЯТА ДОНАСЯ МИР И ЩАСТИЕ. Създало се е впечатление, че религията е 
вредна за здравето. Това е погрешно и не трябва да се поддържа. Чистата религия 
донася мир, щастие и удовлетворение. Благочестието е полезно и за този живот, и за 
бъдещия. 

ДА "СЕДИШ ПРИ НОЗЕТЕ НА ИСУС" ВМЕСТО ДА СЕ УЧИШ ОТ ЧОВЕШКИ 
РАЗБИРАНИЯ. Христос трябва да се слее с всичките ни мисли, чувства и 
привързаности. На него трябва да се подражава и в най-малките подробности на 
ежедневно служене в делото, което Той ни е поверил. Когато вместо да се осланяме на 
човешки разбирания за светските максими, ние "седим при нозете на Исус", жадно 
попивайки Неговите думи, учейки се от Него, и с въпроса: "Господи, какво искаш да 
сторя?", нашата естествена независимост, нашето себеупование и силно упорство ще се 
променят в детински покорен и възприемчив дух. Когато сме в правилни отношения с 
Бога, ще признаваме Христовия авторитет, Неговото ръководство и Неговите претенции
за безусловно послушание от наша страна.

СЪЧЕТАЙТЕ НАУКАТА НА ИСТИНСКОТО БЛАГОЧЕСТИЕ С ИНТЕЛЕКТУАЛНАТА
НАУКА. Бог не е дал никаква допълнителна светлина, която да заеме мястото на 
Неговото слово. Тази светлина трябва да доведе обърканите човешки умове при 
Свещеното писание, което, възприето и асимилирано, е като животворна кръв за 
душата. Тогава добрите дела ще се наблюдават като тихо сияние в мрака.
Ако, докато изучавате интелектуалната наука, прилежно изучавате и науката на 
истинското благочестие, вашата християнска философия ще бъде съвсем различна от 
това, което е. Защо сте се отвърнали от чистите потоци на Ливан, за да пиете мътните 
води на равнината - фалша на човешки измислици? Сърцето се нуждае от сила, която се
намира единствено в Божието слово. Тази сила е Хлябът на живота. Ако човекът я 
приема, ще живее вечно. Не бива да вкусваме от Хляба, идващ от небето, само от време 
на време. Трябва да живеем с думите, които са дух и живот за нас. Сериозното 
възприемане на истината и личното убеждение в думите на Христос ще издействат 
преобразяването на характера.

СВЕТИЯТ ДУХ ИЗПЪЛВА ОЧИСТЕНИЯ УМ. Умът ни има нужда да бъде постоянно 
изпълван с Христос и очистван от себелюбие и грях... Точно толкова сигурно, колкото е 
сигурен фактът, че изпразвате ума си от суетни и лекомислени неща, вакуумът ще бъде 
запълнен с онова, което Христос очаква да ви даде - със Светия Дух. Тогава от доброто 
съкровище на сърцето си вие ще изваждате добри неща и богати бисери на мисълта... 
Мислите и думите ви ще бъдат основани върху Христос и вие ще отразявате към 
другите лъчите от Слънцето на правдата, които греят над вас.

ПРИНЦИПИ, ПРИЛОЖИМИ ЗА ВСЯКО ОБСТОЯТЕЛСТВО. Господ е говорил със 
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собствения Си глас в Своето свещено слово. Тези благословени страници са изпълнени 
с наставления и живот. Те са в хармония с истината и са съвършено правило за живот. 
Дадени са наставления, положени са принципи, които са приложими за всички 
обстоятелства в живота, макар че някои особени случаи може да не са споменати. Не е 
оставено нищо неразкрито, което е важно за една цялостна и пълна система на вяра и за
правилна линия на поведение. Всяко задължение, което Бог изисква от нас, е изяснено 
добре. И ако някой не успее да получи вечния живот, това ще бъде, защото е бил 
самоуверен, самонадеян, изпълнен със суетни идеи и не е разчитал единствено на 
заслугите на Христовата кръв за спасението си. Никой не може да заблуди и да отклони 
от правия път онези, които смирено и искрено вземат Библията за водач, правейки я 
свой съветник.

ИСТИНАТА Е ДЕЙСТВАЩ ПРИНЦИП. Истината е активен, действащ принцип. Тя 
оформя сърцето и живота така, че да има постоянно движение нагоре... При всяка 
изкачена стъпка волята придобива нов извор на сила. Моралният тонус става все по-
подобен на ума и характера на Христос. Напредващият християнин има благодат и 
любов, които надминават всяко знание, защото Божествената проницателност, присъща 
за характера на Христос, е завладяла дълбоко неговите чувства. Божията слава, 
разкриваща се над "стълбата", може да бъде оценена единствено от изкачващия се 
нагоре човек, привлечен към все по-високите и по-благородни цели, които Христос 
разкрива. Всяка способност на ума и тялото трябва да бъде впрегната в действие.

ПОЛОЖИТЕЛНО ОТНОШЕНИЕ. Небето отбелязва този, който носи със себе си 
атмосфера на мир и любов. Такъв човек ще получи наградата си и ще устои във великия
ден на Господа.

СЪВЕТЪТ И ОБУЧЕНИЕТО НЕ БИВА ДА ИЗКЛЮЧВАТ ЛИЧНИТЕ ОТНОШЕНИЯ С 
БОГА. Макар че възпитанието, образованието, обучението и съветът на опитни хора са 
важно нещо, Божиите служители трябва да се научат да не разчитат изцяло на каквато и
да било човешка преценка. Като свободни Божии творения, всички трябва да търсят 
мъдрост от Бога. Когато някой зависи изцяло от мненията на друг човек и не отива по-
далеч от това да приема неговите планове, той вижда само през неговите очи. И докато 
прави това, е само ехо на другия. Бог се отнася към хората като към отговорни 
същества. Действа с Духа Си чрез ума на човека само ако Му бъде дадена възможност и
ако се признава Неговата воля. Той желае всеки да използва ума и съвестта си сам. 
Никога не е имал намерение един човек да бъде сянка на друг, изявявайки само мислите
на другия.

БОГ ОДОБРЯВА НАЙ-ВИСШАТА КУЛТУРА НА УМА.Ако е осветена чрез любовта и 
страха от Бога, най-висшата култура на ума получава Божието пълно одобрение. 
Скромните хора, избрани от Христос, бяха с Него три години, подложени на 
пречистващото и възвисяващо влияние на Величието на небето. Той беше най-великият 
Възпитател, Когото светът някога е познавал.

УМЪТ Е ИЗТОЧНИКЪТ НА ВСИЧКИ ДЕЙСТВИЯ - ДОБРИ ИЛИ ЛОШИ. Бог е 
сътворил мозъка - това живо обиталище за ума; то е чудно устроен храм, който сам 
Господ е подготвил за обитаване от Своя Свят Дух. Умът управлява целия човек. 
Всички наши действия, добри или лоши, имат своя източник в ума. Умът е, който се 
прекланя пред Бога и ни свързва с небесните същества. И въпреки това мнозина 
прахосват целия си живот, без да проявяват разумно отношение към това съкровище.
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РЪКОВОДЕН ОТ НЕБЕТО ИЛИ ИЗВРАТЕН. Ако е облагороден, очистен и ръководен 
от Небето, интелектът е универсална сила за изграждането на Божието царство. 
Извратеният интелект обаче има точно противоположното влияние. Той покварява 
човешкото мислене, поверено ни за сериозни усилия за добро. Мами и унищожава. 
Бог е дал достатъчно дарби, за да направи хората способни и мъдри да вършат и 
представят чудните Господни дела - на всички, които Го обичат и са послушни на 
Неговите заповеди. Той иска човекът да се съобразява с Неговите заповеди, защото това
е здраве и живот за всички човешки същества. 
Поверените ни таланти са свещена отговорност. Никой не бива да пожелава таланти, 
освен чрез сериозна молитва за мъдростта, идваща отгоре - която ще осигури 
правилната употреба на всички дадени от Бога способности за прослава и почит на 
Бога. Да се приеме и повярва свещената светлина, която Бог е дал, и безкористно да се 
предава на оставащите в мрака на заблудата - това е достойно, защото благославя и 
спасява загиващи души, осигурява на верния работник небесни съкровища, които ще го 
направят в небето повече от милионер. Той е наследник на Бога, сънаследник на 
Христос, на "далеч по-превъзходна тежина от слава".

ЧОВЕКЪТ, СЪЗДАДЕН ЗА БЛАГОРОДНИ ДЕЛА. В истински възвисения ум, а не в 
чувството на превъзходство, е достойнството на човека. Правилното култивиране на 
умствените сили го прави всичкото, което е. Тези облагородяващи способности са 
дадени, за да подпомогнат формирането на характера за бъдещия безсмъртен живот. 
Човек е създаден за по-висше, по-свято състояние на радост, което този свят не може да 
даде. Създаден е по образа на Бога за висши и благородни цели - такива, които 
ангажират вниманието и на ангелите. 

ТЕЧЕНИЕТО НА МИСЪЛТА ТРЯБВА ДА БЪДЕ ПРОМЕНЕНО. Мислите на мнозина 
са на толкова ниско равнище, че Бог не може да работи за тях или чрез тях. Необходимо
е течението на мисълта им да бъде променено, моралният им усет да бъде пробуден, за 
да почувстват претенциите на Бога. Есенцията и същността на истинската религия е да 
се приема и постоянно да се признава - чрез живот, думи, външност и поведение - 
нашата връзка с Бога. Смирението трябва да заеме мястото на гордостта; трезвеността - 
на лекомислието; и посвещението - на безверието и безгрижното равнодушие.

УМЪТ МОТИВИРА СЛУЖЕНЕТО. Видях, че през изминалото лято доминиращият дух
е бил да се граби колкото е възможно повече от този свят. Божиите заповеди не са били 
спазвани. С ума си би трябвало да служим на Божия закон, но мислите на мнозина са 
ангажирани в служене на света. И докато техните умове са заети изцяло с нещата на 
този свят и с угаждане на себе си, те не могат да бъдат в унисон с Божия закон.

СЛУЖЕНЕТО, КОЕТО БОГ ПРИЕМА. Мнозина чувстват, че грешките и недостатъците
им правят невъзможно за тях да постигнат образеца, който Христос е издигнал. Но 
всичкото, което трябва да извършат, е да смиряват себе си на всяка крачка под мощната 
Божия ръка. Христос не оценява човека по количеството на работата му, но по духа, с 
който тя е извършена.
Когато вижда човеци да вдигат товарите и отговорностите си, опитвайки се да ги носят 
със смиреномъдрие, с недоверие към себе си и с упование в Него, Бог добавя към 
тяхната работа Своето съвършенство и достатъчност и тя е приета от Отца. Ние сме 
приети във Възлюбения! Дефектите на грешника биват покрити със съвършенството и 
пълнотата на Господа, нашата Правда. Онези, които с искрена воля и с покаяно сърце 

102



полагат смирени усилия, за да живеят според изискванията на Бога, биват гледани от 
Отца със състрадание и нежна любов. Той ги счита за послушни деца и Христовата 
правда им се придава.

ПОЗНАНИЕТО ЗА ХРИСТОС ДОНАСЯ СИЛА НА УМА. Христос е изворът на 
живота. Това, от което мнозина се нуждаят, е да имат по-ясно познание за Него; да 
бъдат търпеливи и добри и в същото време сериозно да научат как цялото им същество 
може да бъде отворено за целебните небесни средства. Когато слънчевата светлина на 
Божията любов освети скришните кътчета на душата, неспокойната умора и 
неудовлетворението ще престанат и доволство и радост ще дадат енергия на ума, здраве
и сила на тялото.

ПРИ ХРИСТОС НЯМА НЕУСПЕХ. Всемогъщата сила на Светия Дух е защитата на 
всяка разкаяна душа. За никой човек, с покаяние и вяра потърсил Неговата защита, 
Христос няма да допусне да мине под властта на неприятеля. Спасителят стои край 
Своите изкушавани и изпитвани чеда. С Него не може да има неуспех, загуба, 
невъзможност или поражение. "Всичко можем чрез Този, който ни подкрепя!"

88
НЕГАТИВНИ ВЛИЯНИЯ ВЪРХУ УМА

ОТСТРАНЕТЕ ВСЯКО ТЪРСЕНЕ НА ГРЕШКИ. Трябва да изкореним от мислите си 
всяко оплакване и всяко търсене на грешки. Нека никой не продължава да се взира в 
каквито и да било дефекти, които можем да забележим. Ако желаем да имаме правилно 
отношение към Бога, трябва да се стараем да гледаме към големите, великите и скъпи 
ценности - чистотата, славата, мощта, добротата, съчувствието, любовта, с които Бог ни
е обдарил. Действайки по този начин, умовете ни ще бъдат постоянно отправени към 
нещата от вечен интерес и няма да имаме никакво желание да търсим недостатъци у 
другите.

ИМАМЕ СКЛОННОСТ ДА ПОМНИМ ОТРИЦАТЕЛНОТО. Необходимо е да се 
научим да тълкуваме по възможно най-добрия начин двойственото поведение на 
хората... Ако постоянно ги подозираме в зло, ние сме в опасност сами да предизвикаме 
онова, в което си позволяваме да ги подозираме... Не можем да минем през този живот, 
без понякога чувствата ни да бъдат наранени и нравът ни - изпитан. Но като християни 
трябва да бъдем точно толкова търпеливи, дълготърпеливи, смирени и кротки, колкото 
желаем да бъдат другите към нас.
О, колко хиляди добри постъпки и дела на любезност, на които сме били свидетели, се 
заличават от ума ни като роса под слънце, докато въображаеми или истински обиди 
оставят впечатления, които е почти невъзможно да изличим! Най-добрият пример, 
който можем да дадем на другите, е да бъдем в ред самите ние, а след това да оставим 
себе си и своята репутация на Бога и да не проявяваме твърде голяма загриженост да 
поправяме всяко погрешно впечатление и да представяме случая си в благоприятна 
светлина.

ОБРАЗЪТ, КОЙТО ИЗУЧАВАМЕ, ПРОМЕНЯ ЖИВОТА НИ. Божието намерение е 
всичко, което ни кара да виждаме слабостта на човешкото, да ни накара да гледаме към 
Христос и в никакъв случай да не се доверяваме на човек или да правим плътта своя 
сила... Ние се променяме според образа на онова, с което се занимаваме. В такъв случай
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колко важно е да отваряме сърцата си за нещата, които са истинни, прекрасни и 
благообразни!

ПОМНЕТЕ ЧОВЕШКАТА СЛАБОСТ. В отношенията си с нашите съчовеци всички 
трябва да отчитаме, че и те са със същите слабости, както нашите, изпитват същата 
неустойчивост и са подложени на същите изкушения. И те, както и ние, трябва да се 
борят с живота, ако искат да запазят своята честност... Истинската християнска доброта 
съчетава и развива както справедливостта, така и учтивостта, милостта и любовта, 
които изпълват сърцето и придават фин оттенък и най-приятно и благородно 
очарование на характера.

НЕ ИЗДИГАЙТЕ НИКАКВИ БАРИЕРИ. Господ иска Неговият народ да следва други 
методи, а не онези на осъждане на злото, дори и това да е справедливо. Иска да вършим
нещо повече от това, да хвърляме своите обвинения върху противниците си, което само 
ги отдалечава от истината. Делото, което Христос дойде да извърши в нашия свят, не бе 
да издига бариери и постоянно да изтъква пред хората факта, че са грешни. Този, който 
очаква да просветли измамените хора, трябва да се приближи до тях и да работи за тях с
любов. Трябва да стане център на свято влияние.

ПОБЕДЕТЕ ЧУВСТВИТЕЛНОСТТА. Мнозина притежават прекалено силна, 
неосветена чувствителност, която ги държи постоянно нащрек за някоя дума, за някой 
поглед или действие, които те могат да счетат за липса на уважение или оценяване. 
Всичко това трябва да бъде победено. Всеки трябва да върви напред в страх от Бога, 
вършейки най-доброто, което може, без да бъде смущаван от хвала или от укор. Да 
служи на Бога пламенно и да се учи да тълкува по най-благоприятния начин всичко 
онова у другите, което може да му изглежда оскърбително.

НЕ ИЗРАВЯЙТЕ СТАРИ ОБИДИ. Да съдим братята си, да позволяваме да бъдат 
подхранвани чувства срещу тях дори ако считаме, че те не са постъпили правилно 
спрямо нас, това няма да доведе до никакво благословение на нашите сърца и изобщо 
няма да помогне в случая. Не смея да позволя на чувствата си да потекат в канала на 
всички нанесени обиди и оскърбления, като ги разказвам постоянно наляво и надясно и 
да обитавам в атмосфера на недоверие, враждебност и несъгласие.

ЗАГУБА НА ЧЕСТНОСТТА НА СЪВЕСТТА. Когато загубиш честността на съвестта 
си, душата ти става бойно поле за Сатана. Безброй съмнения и страхове ще парализират
твоята енергия и ще те завлекат в обезкуражение. 

СПЕЦИАЛНА РАБОТА НА САТАНА Е ДА ПРИЧИНЯВА НЕСЪГЛАСИЯ. 
Занемаряването на дълга да се култивира нежно зачитане на другите и дълготърпение, е
причинявало несъгласие, недоверие, намиране на грешки и разделения. Бог... ни 
призовава да отстраним този голям грях и да се стремим да отговорим на молитвата на 
Христос последователите Му да бъдат едно,както Той е едно с Отца... Специална работа
на Сатана е да причинява несъгласия..., та светът да бъде лишен от най-мощното 
свидетелство, което християните могат да дадат - че Бог е изпратил Своя Син да 
приведе в хармония буйните, гордите, завистливите, лицемерните.

НЕГАТИВНИТЕ ЕМОЦИИ РАЗСТРОЙВАТ ЦЯЛОТО СЪЩЕСТВО. Завистта и 
ревността са болести, които разстройват цялото човешкото същество. Те водят 
произхода си от Сатана... Онези, които слушат неговия[на Сатана]глас, ще намират 
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грешки в другите и ще ги представят погрешно и фалшиво, за да издигат себе си. Но 
нищо, което осквернява, не може да влезе в небето. И ако хората, които подхранват този
дух, не се променят, никога няма да отидат там, защото ще започнат да критикуват и 
ангелите. Те биха завиждали на короните на другите. Няма да има за какво да говорят, 
ако не могат да намерят несъвършенства и грешки у някого.

Несветият НРАВ ПОСТАВЯ В ОПАСНОСТ УМА И ЖИВОТА НА 
ЕВАНГЕЛИЗАТОРА. Изявяването на несвят нрав от твоя страна дори и в събранията на
Божия народ, поставя в опасност ума и живота ти. Запитай се: заслужава ли си да 
продължавам да живея така, както досега, в борба и оспорвания?

КОГАТО БОЖИЯТА СИЛА БЪДЕ ИЗГУБЕНА. Хората са били изкупени с цена, и то 
каква цена? Животът на Божия Син! Какво ужасно нещо е, когато те поставят себе си в 
положение, в което физическите, умствените и моралните им способности се 
покваряват, в което губят своята сила и чистота. Такива мъже и жени не могат да 
предложат приемлива жертва на Бога.
Чрез извратеността на апетита и страстите си човекът е загубил силата на Бога и е 
станал инструмент на неправдата. Цялото му същество е болно - тяло, душа и дух. Но 
за освещаването на човечеството е предвидяно лекарство. Несветите ум и тяло могат да 
бъдат очистени. Взета е удивителна мярка, чрез която можем да получим прощение и 
спасение.
Този, който съблюдава простотата във всичките си навици, обуздава апетита и 
контролира страстите си, може да запази умствените си способности здрави, активни, 
жизнени; бързо ще схваща всичко, което изисква мисъл или действие; прецизно ще 
различава между свято и несвято и ще е готов да се посвети на всяко начинание за слава
на Бога и за полза на човечеството.

НА ХОРАТА, КОИТО ПАДАТ В ГРЯХ, ИМ ЛИПСВА НОРМАЛНО ОТНОШЕНИЕ 
КЪМ НЕЩАТА. Онези, които падат в примките на Сатана, още не са стигнали до 
здраво и разумно отношение към нещата. Те са омаяни, самомнителни, горди и 
самонадеяни. О, с каква скръб ги гледа Господ, чувайки техните горделиви, суетни 
думи! Те се надуват от гордост. Неприятелят гледа с изненада как падат толкова леко 
като негови пленници.

ПРЕКАЛЕНОТО ДОВЕРИЕ В СЕБЕ СИ Е ПРИМКА НА САТАНА. Колко празна и 
суетна е помощта от човек, след като сатанинска сила се упражнява над самоуверено 
човешко същество, което не знае, че взима участие в науката на Сатана. Доверявайки се 
на себе си, такъв човек отива право в примката на неприятеля и бива хванат. Той не 
обръща внимание на дадените предупреждения и става плячка на лукавия. Ако би 
ходил смирено с Бога, той щеше да избяга на определеното място, което Бог е 
предвидил за него. Така във време на трудности би бил в безопасност, защото Бог би 
издигнал за него знаме срещу неприятеля.

СЪРЦЕТО ПО ЕСТЕСТВО Е ПОКВАРЕНО. Трябва да помним, че нашите сърца са по 
самото си естество покварени и сами не сме в състояние да следваме правилно 
поведение. Само чрез Божията благодат, съчетана с най-сериозни усилия от наша 
страна, можем да удържим победата.

ЛОШИТЕ НАВИЦИ ПРЕЧАТ НА РАЗВИТИЕТО. Всеки навик или практика, които 
отслабват нервната, умствената или физическата сила, ни правят негодни да следваме 
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добродетелите на Духа, които идват с въздържанието и търпението.

ЛЕНИВ, НЕДИСЦИПЛИНИРАН УМ. Бог не иска да се задоволяваме с ум, лишен от 
дисциплина, с мудна мисъл, с мъглява и слаба памет.

ПРЕМИНАВАНЕ ПРЕЗ ЖИВОТА В РАЗРЕЗ СЪС СВЕТА. Мнозинството от тези зле 
дисциплинирани хора преминават през живота в разрез със света и претърпяват 
поражения там, където би трябвало да имат успех. Те все повече чувстват, че хората се 
отнасят към тях зле, защото не ги ласкаят и величаят, и си отмъщават, като се отнасят 
лошо към околните и просто си изпросват тяхното предизвикателство и враждебност. 
Обстоятелствата понякога ги задължават да проявят смирение, което те не чувстват; но 
това не е естествено благородство и техните истински характери рано или късно със 
сигурност биват изявени.

ПРЕЦЕНЯВАЙТЕ ВСЕКИ НАВИК И ПРАКТИКА. Хората трябва да бъдат научени 
внимателно да преценявайте всеки свой навик и практика и незабавно да скъсат с онези
неща, които причиняват нездравословно състояние на тялото, хвърляйки по този начин 
мрачна сянка над ума.

КАКВО ДА СЕ ПРАВИ СЪС СЪМНЕНИЕТО. Дори християни с дългогодишен духовен
опит често пъти са нападани от най-ужасни съмнения и колебания... Не бива да считаш,
че поради тези изкушения твоят случай е безнадежден... Надявай се на Бога, доверявай 
Му се и си почивай в Неговите обещания.
Когато дяволът дойде със своите съмнения и неверие, затвори сърцето си, затвори очите
си, така че да не се занимават с неговата пъклена сянка. Издигни ги там, където можеш 
да гледаш вечните неща и ще имаш сила във всеки момент. Изпитът на вярата ти е 
много по-скъпоценен от злато... Той те прави дръзновен в битката на Господа...
Не бива да позволяваш на каквото и да било съмнение да се промъква в ума ти. Не 
доставяй на дявола удоволствие да разказваш за ужасното бреме, което носиш. Всеки 
път, когато правиш това, Сатана се радва, че може да те контролира и че си загубил от 
погледа си Исус Христос, твоя Изкупител.

ПОВТАРЯНЕТО НА ГРЕХА ОТСЛАБВА СИЛИТЕ ЗА СЪПРОТИВА. Не може човек 
дори веднъж да посвети на светски неща или на "аз"-а си дадените му от Бога сили, без 
да се постави на неприятелска почва... Всяко повторение на греха отслабва неговите 
сили за съпротива, заслепява очите му и задушава убеждението.

НАСЪРЧАВАЙТЕ ОТЧАЯНИТЕ. В работата си с жертвите на лоши навици, вместо да 
им посочвате отчаянието и гибелта, към която бързат, насочвайте очите им към Исус. 
Закрепвайте погледа им върху славните небесни неща. Това ще извърши много повече 
за спасяването на тялото и душата им, отколкото всички ужаси на гроба, представяни 
пред безпомощните и явно безнадеждните.

БЕЗПЛОДНИ, ПОГЛЪЩАЩИ ВРЕМЕ ВЪПРОСИ. Трябва да се отвръщаме от 
хилядите теми и въпроси, които улавят вниманието ни. Има въпроси, които само 
консумират време и възбуждат още въпроси, но не водят до никъде. Най-висшите 
интереси изискват нашето най-голямо внимание, често пъти отдавано на сравнително 
незначителни неща.
Приемането на нови теории не донася нов живот за душата. Даже и запознанството с 
факти и теории, важни сами по себе си, е от малка стойност, ако не бъдат поставени в 
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практическа употреба. Необходимо е да чувстваме своята отговорност и да даваме на 
душите си храна, която поддържа и стимулира духовния живот.

ЖИВЕЙТЕ С ЕДНА ЦЕЛ. Трябва да живеем за бъдещия свят. Толкова е окаяно да се 
живее случаен, без посока живот. Искаме да имаме една цел и да живеем съобразно с 
нея. Бог помага на всички ни да бъдем себепожертвувателни, по-малко да се грижим за 
себелюбивите си интереси, да забравяме повече собственото "аз" и да вършим добро не 
за земни почести. Това е целта на нашия живот, която отговаря на смисъла на 
съществуването ни. Нека се издига към Бога ежедневна молитва Той да ни освободи от 
себелюбието ни.

89
ПОЛОЖИТЕЛНИ ВЛИЯНИЯ ВЪРХУ УМА

БЛАГОДАРНОСТТА СПОСОБСТВА ЗА ПОДОБРЯВАНЕ НА ЗДРАВЕТО. Нищо не 
способства толкова много за здравето на тялото и душата, както духът на благодарност 
и хвала към Бога. Наш дълг е да се съпротивяваме на меланхолията, на мислите и 
чувствата на недоволство, както е наш дълг да се молим. 

СОБСТВЕНИЦИ НА УМСТВЕНИТЕ И ФИЗИЧЕСКИТЕ СПОСОБНОСТИ. Колко 
естествено е да считаме себе си за пълни собственици на самите себе си! 
Боговдъхновеното Слово обаче заявява: "Не сте свои си... Купени сте с цена" 
(1Коринтяни 6:19, 20). В отношенията си към хората ние сме собственици на 
поверените ни умствени и физически способности. По отношение на Бога сме 
наематели, домакини на Неговата благодат.

ЦЕЛТА Е ДА СЕ ПОСТИГНЕ СЪСТОЯНИЕ НА ЕДИНСТВО. Волята на Бога е сред 
Неговия народ да съществува единство и братска любов. Молитвата на Христос точно 
преди разпятието бе учениците Му да са едно, както Той е едно с Отец, за да може 
светът да повярва, че Бог Отец Го е изпратил. Тази изключително трогателна и чудесна 
молитва е достигнала до наши дни през вековете, защото думите Му са: "Не се моля 
само за тях, но и за тези, които ще повярват в Мене чрез тяхното слово" (Йоан 17:20). 
Не бива да жертваме нито един принцип на истината и все пак това състояние на 
единство трябва да бъде наша постоянна цел. То е доказателство за нашето 
ученичество. Исус Христос казва: "По това човеците ще познаят, че сте Мои ученици, 
ако имате любов помежду си" (Йоан 13:35). Апостол Петър увещава църквата: "Бъдете 
всички единомислени, съчувствителни, братолюбиви, милостиви" (1Петрово 3:8). 

ИЗВЛИЧАЙТЕ ПОЛОЖИТЕЛНОТО ОТ ДУХОВНАТА СРЕДА. Всички сме виждали 
на повърхността на езерото красива бяла лилия. Колко сме желали и колко сме се 
старали да откъснем този цвят. Независимо колко нечиста пяна, тиня или мръсотия има 
около нея, това не унищожава желанието ни за лилията. Чудим се как това цвете може 
да бъде толкова красиво и бяло там, където има толкова много нечистота и кал.
Нейното стъбло се спуска надолу към златните пясъци под мръсотията и не събира 
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нищо, освен най-чисти вещества, които я хранят, докато се развие в чисто и неопетнено 
цвете, каквото я виждаме. Не трябва ли това да ни научи на един урок? Би трябвало. 
Макар около нас да има нечестие, ние не трябва да му се поддаваме. Не говорете за 
нечестието и в света, но възвишавайте ума си и говорете за вашия Спасител. Когато 
виждате злото около себе си, още повече се радвайте, че имате Спасител и че сте 
Негови деца.
Тогава да се взираме ли в нечестието около нас? Да се занимаваме ли с тъмната страна 
на нещата? Ние не можем да я очистим! Нека говорим за по-висшето, за по-доброто и 
по-благородното, за онези неща, които оставят добри впечатления в ума и това ще 
въздигне душата ни над нечестието към светлината отвъд.

ОТЧИТАНЕ НА БЛАГОСЛОВЕНИЯТА. Ако всичките ни погрешно насочени сили 
биха били посветени на великата цел - богатите благословения на Божията благодат в 
този живот, какво свидетелство бихме натрупали в складовете на паметта си за 
милостите и благоволението на Бога!... Тогава ще ни стане навик като постоянно 
пребъдващ принцип да събираме тези духовни съкровища така сериозно и постоянно, 
както хората, стремящи се към светски неща, работят за временни земни блага.
Може да не сте удовлетворени от настоящето. Но Господ има цяло небе от 
благословения и съкровища от добри и благодатни неща, с които да задоволи нуждите 
на душата. Днес искаме да имаме повече благодат, днес искаме подновяване на Божията
любов и знаци за Неговата доброта. И Той не ще лиши от тези добри небесни 
съкровища истинския търсач.

ВЪРНАТОТО ДА СЪОТВЕТСТВА НА ДАРБИТЕ. Всеки служител има нещо поверено, 
за което е отговорен. И различните поверени му блага са пропорционални на дадените 
му способности. В разпределянето на Своите дарби Бог не действа произволно. Той ги 
разпределя според силите на Своите служители и очаква съответната възвращаемост.

ПРАВИЛНА УПОТРЕБА НА УМСТВЕНИТЕ И ФИЗИЧЕСКИТЕ СПОСОБНОСТИ. 
Времето трябва да се използва разумно, сериозно и под освещението на Светия Дух. 
Трябва да разбираме точно какво е право и какво е погрешно да правим с имуществото 
си и с умствените и физическите си способности. Бог е действителният Собственик на 
всяка сила, която е поверил на човека. Чрез мъдростта Си Той дава и срока й на 
употреба. Той ще благослови правилното използване на всяка сила, вложена за прослава
на Неговото име.
Дарбата на речта, на паметта, на собствеността - всички трябва да действат за Божия 
прослава, за напредъка на Божието царство. Бог ни е оставил да се грижим за благата 
Му в Негово отсъствие. Всеки домакин има да върши своя специална работа за 
напредъка на Божието царство. Никой не е извинен. 

БОГ ДАВА ТАЛАНТИ, ЧОВЕК КУЛТИВИРА УМА. Трябва да култивираме дарбите, 
дадени ни от Бога. Те са Негови и трябва да бъдат употребени в правилната им връзка 
една с друга, така че да съставляват съвършено цяло. Бог дава талантите и 
способностите на ума - човекът прави характера. Умът е Господнята градина и човекът 
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трябва да я култивира сериозно, за да оформи характер по Божие подобие.

НЕСПОСОБНОСТ, ПРЕДИЗВИКАНА ОТ ЛИПСА НА АКТИВНОСТ. Мнозина 
извиняват себе си за това, че не полагат усилия в християнския живот, със своята 
неспособност за работа. Но Бог ли ги е направил неспособни? В никакъв случай! Тази 
неспособност е била предизвикана от собствената им липса на активност и е 
увековечена от съзнателния им избор. В своите характери те вече изпитват резултатите 
от присъдата: "Отнемете таланта от него".
Постоянната злоупотреба с дарбите ни ще угаси за нас Светия Дух, Който е 
единствената светлина. Присъдата: "Хвърлете непотребния служител във външната 
тъмнина" (Матей 25:30) поставя небесния печат на избора, който сами сме направили за
вечността. 

ДА ИМА СЪЧЕТАНИЕ НА РАЗЛИЧНИ ЕЛЕМЕНТИ. Божият храм е единство в 
разнообразието. Сред Христовите последователи трябва да има съчетаване на различни 
елементи - всеки в съчетание с друг и всеки да върши своята специална работа за Бога. 
Всяка личност има своето място във великия план, носещ печата на Христос... Един е 
годен да върши определена работа, друг - друга, трети има дарби в по-различна област; 
но всеки би трябвало да допълва другите... Божият Дух, работещ във и чрез различните 
хора, ще осигури хармония в действията. Трябва да владее само един дух - Духът на 
Този, Който е безпределен, безкраен в мъдрост и в Когото всички различни елементи се 
срещат в красиво безподобно единство.

СЪРЦЕТО, РАЗКРИТО В ХАРАКТЕРА. Каквито сме в сърцето си, такива ще бъдем и 
по характер, такова влияние ще имаме и върху хората, с които общуваме. Нашите думи, 
нашите действия са ухание от живот за живот или от смърт за смърт. В съда ще бъдем 
изправени лице в лице с онези, на които сме можели да помогнем в спасителния път 
чрез обмислени думи или чрез съвет, ако сме имали ежедневна връзка с Бога и жив, 
пребъдващ интерес за спасяването на техните души. 

СИЛА И ВЛИЯНИЕ ВЪРХУ ДРУГИ УМОВЕ (СЪВЕТ КЪМ ЕДИН ЛЕТАРГИЧЕН 
ЧОВЕК). Трябва да култивираш енергия на характера, защото примерът на един 
енергичен човек се простира много далеч и естествено подбужда към подражание. Той 
притежава сила на влияние върху умовете на околните.
Малцина са сериозните хора в нашия свят. Всеки човек, работещ за Бога, ще среща 
тежки бариери навсякъде. Но трябва да ги отстранява и да ги прекрачва. Енергичният и 
сериозен работник никога не ще позволи пътят му да бъде спрян. Той ще премине и 
през бариерите.
Липсва ти постоянна, упорита, непоклатима енергия. Трябва да дисциплинираш себе 
си. Стреми се към цялостна промяна. Напрегни се и преодолей всички детински 
чувства. Твърде много съжаляваш себе си. Нужно е да вземеш решение животът ти да 
не премине в занимаване с маловажни неща. Необходимо ти е да решиш да вършиш 
нещо и да го вършиш. Имаш добри решения. Трябва винаги да правиш нещо. Но ти не 
се стараеш и затова няма резултати. Много от това, което правиш, е по-скоро на думи, 
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отколкото действие. Би имал далеч по-добро здраве, ако вложиш по-сериозно силите си 
и извършиш нещо въпреки пречките. 

БОЖИЯТА ЛЮБОВ - ОТВЪД ВСЯКО ДЕФИНИРАНЕ. Любовта на Христос е златната 
верига, която свързва ограничените човешки същества, вярващи в Него, с Безпределния 
Бог. Любовта, която Господ изпитва към Своите деца, надминава всяко познание. 
Никаква наука не може да я изследва и обясни. Никаква човешка мъдрост не може да я 
схване. Колкото повече чувстваме влиянието на тази любов, толкова по-смирени и по-
кротки ще бъдем.

РЕЛИГИЯТА ОФОРМЯ ЦЯЛОТО СЪЩЕСТВО. Истинската религия поставя 
отпечатъка си върху сърцето. И когато стане в него пребъдващ принцип, действа и 
външно, формирайки външното поведение, докато цялото същество бъде оформено по 
образа на Христос и докато мислите бъдат доведени в подчинение на Христовия ум. 
Ако в сърцето липсва пребъдващият принцип, умът се оформя според измамното 
подобие на Сатанинския ум, налагащ волята си за гибел на душата. Атмосферата, която 
обкръжава такива души, е гибелна за всички околни, независимо дали са вярващи или 
невярващи. 

ПОЗНАНСТВОТО С ПРИРОДАТА НОСИ ЗДРАВЕ ЗА ТЯЛОТО, ЗА УМА И ДУШАТА.
Нещата в природата са Божии творения, предвидени, за да дават здраве на тялото, на 
ума и душата. Те поддържат здравето на здравите, а болните изцеляват. Свързаните с 
увеличението неща са много по-ефективни за възстановяване на здравето от всички 
предписани на този свят лекарства.

ПОСЛУШАНИЕТО НОСИ ПОКОЙ. Ще съществува мир, постоянен мир в душата, 
защото покоят може да се намери в съвършеното покорство и подчинение на Исус 
Христос. Послушанието спрямо Бога ще донесе мир. Ученикът, който крачи по 
стъпките на смирението и скромността на Спасителя, намира почивка, която светът не 
може нито да даде, нито да отнеме. "Ще запазиш в съвършен мир непоколебимия ум, 
защото на Тебе уповава." (Исая 26:3)

КРОТОСТТА НОСИ МИР. Смирението и кротостта на душата, характерни за живота на
Божия Син, притежавани и от Неговите истинни последователи, им донасят 
удовлетворение, мир и щастие и ги въздигат над робството на изкуствения живот.

ПРОЩЕНИЕТО ОЗНАЧАВА ПОЧИВКА НА ДУШАТА. Каква е обещаната "почивка"? 
Тя е съзнанието, че Бог е истинен, че Той никога не разочарова идващия при Него. 
Прощението Му е пълно и безвъзмездно. Приемането на човека от Бога означава 
почивка за душата - почивка в Божията любов.

МИРЪТ В ДУШАТА - РЕЗУЛТАТ ОТ СЕБЕПРЕДАВАНЕ. Душевният мир може да се 
намери, когато се отстрани всяко себеоправдаване, всяко разсъждаване от себелюбива 
позиция. В цялостното себепредаване, в приемането на Божиите воля и закони, е 
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тайната на съвършената почивка в Неговата любов... Предвид именно онова, което Той 
ти е казал да правиш, бъди уверен, че Бог ще извърши всичко, което е обещал. Дошъл 
ли си при Него, отказвайки се от всички свои заместители на Бога, от всяко свое 
неверие, от всяко себеоправдание? Ела точно такъв, какъвто си - слаб, безпомощен и 
готов да умреш за греха!

ЖИЗНЕНОВАЖНИ ИНТЕРЕСИ ЛЕЖАТ В ТВОЯ ВЛАСТ. Помни, че изкушението не е 
грях. Помни, че колкото и изпитващи да са обстоятелствата, в които може да е поставен 
човек, нищо не е в състояние наистина да отслаби душата му, докато поддържа своята 
честност и не се поддава на изкушението. В твоя власт са най-важните за личността ти 
интереси. Никой не може да ги накърни без твое съгласие. Всички сатанински легиони 
не могат да ти навредят, ако ти самият не отвориш душата си за хитрините и стрелите 
на Сатана. Твоята гибел не може никога да настъпи, докато ти сам не дадеш съгласието 
си. Ако ти самият не опетниш ума си, дори цялата обкръжаваща те обстановка да е 
осквернена, тя не може да те опетни.

КОНТРОЛИРАЙ ЧУВСТВАТА СИ. Ние се радваме в надеждата, а не в чувстването. В 
надеждата на Божията слава знаем, че изпитанието изработва у нас търпение, а 
опитността - надежда. Какво означава това? Ако не се чувстваме така, както бихме 
искали, трябва ли да проявяваме нетърпение или да изговаряме думи, показващи, че 
притежаваме качествата на Сатана? Не можем да си позволим и една груба или 
обезсърчителна дума, защото се намираме изцяло пред погледа на небесните 
интелигентни същества и се борим в битката. Цялата Вселена ни гледа! И как 
наскърбяваме Бога, когато се отричаме от Него по какъвто да било начин! Белезите от 
разпятието върху ръцете на Христос показват, че Той ни е начертал на дланите Си.

НАСЪРЧЕНИЕТО ВЪЗСТАНОВЯВА И ТЯЛОТО, И ДУШАТА. Разкажете на 
страдащите за милостивия Спасител... Той гледа със съчувствие онези, които считат 
случая си за безнадеждни. Докато душата е изпълнена със страх и ужас, умът не може 
да види нежната милост на Христос. Нашите санаториуми трябва да бъдат Божие 
средство за даване на мир и почивка на смутените умове.
Ако можете да вдъхнете надежда на отчаяните, спасителна вяра, удовлетворение и 
кураж ще заемат мястото на обезсърчението и безпокойството. Тогава могат да настъпят
удивителни промени във физическото им състояние. Христос ще възстанови както 
тялото, така и душата им. Осъзнавайки Неговото състрадание и любов, те ще си 
почиват в Него. Той е Светлата утринна звезда, която блести сред моралния мрак на 
този греховен и покварен свят. Той е Светлината на света и всички, които дадат сърцата 
си на Него, ще намерят мир, почивка и радост.

ХРИСТИЯНИНЪТ НЕ Е ПАСИВНА ЛИЧНОСТ. Здравият, израстващ християнин няма 
да бъде пасивна личност в този свят. Той ще дава, защото получава. Нашите благодатни 
дарби се увеличават чрез практикуване. Християнското общество ще ни снабдява с 
чиста духовна атмосфера. Дишайки я, ние ще бъдем активни. Християнската работа, 
съчувствието, насърченията и наставленията, дадени чрез нас на хората, които се 
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нуждаят от тях, себеобуздаването, любовта, търпението и дълготърпението, необходими
в християнското ни дело, ще култивират в нас вярата, послушанието, надеждата и 
любовта към Бога...
Жизнено важно за духовните ни способности и сили е душата да е дейна. Трябва да се 
поставят в действие духовните способности и дарби, за да се върши добро. Колкото по-
верен е човек в изпълнението на християнските си задължения, толкова по-добре ще се 
развива.

ТРЯБВА ДА СЕ РАЗВИВА ОБЩЕСТВЕНА СИЛА. Чрез обществените отношения 
християнството идва в контакт със света. Всеки човек, приел Божественото 
просветление, трябва да пръска светлина по тъмния път на онези, които не са запознати 
с по-добрия път. Обществената сила, осветена чрез Духа на Христос, трябва да се 
използва за довеждането на души при Спасителя. Христос не бива да бъде скриван в 
сърцето като скъпо съкровище, свещено и сладко, за да се наслаждава на Него 
единствено притежателят му. Трябва да носим в себе си Христос като извор на вода, 
извираща за вечен живот и освежаваща всички, които идват в контакт с нас.

ПОТЕНЦИАЛНАТА СИЛА НА ХРИСТИЯНСТВОТО. В общите пътища на живота има
мнозина, търпеливо тъпчещи по рутинния кръг на ежедневието, без да съзнават, че 
притежават сили, които, ако бъдат извикани във действие, биха ги съживили и 
издигнали редом с най-почитаните хора на света. Нужно е докосването на Майсторска 
ръка, която да събуди тези спящи способности. Именно такива хора Христос е призовал
за Свои сътрудници и им е дал предимството да се свържат с Него лично. Великите 
хора от света никога не са имали такъв учител. Обучени от Спасителя, учениците вече 
не са били невежи. Имали са ум и характер, подобни на Неговия, и хората са познавали,
че са били с Исус.

НУЖДАТА ОТ ЦЕЛИ. Докато сте живи, имайте цел в живота си! Събирайте слънчева 
светлина в себе си, вместо облаци. Стремете се да бъдете свежо, красиво цвете в 
Божията градина, давайки аромат на всички около вас. Това ще удължи и земните ви 
дни. Скръбните оплаквания и разговори със сигурност скъсяват човешкия живот.

ЖИВЕЕНЕТО В ИМЕТО НА ОПРЕДЕЛЕНА ЦЕЛ ПРАВИ ЧОВЕКА НАИСТИНА 
ЩАСТЛИВ. Хората, които живеят в името на някаква цел, които се стремят да бъдат в 
полза и за благословение на своите ближни и за почит и прослава на своя Изкупител, са 
наистина щастливи. Но неспокойният и недоволен човек, търсещ и пробващ това или 
онова с надеждата да намери щастие, винаги се оплаква от разочарования. Винаги му 
липсва нещо, никога не е удовлетворен, защото живее единствено за себе си. Нека 
вашата цел бъде да вършите добро, да извършвате вярно своя дял в живота.

НАПРЯГАНЕ НА ВСЕКИ НЕРВ. Трябва да напрегнем всеки свой духовен нерв и 
мускул... Бог... не желае да останем начинаещи, но да достигнем най-висшето стъпало 
на развитието и след това да стъпим от него в царството на нашия Бог и Спасител Исус 
Христос.

112



113


